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گفت و گوی »مردم سالاری آنلاین« با مبدع طرح تولید بنزین از پتروشیمی ها

روایت اجرای نادرست یک طرح ملی
 در سال 90

عراقچی تشریح کرد

مذاکرات سنگین و فشرده برجامی ایران 
و توکیو

ترین های هفته شانزدهم لیگ برتر

 سپاهان،  قلعه نویی 
و ترابی بهترین های هفته

نیروی فضایی ایالات متحده رسما تشکیل شد

بازگشت آمریکا به جنگ ستارگان
»دونالد  ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا روز گذشــته لایحه بودجه دفاعی ۷۳۸ میلیارد دلاری این کشــور را امضا 
کرد و اختصاص بخشی از این بودجه به تشکیل یک واحد نظامی جدید به نام »نیروی فضایی« را شاید بتوان مهم ترین 

شاخصه بودجه دفاعی 2020 آمریکا دانست.

عدم تعادل، بیماري جامعه
منصور  فرزامی

از روزي که رئیسي به صدر قوه قضائیه آمده است، 
مبارزه با فســاد اداري و اقتصادي و اجتماعي فزوني 
گرفته لذا در این زمینه روزي نیســت که از محاکمه 
و دســتگیري و تعقیب و اتهام و محکومیت، خبري 
منتشر نشود. آن چنان که احساس مي شود که فسادي 
ریشه دار و فراگیر، جامعه و آن گاه حکومت و حاکمیت 
ما را سخت تهدید مي کند. حتي گروهي به حق بر این 
باورند که آنچه ما را از پا در مي آورد و رویه حاکمیتي 
ما را تغییر خواهد داد، موریانه دروني است نه استکبار 

بیروني. به قول ملک الشعرا بهار: 
ما کهنه چناریم که از باد ننالیم

بر خاک ببالیم
لیکن چه کنیم، آتش ما در شکم ماست

از ماست که بر ماست
و ایــن مبارزه و این پي جویــي و نظارت و تعقیب 
و حساب رســي، البته مفید است اما به دلایل بسیار 
تمامي ندارد و نباید انتظار داشــت که روزي به پایان 
برسد و نوید جامعه اي عاري از فساد و تباهي و واجد 
سلامت نفس و پاکدستي شنیده شود. چون جامعه، 
بیمار عدم توزیع قدرت و ثروت است و دستخوش عدم 
تعادل و عدم توازن. چنین جامعه اي نمي تواند داراي 
سلامت فکر و عمل باشد. نمونه بارزش عدم تعادل  در 
نگرش دولت به مستخدمان خود است. یعني »درون 
خانه اي« و »درون سفره اي« است. در کنار این سفره، 
طعام متفاوت است. غذاي قاضي و نظامي و فرهنگي و 
خدماتي و علمي و کارگري و فني و مدیریتي یکسان 

نیست و بسیار نامتوازن مي نماید. چنین اطعامي چگونه 
ممکن است با آرامش به سامان و به پایان برسد. باني 
این کار هم تفکر دولتي است و آن تفکري که چنین 
دولتي را مي پســندد بدون آن که مربوط به عقیده اي 
باشــد که محور این دولت است و به نوعي فرع بر آن 
و تحمیل بر آن یعني، از آبشــخور آن فرهنگ ناب و 
باورهاي ایماني آب نمي خورد. پس چنین عدم توازني 
نمي تواند به نام توازن، ماهیتي عادلانه داشــته باشد. 
نظام بودجه ریــزي و نهادهاي بیروني بهره مند از این 
سفره گشاده را نگاه کنید که چقدر از آن منشأ عدالت 
و باورهــاي  اعتقادي فاصله دارد. همین فاصله و عدم 
تعادل و توازن اســت که جامعه  آموزشي و آموزش و 
پرورش ما را به این روز انداخته که هم اکنون به استناد 
آمارها بیش از ۷0 درصد مدارس این کشور، تخریبي 
اســت و سقفي ایمن و مطمئن، بالا ســر نوباوگان و 
دانش پژوهان این مرز و بوم نیست و هنوز هم موضوع 
»شین آباد« براي ما مسئله  روز است.  و کلاس هایي که 
فقط مي خواهیم بي معلم نماند اینکه کي، چي درس 
مي دهد، مهم نیســت فقط به عنوان مســکن دردي 
جانکاه مي خواهیم در پوش این دیگ آبرو، برداشــته 
نشــود و اقرار به اینکه همین جذب شدگان به شتاب 
این مقوله هم، به شدت بر مسند بي تعادلي نشسته اند 
و عجبا کــه مزد حضور نیم بند خــود را هم دریافت 
نمي کننــد تا با همتایان و همکلاســان به کار گرفته 
شــده در مسندي و جایگاهي دیگر، زندگي متوازن و 
وضعي متعادل داشــته باشند.  دولتي که قوایش قادر 

نباشند تا بازنشستگان دستگاه هاي خود را در تعادل و 
توازن نگه دارند، چشــم به راه چه وضعي باید باشند. 
در اخذ امتیازات و تقســیم و توزیع مناسب و مداخل 
هم چنین اســت و قرابتي ها و منسوبان، دستي بالاتر 
و مســندهایي برج عاجي و دست نیافتني دارند بدون 
اینکه در دانش و منــش و اهلیت و قابلیت، تافته اي 
جدا بافته باشند. این عدم توازن، مسلم است که فساد 
خیز و تباهي برانگیز است و راه به مقصود نخواهد برد 
و هر نوع انتظاري در رسیدن به قله  سعادت و سلامت 
فقط خیال است و خیال پردازي! و آن آرامشي هم که 
برخاسته از چنین جامعه اي باور داریم. آرامش و امنیت 
تحمیلي و مصنوعي است و کجا دیده و شنیده اید که 
چنین امنیت و آرامشي به سرمنزل برسد. فساد فراگیر 
و جامعه شمول و ناآرامي هاي اخیر، از آن سن و سال 
و طبقه اي که برخاســت و چنین کرد و چنان شد، تا 
دیر نشده، همه و همه باید ناشي از عدم تعادل و توازن 
و عــدم آن توزیعي بدانیم که در بالا نوشــتیم. حال، 
چنانچه به نتیجه رسیدیم که ریشه اي است و ریشه دار، 
پس لازم است در علاج این درد که البته بي درمان هم 
نیست، ریشــه اي فکر کنیم. جز این، چاره اي نیست. 
باز هم تاکید مي شــود که آرامش تحمیلي از جنگ 
تحمیلي براي جامعه، بدتر و پرعارضه تر است و تاکید 
مکرر اینکه ما به ابزاري و تفکري و افرادي در تمامي 
قوا نیازمندیم که  تعادل و توازن را باور داشــته باشند 
که این راه چاره و مرهم همه  زخم هاي دیرین و مزمن 

و ناسور ماست.

سرمقاله

صفحه10

 نکاهی به گیشه سینما در 2019 

سالی که رکوردها شکست
سال 20۱۹ یکی از موفق ترین سال های اخیر در گیشه سینما بود که با جا به جا شدن رکورد پرفروش ترین فیلم 

و انیمیشن تاریخ سینما و ثبت چندین رکورد دیگر همراه بود.
به گزارش ایسنا، امسال جدیدترین قسمت از سری فیلمهای »انتقام جویان« با نام کامل »انتقام جویان: آخر بازی« 
توانســت با فروش 2.۷۹۷ میلیارد دلاری و پایان دادن به سلطه چند ساله و 2.۷۸۹ میلیارد دلاری »آواتار«، در صدر 

فهرست پرفروش ترین فیلم های تاریخ سینما قرار بگیرد.

؟؟؟؟؟

؟؟؟؟؟؟
؟؟؟؟؟؟

«مردم سالاری آنلاین» تبعات قرار گرفتن ایران در فهرست سیاه را بررسی می کند

 FATFکابوس بن بست
صفحه5

صفحه11

حمایت گروه عظام از طرح های پژوهشی
بیستمین نمایشــگاه پژوهش، فناوری و فن بازار ایران امسال 
میزبان شــرکت های پژوهش محور بود. در صنعت خودرو تنها 
مجموعه ای که این نمایشگاه حضور داشت گروه قطعات خودرو 
عظام بوده است. گروه صنعتی عظام در این نمایشگاه که آذرماه 
برگزار شد، دستاوردهای 20 ساله پژوهشی خود را در تحقیق 
و توســعه و تولید قطعات خودرو به نمایش گذاشــت تا علاوه 
بر معرفی دســتاوردهای بزرگ ترین مجموعه قطعه ساز داخلی، 

پژوهشگران را از ظرفیت های پژوهشی خود آگاه کند.  گروه قطعه سازی عظام 
متشــکل از ۱2 شــرکت تولیدی قطعات خودرو است. این هلدینگ در بیست 
سال گذشته با سرمایه گذاری ۱0 هزار میلیارد تومانی در صنعت خودرو توانسته 
صنعت قطعه ســازی کشــور را متحول کند.  قطب قطعه سازی کشور  بخش 
اعظمی از  ســرمایه گذاری را به پژوهش در صنعت »های تک« اختصاص داده 

است.
گروه عظام سالانه بیش از 55 میلیون انواع قطعه و مجموعه قطعات 

خودرو را تولید می کند
میرغلامرضا مرتضوی، مدیر گروه برق و الکترونیک گروه عظام درباره نگاه این 
مجموعه خودروســازی به تولید قطعات پیشــرفته خودرو و نقش پژوهش در 
بزرگ ترین  هلدینگ قطعه ســازی کشور می گوید: در حال  حاضر کارخانه های 
گروه عظام ســالانه بیش از ۵۵ میلیون انواع قطعه و مجموعه قطعات خودرو را 
تولید می کنند که براین اســاس سالانه بیش از ۹۴0 میلیون شماره فنی با ۸0 
درصد داخلی سازی، تولید و تحویل خودروسازان و خدمات پس از فروش آن ها 
می شود. مدیر شرکت ســازه پویش یکی از ۱2 شرکت زیر مجموعه هلدینگ 
عظــام درباره آینده عظام می گوید: »هر روزی کــه از عمر تولید و کاری گروه 
عظام می گذرد، به  همان میزان به سطح خودکفایی در صنعت  قطعه نیز افزوده 

می شود.«

  R&D در بزرگ ترین مجموعه قطعه ساز کشور
 منصور میرزایی، مدیرعامل هلدینگ عظام درباره اهداف و برنامه های 
بزرگ ترین مجموعه قطعه سازی کشور می گوید: »گروه عظام به دنبال 
تولید قطعات  های تک همچون کروز کنترل، فرمان برقی و غیره در 
داخل کشور است. حضور در این نمایشگاه نشان می دهد  R&D و 
پژوهش در صنایع »های تک« در بزرگ ترین مجموعه قطعه سازی 

کشور حرف اول را می زند.«
 مدیرعامل عظام با اشاره به دستاوردهای پژوهشی این قطعه سازی افزود: »داخلی سازی 
قطعاتی همچــون EMS  و ECU که مدیریت موتور را برعهده دارند، فرمان برقی و 
تولید برخی دیگر از قطعات  های تک را هدف قرار داده و برای آن پروژه تعریف کرده ایم 
و تولید این قطعات مهم اکنون در برنامه های گروه عظام قرار گرفته است. درحال حاضر 
نیز قصد داریم تا جایی که داخلی ســازی این قطعات با واردات دانش و تکنولوژی به  

داخل کشور مقرون  به  صرفه باشد، به سمت خودکفایی در این بخش حرکت کنیم.«
منصور میرزایی با اشــاره به این که گروه عظام قصد دارد تمام قطعاتی را که از لحاظ 
صرفــه اقتصادی، برخورداری از دانش و تکنولــوژی آن ها امکان تولید داخل را دارند 
به سمت داخلی سازی هدایت کند، اضافه کرد: »ما اکنون در میزهای تخصصی تعمیق 
ساخت داخل نیز شرکت کرده ایم و تاکنون نیز توانسته ایم هدف داخلی سازی را روی 
کمک فنرها و کلاچ هایمان تا حدود ۹0 درصد افزایش دهیم. همچنین در تولید دینام 

استارت هم به داخلی سازی ۹۵ درصدی رسیده ایم«.
 وی ادامه داد: »به طور کلی از ۴00 قطعه ای که در دینام اســتارت مورد استفاده قرار 
می گیرد، گروه عظام فقط شش  قطعه را وارد و مابقی را به طور کامل در داخل تولید 

می کند.«
 مدیرعامل عظام درباره اهداف بزرگ ترین مجموعه قطعه سازی کشور گفت: »آمادگی 
ایــن را داریم که نیازمندی های خودرو را به صورت ۱00 درصدی تامین کنیم. حضور 
در نمایشــگاه پژوهش راهی برای دریافت ایده های پژوهشگرانی است که در صنایع 

الکترونیک و صنایع دانش بنیان فعالیت  می کنند.«

خبر

 پارلمان  بریتانیا به طرح نخست وزیر رای مثبت داد

عجله جانسون 
برای طلاق از اروپا
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رئیــس قــوه قضائیه بــا تاکید بــر رفتار مناســب با 
مراجعه کننــدگان گفت: باید با مراجعه کنندگان به خوبی 
رفتار شــود و حتی اگر کاری در حیطه وظایف آن مرجع 
نبود به مراجعه کننده راهــکار ارائه دهد تا از او رفع ظلم 

شود.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، آیت الله رئیسی، در 
گردهمایی قضات دادسرای عمومی و انقلاب استان تهران 
بــا بیان اینکه ما قاضی را مهندس اجرای قانون می دانیم، 
بیان کرد: یافته های شما در دوره دانشگاهی، حوزه علمیه 
و یافته هــای حقوقی و بحث های میان رشــته ای همه در 
یــک رأی نمود می یابــد. این رأی نماد همــه یافته ها و 
آموزش های قاضی است. این ها مقدمه قضیه برای شناخت 
است تا قاضی حکم، موضوع و تناسب بین حکم و موضوع 
و متهم و شــخصیت او را بشناســد و ببیند متهم از کدام 

دسته است و نسبت به او باید چگونه تصمیم گرفت.
رئیــس قوه قضائیــه افزود: احکامی کــه قضات صادر 
می کنند، همچنین تصمیمات و آرا عادلانه قضات می تواند 
جامعه را از اضطراب های اجتماعی و اقتصادی حفظ کند.

رئیســی گفت: احکام و آراء عادلانه قضات و دســتگاه 
قضایی مرجع و پناهی اســت که مظلومــان به آن روی 
می آورند و باید با مهربانی با آن ها برخورد شــود. همه ما 
می دانیم که کار و پرونده زیاد اســت؛ اما گشــاده رویی را 

نباید از دست داد.
رئیــس قوه قضائیــه تاکید کرد: حتماً شــنیده اید که 
بعضــی از مراجعان از رفتار نامناســب در مراجع قضایی 
گله مندنــد. باید با مراجعه کنندگان به خوبی رفتار شــود 
و حتی اگــر کاری در حیطه وظایــف آن مرجع نبود به 

مراجعه کننده راهکار ارائه دهد تا از او رفع ظلم شود.
رئیسی یادآور شد: عزیزانی که سخنرانی کردند، بر این 
نکته تاکید داشتند که برخی پرونده ها گاهی ۱۰۰ تا ۴۰۰ 
نفر مالباخته دارند، این ها مواردی است که می توان روی 

آن تصمیم گیری سریع تری صورت گیرد.
وی افزود: تــوان خود را مضاعف کنید. آن توان اداری 

که برای انجام کارها می گذارید قابل قبول اســت؛ اما من 
می خواهم یک مایه مضاعف علیرغــم کمبودها بگذارید. 

این خواسته بنده به عنوان یکی از همکاران تان است.
رئیس قوه قضائیه با اشــاره به مشــکل کمبود نیروی 
انسانی تاکید کرد: به دنبال این هستیم که نیروی انسانی 
را در حــوزه اداری و قضایــی افزایش دهیــم. به معاونت 
نیروی انســانی تاکید شــده که در این زمینه یک اقدام 
جهشی انجام دهید؛ چرا که نمی شود با شیب ملایم نیرو 

جذب کنیم.
رئیســی تصریح کــرد: معاون نظارت بر دادســراهای 
دادســتانی کل کشور گزارشی درباره آمار پرونده هایی که 
تصمیم دادســرایی دارد، ارائه دادند که این موضوع باید 
پیگیری شود تا برای آن دســته از پرونده هایی که جنبه 
عمومی ندارد و با رضایت شــاکی خصوصی حل می شود، 
طبق قانون ســاز و کاری فراهم شود تا هم بر آمار دادسرا 

افزوده نشود و هم مردم معطل نشوند.
وی با بیان اینکه اقدامات انجام شــده در مسائل اخیر، 
حضور بازپرسان در محل و تصمیم گیری و اقدام ابتکاری 
در مواجهه با مشــکلات قابل تقدیر اســت، گفت: قضات 
بموقع تصمیم گیری کنند و نگذارند حقی از نظام و کسی 
ضایع شــود. اقداماتی که در رابطه با فســاد اقتصادی در 

دادسرای تهران صورت گرفته، قابل تقدیر است.
رئیســی خطاب به قضات گفت: هر روز قبل از شروع 
کار به لیست زندانیان نگاه کنید؛ وضعیت آن ها را بررسی 
کنیــد و حتماً در مــواردی که قانون اجــازه می دهد، از 

مجازات های جایگزین استفاده کنید.
رئیس قوه قضائیه با تاکید بر بازدید مســتمر قضات از 
زندان و با اشــاره به بازدید اخیر خــود از زندان اصفهان 
گفت: به نظر می رسد قضات باید دقت بیشتری در صدور 
حکم بازداشت و حبس داشــته باشند و به سهولت نباید 

دستور بازداشت داد؛ مگر در مواردی که قانون اعلام کرده 
است و چاره ای وجود ندارد.

رئیســی در رابطــه با پیشــنهاد ایجاد دفتــر فنی در 
دادســراها و بررســی دفاتر خدمــات الکترونیک قضایی 
و موضوع افزایش دادخواســت ها که مورد اشــاره معاون 
دادستان بود، گفت: ایجاد دفتر فنی در دادسراها، پیشنهاد 

قابل توجهی بود و ان شاءالله آن را دنبال می کنیم.
رئیــس قوه قضائیــه تصریح کرد: قضات نیــز نباید از 
تهدید برخی افراد و شــکایت های واهــی از میدان به در 
شــوند و به هیچ عنوان نباید به ملامت ملامت کنندگان 
توجه کرد و نباید این مســائل ما را از هدف ایجاد امنیت 
اقتصادی و اجتماعی باز دارد. یقین بدانید قاضی شــجاع، 
قانونمند و جسور که با شجاعت تصمیم می گیرد و تحت 
نفوذ صاحب نفوذ قــرار نمی گیرد، حتمــاً مورد حمایت 

ماست و به آن قاضی افتخار می کنیم.
وی با تاکید بر اینکه حرف مردم را باید شــنید گفت: 
به مرکز ۱۲۹ قوه قضائیــه گفته ام که مطالب را به بنده 
منتقل کنند و شب ها گاهی که کارم کمتر است، گزیده ای 

از تماس های تلفنی را گوش می کنم.
رئیسی همچنین تصریح کرد: بازداشت افراد به منظور 
جمع آوری ادله ممنوع اســت ابتدا دلایل را جمع آوری 
کنید ســپس درصورت ضرورت حکم دســتگیری صادر 

کنید.
رئیس دســتگاه قضا تصریح کرد: تعــداد زیاد پرونده 
دردســتگاه قضایی داشــتن٬ افتخارنیســت بلکه باید با 
کارانقلابــی پرونده های بلاتکلیف٬ مســن و پیچیده را به 

سرانجام رساند.
بر اســاس این گزارش، در ابتدای این مراسم القاصی 
دادستان عمومی و انقلاب تهران با تاکید بر مبارزه با فساد 
بدون در نظر گرفتن هیچگونه خط قرمزی، گزارشــی از 
اقدامات انجام شده در داستانی تهران پیرامون موضوعاتی 
همچون برخورد با دانه درشــت ها، کاهش اطاله دادرسی، 

راه اندازی ملاقات های مردمی و ... ارائه کرد.

رئیس قوه قضائیه در گردهمایی قضات دادسرای تهران:

بازداشت افراد به منظور جمع آوری ادله ممنوع است

رئیــس جمهــور در جمع شــماری از مدیران ارشــد 
بخش های سیاســی ، اقتصادی و فرهنگی ژاپن در توکیو 
اعلام کرد که درهای ایران به روی دولت و شــرکت های 
ژاپنی برای مشارکت و سرمایه گذاری در پروژه های بزرگ 
اقتصادی باز اســت و ایران و ژاپن به عنوان دو دوســت 
قدیمــی، نباید اجازه دهند که کشــور ثالثــی در روابط 

دوستانه آنها اخلال ایجاد کند.
به گزارش ایســنا، حســن روحانی روز شنبه و پیش 
از تــرک توکیو در نشســتی با این مدیران ارشــد ژاپنی 
گفت: بی تردید تحریم هــای غیرقانونی آمریکا نمی تواند 
بلندمدت ادامه پیدا کند و آمریکایی ها ناچارند روزی این 

راه بدون خاصیت و پر از ضرر را رها کنند.
وی بــا بیان اینکه »ما در اینکه بتوانیم با  آمریکا راجع 
به مســائل مان بحث کنیم مشکلی نداریم جز اینکه آنها 
باید از مســیر خطایی که در این یک ســال و نیم رفتند 
برگردند«، اظهارداشــت: ما نباید به خطاکار جایزه بدهیم 
اما در عین حال اگر خطاکار بخواهد اشتباه خود را جبران 

کند، نباید راه را ببندیم.
رئیــس جمهور تاکید کرد: فشــار آمریکا بــر ایران و 
کشــورهای دیگر یک واقعیت تلخ اســت که امروز با آن 
روبرو هســتیم اما مهم این است که در این شرایط سخت 
باز هم راهی را پیدا کنیم که با هم تجارت و مراوده داشته 

باشــیم و به نفع دو ملــت گام برداریم. وی گفت: علیرغم 
فشار یک ســال و نیم گذشــته آمریکا بر ما توانستیم به 
اقتصادمان ثبات ببخشــیم. بعد از یک تلاطم اقتصادی از 
5 مــاه پیش روند حرکت اقتصادی ما در مســیر صحیح 
و ثبات قرار گرفته اســت. علیرغم اینکه در سال گذشته 
رشــد منفی اقتصادی داشتیم، پیش بینی ما این است که 
رشــد اقتصادی ما مثبت خواهد بود.روند تورم در ماه های 
گذشــته کمی مهار شده و معتقدیم در سال آینده شرایط 
بهتری خواهیم داشــت. در شــرایط تحریم شــرکت ها و 
دولت ها راه هــای مختلفی را برای ادامه روابط اقتصادی و 

تجاری با ما پیدا کردند.

مذاکره خصوصی روحانی و آبه
یکی از مهم ترین بخشهای سفر روحانی به ژاپن مذاکره 

خصوصی یک ساعته او با نخست وزیر ژاپن بود.
بــه گزارش ایســنا، علیرضا معزی معــاون ارتباطات و 
اطلاع رســانی دفتر رئیس جمهوری در جدیدترین توئیت 
خود در خصوص دیدارهای روحانی و آبه چنین نوشــت: » 
مذاکره روحانی و آبه با حضور هیات های دو کشور طولانی 
و مبســوط بود. تقریبــا درباره همه موضوعــات دوجانبه، 
منطقه ای و بین المللی مذاکره و بحث شــد. اما آنچه این 
دیدار را اهمیتی افزون می بخشد مذاکرات خصوصی این دو 

بود که بیش از یک ساعت پشت درهای بسته انجام شد.«

روحانی در جمع مدیران ارشد بخش های سیاسی، اقتصادی و فرهنگی ژاپن:
تحریم های غیرقانونی آمریکا نمی تواند بلندمدت ادامه پیدا کند

ســخنگوی شــورای نگهبان گفت: ملاک 
شــورای نگهبان در بررســی صلاحیت ها فقط 

قانون است.
به گزارش ایســنا، عباســعلی کدخدایی در 
نشست خبری دیروز خود با خبرنگاران درباره 
انتخابات گفــت: هیات های اجرایی کارشــان 
را  انجــام دادند، نتایج آن ارســال شــد و در 
مرحله رسیدگی در هیات های استانی هستیم. 
امیدواریــم در موعد مقرر قانونی نتایج را اعلام 

کنیم.
سخنگوی شــورای نگهبان درباره انتخابات 
خبرگان نیز گفت: در حــوزه خبرگان رهبری 
۳۰۳ نفــر ثبت نام کرده بودند که تعدادی قبلا 
آزمون داده بودنــد و ۲۷۲ نفر باید برای ازمون 
کتبی دعوت می شدند که دعوت شدند. ۲۲۱ 
نفر شــرکت کردند و بعد از اینکه نتایج آزمون 
کتبی اســتخراج شــود، برای آزمون شفاهی 
دعوت می شــوند  و بعد از بین آنها بررســی 

صلاحیت های عمومی انجام می شود.

کدخدایی ادامه داد:  قانون سه محور تایید و 
عدم تایید و عدم احراز را بیان کرده و هر نهادی 
که  مســئول در صلاحیت ها است هیات های 
اجرایی و اســتانی و مرکزی و شورای نگهبان 
اســت و  باید در چارچوب قانون عمل کنند. ما 

موظف هستیم قانون را به درستی اجرا کنیم.
وی گفت: در بحث ثبت نام افراد در انتخابات 
که گسترده بود گلایه  کردم و مجلس شورای 
می توانســت با تصویب قانون از آن  جلوگیری 

کند.
ســخنگوی شــورای نگهبان افزود: در دور 
گذشــته بیش از ۱۲ هزار نفــر ثبت نام کننده 
داشــتیم و نزدیک به  ۹ هزار نفر ثبت نام اولی 
داشتیم و این دور ۱۱ هزار نفر داریم و به مفهوم 
این است که ۱۱ هزار نفر جدید هستند که برای 

یک دور ثبت نام و از صحنه خارج می شــوند.  
قانونگذار می توانست آن را تنظیم کند و فرصت 
داشــت و در سیاســت کلی ابلاغ شده  بود که 
جلوی ثبت نام بی رویه را  بگیرند تا هزینه ای 
بار نشــود و با این حال حق همه افراد را رعایت 

می کنیم.
وی درباره اظهارنظر یکی از مقامات نظامی 
درباره بررســی صلاحیت ها از ســوی شورای 
نگهبان  گفت: در کشور آزادی داریم و هرکسی 
صحبت می کنید یکی له و یکی برعلیه شورای 
نگهبان.  ولی ملاک شورا در بررسی صلاحیت ها  
و انتخابات فقط قانون اســت و ما تلاش داریم 

اجرای صحیح قانون را داشته باشیم.
وی یادآور شد: تا آخر دی ماه نتایج بررسی 
هیات مرکزی اعلام می شود و دهه دوم بهمن 

نتیجه نهایی اعلام می شود.
سخنگوی شورای نگهبان درباره اعتراضات 
اخیــر  و تاثیــر آن بر انتخابات گفــت: باید به 
وضعیت معیشتی مردم بیشــتر برسیم و باید 
همه کسانی که دســت اندرکارند دقت کنند. 
اشــاره به فرد خاصــی  ندارم. مقــام رهبری 
بارها تاکید کردند و ماهــا هم باید اعتراض به 
مسایل معیشتی را از اعتشاشات تفکیک کنیم. 
امیدواریم در آینده تدبیر بیشــتری بخرج داده 
شود تا  هم مشکلات اقتصادی مردم  حل شود 
و هم انتخابات پرشــور و با حضور گسترده ای 

داشته باشیم.
وی یــاداور شــد: بیش از ۱۶ هــزار نفر در 
انتخابات  ثبت نام کردند و جدای از کسانی که 
انصراف دادند و جدای از کسانی که  سابقه انها 

تایید نشد؛  حدود ۱۱ هزار نفر باید صلاحیتشان 
تایید شود.  حداقل ۱۲ هزار نفر را در ۱۰ دقیقه 
ضــرب کنید ببینید از نظر زمانی چقدر نیاز به 
زمان داریم. ما در شــورای نگهبان ۲۴ ساعت 
در تلاشــیم  تــا نتایج را در وقــت مقرر اعلام 
کنیم. نســبت به تبلیغات همین طور است  آیا 
فعالیت  در توییت و اینستاگرام افراد که بنوعی  
حضورشــان را اعلام می کنند  آیا تبلیغ است 
یاخیر. کدخدایی افزود: در هزینه های انتخاباتی 
که باید بتوانیم بررسی کنیم و از  حاکمیت پول 
جلوگیری کنیم، قانون دست ما را باز نگذاشت و 

باید قانون اصلاح می شد.
وی در پاســخ به این ســوال که اگر فردی 
رهبری را مورد نقــد قرار دهد تایید صلاحیت 
می شــود یا خیر؟ گفت: مقــام معظم رهبری 
همیشه از انتقاد استقبال کردند از این رو بحث 
انتقاد در روند بررسی صلاحیت ها ملاک نیست، 
اما توهین و افترا  روند دیگری است ومدنظر ما 

قرار دارد.

تا کمتــر از دو ماه دیگر تمامــی اقدامات 
»مقابلــه ای« علیه ایران در صــورت تصویب 
نشــدن دو لایحه پالرمو وCFT وضع خواهند 
شــد و عملا ایران به شــرایط پیش از خرداد 

۱۳۹5 باز خواهد گشت.
به گزارش ایســنا، دو لایحــه مذکور برای 
تصمیم گیری به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ارجاع شده است اما نمایندگان مجمع هنوز به 

نتیجه نهایی نرسیده اند.
گروه ویژه اقدام مالی از اســفندماه سال ۹۶ 
تا کنون نام ایران را در لیســت سیاه اقدامات 
مقابله ای خود به حالت تعلیق درآورده  اســت 
اما بر اســاس آخرین بیانیه ایــن گروه که در 
مهرماه گذشته منتشــر شد، هشدار داده شده 
اســت »اگر تا قبل از بهمن ماه )فوریه ۲۰۲۰( 
دو کنوانسیون فوق نهایی نشوند، کلیه اقدامات 
مقابله ای علیه ایران دوباره وضع خواهند شــد 
و این به معنای آن اســت که وضعیت ایران به 

پیش از خرداد ۱۳۹5 باز خواهد گشت.
در تابستان ســال جاری قوانین مربوط به 
مبارزه با پولشــویی و تامین مالی تروریسم در 
مجلس شورای اســلامی به تصویب رسیده و 
مورد تایید شــورای نگهبان نیــز قرار گرفت و 

اکنون در حال اجراست.
 FATF همان طــور کــه از بیانیه اخیــر
برمی آید، زمان برای ایران بسیار محدود است، 
چنان چه اقدامات مقابله ای درباره ایران مجدد 
وضع شود، عملا معدود مســیرهای تعاملات 
بانکــی و مالی ایران با کشــورهای مختلف به 
ویژه چین و روســیه و بســیاری از کشورهای 
همســایه از جمله ترکیه، عراق، افغانســتان، 
آذربایجان و غیره بســته خواهد شــد چرا که 
بانک های کشــورهای همســایه و کشورهای 
طرف اصلی تجاری مثل چین، هند و روســیه 
در روابط با بانک هــای ایرانی ابتدا از پایبندی 
به استانداردهای این گروه مالی به عنوان پیش 
شــرط اولیه همکاری ســوال می کنند. از این 
رو اجرایی نکردن قوانیــن FATF اقدامی در 
راستای خود تحریمی و خود تنبیهی محسوب 
می شود که در شرایط فشار حداکثری به دست 

خود برای کشور ایجاد می شود.
در حــال حاضر ۳۶ کشــور و دو ســازمان 
منطقــه ای )اتحادیه اروپا و شــورای همکاری 
کشــورهای عــرب خلیج فارس )متشــکل از  

بحرین، کویت، عمان، قطر، عربستان سعودی، 
امارات متحده عربی(( در گروه ویژه اقدام مالی 
عضو هســتند. از ســال ۲۰۱5، ۲5 ســازمان 
بین المللــی مثــل صنــدوق بین المللی پول، 
ســازمان ملل متحد و شش گروه تخصصی و 
بانک جهانــی ســازمان هایی از جمله اعضای 
ناظر در این گروه هستند. همچنین اندونزی و 

عربستان نیز از اعضای ناظر هستند.
 )FATF( نشست های گروه ویژه اقدام مالی
هر ســال در اواخر بهــار، اوایــل پاییز و آخر 
زمستان برگزار می شــود و تصمیم آنها درباره 
موضوعات مختلف از جمله تــداوم تعلیق نام 
ایران در فهرســت کشورهای غیرهمکار یا لغو 
 CFT آن در صورت تصویب دو لایحه پالرمو و

مشخص خواهد شد.
با اجرای دستورالعمل های FATF بانک ها 
می توانند جلــوی پولشــویی را بگیرند دقیقا 
همان هدفی که در قانون مقابله با پولشــویی 
مصوب ۱۳8۶ مجلس شــورای اسلامی دنبال 
می شــد. مفاد اســتانداردهای FATF مطابق 
همان دســتورالعملی است که مجلس در سال 
۱۳88 برای قانون مبارزه با پولشــویی تصویب 
کرده اســت از این رو می توان گفت، حدود ۹ 
ســال است که این قانون در نظام بانکی کشور 
در حال اجرا است و آنچه در نهایت با پیوستن 
ایران به FATF باید به اجرا گذاشــته شــود 
تطبیق بخش نامه های اجرایی قانون پولشویی 
کشور با گردش کاری است که در ۲۰5 کشور 

جهان در حال اجراست.
متاســفانه به چند دلیــل قوانین مربوط به 
پولشــویی که حدود یک دهه از تصویب آن ها 
می گذرد به درستی در کشور اجرا نشده است. 
اول این که موسســات غیر مجاز پولی در این 
سال ها حاضر به شفاف سازی ترازنامه های خود 
نبوده اند، دوم بانک های رســمی نیز به خاطر 
هزینه بر بودن، اجــرای کامل قوانین را در این 
ســال ها تنها در بخش هایی اجرایی کرده اند و 
سوم این که زیرساخت های فنی و یک پارچه ای 
که نیاز زیربنایــی قوانین ناظر بر پولشــویی 
است در کشــور به طور کامل فراهم نشده بود 
و بخش هایــی که بر عهده بانک های خصوصی 

بوده اســت بنا به دلایلی به کنــدی فراهم یا 
 FATFآماده ســازی شده است اما اگر ایران به
بپیوندد سیســتم بانکی به خودی خود مجبور 
به تســریع در اجرای قوانین پولشویی خواهد 
شد، در غیر این صورت بانک ها از تبادلات مالی 
خارجی محروم و مشــتریان خود را از دســت 

خواهند داد.
با وجود این که کشــور نه بعد از برجام یا در 
دولت یازدهم و دوازدهم بلکه ۱۰ سال پیش و 
در دولت اصولگرای محمود احمدی نژاد ضرورت 
استانداردسازی قوانین بانکی و مالی با قوانین 
بین المللی را درک کــرده و برای آن اقداماتی 
انجــام داده بودند اکنون بعضا همــان افراد با 
تبعیت از قوانیــن FATF مخالفت می کنند. 
در میان مخالفان پیوستن به FATF بعضا نام 
قوانین مورد  امضاکنندگان و مذاکره کنندکان 
اشــاره دیده می شــود که جای تعجب دارد و 
شاید از همین روست که شائبه سیاسی بودن 

مخالفت ها را ایجاد می کند. 
ســال 8۷ وزیر اقتصاد وقت لایحه پیوستن 
ایران به FATF را ارائه کرد. ســال ۹۰ سعید 
جلیلی دبیر وقت شورای امنیت ملی در نامه ای 
نوشت پیوســتن به FATF ضروری است. از 
طرفی کنوانســیون ســازمان  ملل  متحد برای 
مبارزه با فساد )مریدا( در سال ۱۳85 در دولت 
احمدی نژاد طرح و توسط مجلس تصویب شد، 
کنوانســیونی که به مراتب تعهداتی بیش تر از 

FATF را به ایران تحمیل می کرد.
در عین حال منتقدان بعد از شــنیدن تمام 
توضیحات کارشناسی و استدلال های حقوقی و 
بین المللی و مالی و تجاری در راســتای منافع 
ملی، ســوال هایی از این دست دارند: پیوستن 
ایران بــه FATF در شــرایطی کــه آمریکا 
تمامــی تحریم های مالی و بانکــی و دلاری را 
علیه ایران اجرا می کند و کشورهای اروپایی و 
دیگر کشــورها از این تصمیم تبعیت می کنند 
چیســت؟ چرا با وجود خروج آمریکا از برجام 
و اجرا نشدن تعهدات کشورهای باقی مانده در 
برجام )فرانسه، انگلیس، آلمان، چین و روسیه( 
ضرورت دارد تا ایران استانداردهای بین المللی 
در رابطه با تعامــلات مالی و بانکی را بپذیرد؟ 

اساسا چرا وقتی آنها به ایران اهمیت نمی دهند، 
ایران به قواعد و قوانین وضع شــده توسط این 

کشورها باید توجه کند؟
و در پاســخ به تمام ســوالاتی از این دست 
 FATF کارشناسان می گویند که »پیوستن به
هیچ ارتباطی به برجام ندارد«. برجام یک توافق 
بین المللی بیــن ایران و ۱+5 بــود که خروج 
آمریکا از آن مورد انتقاد بســیاری از کشورها 
قرار گرفت. اما FATF شــبکه ای متشــکل از 
۲۰۴ صلاحیت قضایی مستقل از جمله برخی 

سازمان های منطقه ای و بین المللی است.
به نظر می آیــد، فضای حاکــم بر محافل 
تصمیم گیر کشــور درباره موضوع پیوستن به 
FATF و پذیــرش قواعــد و قوانین این گروه 
مبتنی بر ســوالات فوق اســت نه لزوما وجود 
ایرادات قانونــی و حقوقی. از طرفی شــرایط 
تحریمی علیه ایران و همســویی کشــورهای 
اروپایی، آن قدر عرصه را بر ایران و تصمیم گیران 
تنگ کرده اســت که تصمیماتی از این دست 
بیــش از آن کــه مبتنی بر کار کارشناســی و 
استدلالات متقن باشــد، رنگ و بوی سیاسی 
گرفته اســت؛ چون آنها به ســمت ما گامی بر 
نمی دارند پس ما هم بــر نداریم! در حالی که 
تصمیم گیران باید به این مســاله توجه داشته 
باشند بستن معدود فضاهای تنفسی ولو این که 
مضرراتی برای ایران داشــته باشد، مساوی با 

مرگ یک پروسه و روند از منافع ملی است.
 FATF از سویی دیگر منتقدان و مخالفان
باید توجه داشته باشند که ایران در این سال ها 
بــرای آنکه بتوانــد از تلــه دلاری تحریم های 
آمریکا عبور کند، تلاش کرده است تا تعاملات 
تجاری خود را بــا ارزهای محلی و غیر دلاری 
انجــام دهد ولی به دلیل آنکه بانک های ایرانی 
اســتاندارهای FATF را رعایــت نمی کننــد 
بانک های کشورهای عضو این گروه نمی توانند 
با آنها تبادل داشــته باشــند، بنا بر این با اجرا 
نکردن دستورالعمل های FATF فرصت ایران 
برای تبادلات غیردلاری و دور زدن تحریم های 
آمریکا از بین می رود. کمــا این که دولت های 
اروپایی برای تبادل یورویی با طرف ایرانی نیز 
ابراز تمایل کرده اند ولی حتی بانک های کوچک 

اروپایی که با آمریکا تبادل پولی ندارند به دلیل 
همین استاندارد نبودن بانک های ایرانی امکان 
تبادل مالی با ایران را ندارند. از این روست که 
ضرورت منطبق کردن سیســتم مالی کشور با 
استانداردهای بین المللی امری جدی و حیاتی 
اســت و اجرای قوانین FATF یکی از همین 

ضرورت هاست.
 FATF منتقــدان به پیوســتن ایران بــه
معتقدند که با وجود تحریم های ثانویه آمریکا 
خروج ایــران از لیســت اقدامــات مقابله ای 
FATF بی فایده اســت. در پاســخ باید گفت 
که تحریم های یک جانبه آمریکا بخش مهمی 
از محدودیت هــا علیه نظام بانکــی و مالی را 
تشــکیل می دهد، ولی عدم تعامل کشــور با 
گروه ویژه اقدام مالی به معنای بستن »همه« 
منافذ تعاملات مان به ویژه با دولت هایی اســت 
که تحریم هــای آمریکا را رعایــت نمی کنند. 
تحریم های آمریکا ممکن اســت دچار شدت و 
 FATF افول شوند، اما محدودیت های ناشی از
به صورت اصولی و فراگیر تا زمان عادی شدن 
روابط کشورمان با این نهاد پابرجا خواهد بود. 
هم چنین با توجه به تلاش های بسیار سنگین 
آمریکا، رژیم صهیونیســتی و عربســتان برای 
جلوگیری از عادی شــدن وضعیــت ایران با 
FATF، کاملا مشخص است که آنها وضعیت 
جــاری را بهترین ابــزار مقابله با کشــورمان 
می دانند و ایــن موضوع مکمــل تحریم های 

یک جانبه آمریکاست.
بنــا بر این هرگونه تاخیــر در اجرای کامل 
برنامه اقدام به منزله کمک به دشــمنان برای 

ایجاد محدودیت های بیش تر علیه ایران است.
بد نیست منتقدان و مخالفان پیوستن ایران 
به FATF درباره فضــای بعد از بهمن ۱۳۹8 
که در صورت تصویب نشــدن دو لایحه پالرمو 
و CFT  بــه وجود می آید و اقدامات مقابله ای 
درباره ایران مجدد اجرا خواهد شد را برای افکار 
عمومی ترسیم کنند. در حالی که عادی سازی 
روابط بانکی هدفی اســت که دولت های قبل 
و دولت فعلی و نیز همه دســتگاه های مرتبط 
و تخصصی بــا رعایت قواعــد و مصالح عالیه 
کشور آن را دنبال کرده و می کنند و نباید این 
هدف مهم ملی و زیربنایی دستخوش سیاسی 
کاری های حزبی و جناحی یا حب و بغض های 

شخصی و سیاسی قرار گیرد.

سخنگوی شورای نگهبان:
قانون دست شورای نگهبان را باز نگذاشته است

FATF خواب زمستانی مخالفان

فرصت پیوستن به FATF محدود است
تصمیم عاقلانه ای گرفته شود

رئیس فراکسیون پاسخگوی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد که به دنبال 
بدعهدی جامعه جهانی در برجام نظام سیاسی کشور نسبت به تعامل با جامعه 
جهانی بی اعتماد شــده و تصمیم گیری در شــرایط کنونی برای پیوستن به 

FATF را سخت کرده است.
علــی بختیار در گفت وگو با ایســنا، در توضیح تبعات قرار گرفتن ایران در 
لیســت ســیاه گروه اقدام ویژه مالی )FATF( به دلیل تعیین تکلیف نشدن 
لوایــح الحاق ایران به کنوانســیون مقابله با تامین مالی تروریســم)CFT( و 
کنوانســیون مبارزه با جرائم سازمان یافته فراملی )پالرمو( در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام بیان کرد: امروز بحث FATF جهان شمول شده است و تقریبا 
 FATF تمام کشورهای جهان به آن پیوسته اند. برخی از مخالفان پیوستن به
در ایران بر این باورند که در دوران تحریم پیوستن به آن باعث می شود ما با 

دستان خودمان بر دست و پای کشور قفل ببندیم.
این عضو فراکســیون امید مجلس در ادامه با بیان اینکه »متاســفانه نظام 
سیاسی کشــور بعد از برجام نسبت به جامعه جهانی دچار بی اعتمادی شده 
اســت« اظهار کرد: خیلی از مخالفــان برجام امروز بر ایــن باورند که دیگر 
نمی شــود به هیچ عنوان بــه جامعه جهانی اعتماد کــرد. برخی از مخالفان 
FATF بر این باورند که اگر ما به آن بپیوندیم ممکن اســت آمریکا این نهاد 
مالی را تحت فشــار قرار دهد تا علیه جمهوری اســلامی دســت به اقداماتی 
بزند. این مخاطرات ناشــی از آن اســت که امروز همچنان نظام زورگویی از 
 ســوی آمریکایــی ها در جهان حاکم اســت و با قلدری دســت به هر کاری

 می زنند.
نماینده مردم گلپایگان و خوانســار در مجلس تصریح کرد: در شرایطی که 
جمهوری اســلامی در برجام تمام شــرایط را پذیرفته بود و اروپایی ها، چین 
و روســیه نیز در برجام بوده  و تمام تحریم ها با قطعنامه شورای امنیت کنار 
رفته بود، می بینیم که با اقدامات خصمانه آمریکا امروز شرایط ما از قبل بدتر 
شده است و سایر کشورها نیز نتوانســتند جلوی اقدامات خصمانه آمریکایی 

ها بایستند.
این عضو کمیســیون انرژی مجلس در ادامه تاکید کرد: فرصت قانونی که 
FATF به ایران داده است محدود است و نپذیرفتن شرایط FATF باعث می 
شود تا ما در لیست سیاه قرار بگیریم. مجلس پالرمو و CFT را تصویب کرده 
است و اکنون در مجمع تشخیص مصلحت نظام است که باید تصمیم عاقلانه 

ای در این زمینه گرفته شود.
بختیــار در پایان تصریح کرد: باید با اقدامات دیپلماتیک به جامعه جهانی 
این پیام را دهیم که یکبار ما در برجام به شما اعتماد کردیم اما نتیجه خوبی 
نگرفتیم و امروز مردم تحت شــدیدترین تحریم ها از جمله غذا و دارو هستند 
و باید با کار دیپلماتیک آن ها را مجاب کنیم تا زمان بیشــتری برای تصمیم 
گیری در این خصوص به ما بدهند و تصمیم گیری در این زمینه را به بعد از 

برداشته شدن تحریم ها موکول کنیم.

ژاپن از بعد سیاسی جایگاه ویژه ای در حل و فصل 
اختلافات در سطح جهانی دارد

رئیس کمیته سیاســی فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی تاکید کرد 
که سفر حسن روحانی به ژاپن با توجه به جایگاه اقتصادی این کشور و شرایط 
امروز ایران که نیاز دارد با فعالان اقتصادی در سطح جهان ارتباط برقرار کند 

حائز اهمیت است.
جلال میرزایی در گفت و گو با ایسنا با اشاره به سفر رئیس جمهور به ژاپن 
و مالزی بیان کرد: در ســال های پیش ژاپن اولین شــریک تجاری ایران بود، 
اما به تدریج تحریم ها باعث شــد تا امروز دیگــر ژاپن جایگاه فعالی در روابط 
اقتصادی با ایران نداشــته باشــد. ژاپن جدا از اینکه یک قدرت اقتصادی در 
جهان محســوب می شود از لحاظ سیاسی نیز می تواند نقش موثری در حل و 

فصل اختلافات در سطح بین المللی داشته باشد.
وی در ادامه اظهار کرد: خوشــبختانه دولتمردان ما نگاه مثبتی نسبت به 
ژاپن دارند. ســفر آقای روحانی به ژاپن نیز بــا توجه به جایگاه اقتصادی این 
کشور و شرایط امروز که نیاز داریم با فعالان اقتصادی در سطح جهان ارتباط 

برقرار کنیم حائز اهمیت است.
نماینده مردم ایلام در مجلس تصریح کرد: اما متاسفانه ما جامعه سیاست 
زده ای هســتیم و بعضا به جای نگاه از بعد فرصت های اقتصادی ایجاد شــده، 
نگاه منفی را دنبال می کنیم. ما شاهد بودیم که نخست وزیر ژاپن برای اولین 
بار بعــد از انقلاب چندی پیش به تهران آمد و قطعا برقراری روابط تجاری با 

ایران  منافع ژاپنی ها را نیز تامین می کند.
وی در ادامه تاکید کرد: اما امروز ژاپن با مانعی به نام آمریکا برای برقراری 
روابط تجاری با ایران روبرو اســت. ژاپنی ها بــرای تامین منافع خود قطعا به 
دنبال حل مسائل بین ایران و آمریکا هستند ولی در نهایت ما بر اساس منافع 
خــود و مصالحی که در داخل کشــور تعیین می شــود در این زمینه حرکت 

خواهیم کرد.

تاکید استاندار تهران بر سرکشی به وضعیت
 آسیب دیدگان حوادث اخیر

استاندار تهران با اعلام تشکیل کارگروهی برای سرکشی به وضعیت آسیب 
دیدگان حوادث اخیر، تاکید کرد: آن کســانی کــه در حوادث اخیر بی گناه 

کشته شدند، باید شهید قلمداد شوند.
انوشــیروان محسنی بندپی اســتاندار تهران در گفت وگو با ایسنا، در باره 
ســوالی مبنی بــر اینکه با توجه به بخش نامه رییس  جمهور به اســتانداران 
در خصوص رســیدگی به وضعیت آسیب دیدگان حوادث اخیر ، تصریح کرد: 
طبق فرمایشــات مقام معظم رهبری و رئیس جمهور مبنی بر تکلیف نسبت 
به رســیدگی به وضعیت کســانی که در جریان حوادث  آبان ماه  مســائلی 
برای آنها پیش آمده؛ افردای که بعضاً  شــاید هیچ قصد و نیتی نداشــتند و 
در این جریانات خســارات مالی و جانی دیده اند ، باید یک کارگروه مشخص 
شده متشکل از اســتاندار ، معاون امنیتی ، رئیس دادگستری استان ، رئیس 
اطلاعات اســتان تشکیل شــود که خســارات مالی و جانی این افراد را مورد 

بررسی قرار دهند.
نماینده عالی دولت در استان تهران گفت: اگر در مناطقی مجروحی وجود 
دارد باید حتماً از این عزیزان سرکشــی به عمل بیاید که مســائل درمان این 
افراد برطرف شــود و اگر هم مسائلی  برای آنها رخ داده است باید  بتوانیم در 
آینده کارهایی را در مســیری که همین چارچوب مشخص کرده است، انجام 

دهیم.
محســنی بندپی خاطر نشــان کرد: با حضور در مناطق آســیب دیده در 
حوادث اخیر ، ضمن سرکشی از مجروحان عزیز ، اگر به کسانی که لازم است 
دیه پرداخت بشود حتما این کار را انجام می دهیم ؛ آن کسانی که در حوادث 

اخیر بی گناه کشته شدند نیز باید شهید قلمداد شوند.

با نپیوستن به FATF انجام معاملات عادی هم 
ممکن نیست

یک وکیل دادگســتری تاکید کرد که نپیوستن به FATF باعث می شود 
تمامی ارتباط مالی ما با خارج از کشور قطع شود.

نعمت احمدی در گفت وگو با ایســنا درباره مضرات نپیوســتن کشــور به 
FATF گفت: نپیوســتن به FATF باعث می شــود تمامی ارتباط مالی ما 
با خارج از کشــور قطع شــود،  بدون اینکه جرمی انجام داده باشیم و گناهی 
مرتکب شده باشیم، ناخودآگاه در مظان اتهام خود را مینشانیم. مثلا در بخش 
پالرمــو می گویند به تروریســت ها کمک می کنیم و در بخش پولشــویی و... 

ناخودآگاه در مظان اتهام می نشینیم، بدون اینکه گناهی انجام داده باشیم.
وی افزود: پیوســتن به FATF  در بعد داخلی هم خیلی مهم اســت. ما 
جزو معدود کشــورهایی هســتیم که می توانیم به بانک برویم و هر مبلغی را 
که خواستیم جابجا کنیم و با پیوستن به  FATF مبدا و مقصد پول ها روشن 

می شود.
این وکیل دادگستری تصریح کرد:  همه فکر می کنند که FATF  مربوط 
به غرب و آمریکا و انگلیس است؛ در صورتی که این طور نیست. FATF  یک  
نهاد و NGO اقتصادی اســت و ارتباطی به دولت ها ندارد؛ زیرا تراکنش های 
بین المللی و داخلی و مشخصا پولی که فرستاده می شود را بررسی و مشخص 
می کند که از راه معاملات درست و مال حلال و مشروع به دست آمده است 

یا خیر.
احمدی ادامه داد: با نپیوستن به FATF  نمی توانیم حتی معاملات عادی 

را انجام دهیم.

اخبار کوتاه
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تکذیب تهدید مقتدی صدر در تهران
جریان صدر اخبار منتشــره در رسانه های ســعودی در مورد تهدید شدن 

»مقتدی صدر« در ایران را تکذیب کرد.
به گزارش پایگاه خبری الســومریه نیوز عراق، جریان صدر همچنین اعلام 
کرد؛ به کلاه آبی ها که نیروهای نظامی این جریان هســتند، دستور داده شده 

تا تأمین امنیت میدان التحریر بغداد را به نیروهای امنیتی واگذار کنند.
در بیانیه ای که جریان صدر منتشــر کرده،  آمده است: بر اساس دستورات 
مقتــدا صدر، کنترل ورودی منطقه قرطبه واقع در خیابان محمد القاســم به 
سمت میدان الطیران و ورودی میدان النصر واقع در خیابان سعدون به سمت 

میدان تحریر بغداد به نیروهای امنیتی واگذار می شود.
پیش تــر نیز نیروهای کلاه آبی وابســته به جریان صــدر از منطقه برپایی 
اعتراضات در مرکز بغداد خارج شــده بودند و گزارش رسانه های عراق حاکی 
است که هیچ اثری از کلاه آبی ها در میدان تحریر و اماکن پیرامون آن وجود 

ندارد.
جریان های سیاســی عــراق توافق کرده اند که با کمتریــن هزینه مالی و 
تبعات نگران کننده سیاســی، نامزد جدید نخســت وزیری برای مدت شش 
ماه تا یکســال برگزیده شود و این نخســت وزیر جدید، فضا را برای برگزاری 

انتخابات زودهنگام فراهم کند.
تاکنون اسامی مختلفی برای تصدی پست نخست وزیری عراق در رسانه ها 
مطرح شده که جریان صدر و هواداران آن در تظاهرات بغداد و دیگر شهرهای 

عراق به نام تظاهرکنندگان با همه آنها اعلام مخالفت کرده اند.

ویژه

ادعای نجات سه دریانورد ایرانی 
پایگاه اینترنتی نیروی دریایی آمریکا در اطلاعیه ای مدعی شــد که کشتی 
تجاری آمریکایی به نام Maersk Kinloss، سه دریانورد ایرانی را در تاریخ 

18 دسامبر نجات داده است.
به گزارش ایســنا، در این اطلاعیه مطرح شده: کمپانی این کشتی، نجات 
دریانوردان ایرانی را به مرکز فرماندهی نیروهای دریایی آمریکا اطلاع رســانی 
کره اســت که به مدت چند هفته در دریا سرگردان بوده اند. این کار از طریق 
ارتبــاط میان صنعت دریانوردی تجاری، همــکاری مرکز فرماندهی نیروهای 

دریایی آمریکا و راهنمای گروه کشتیرانی]آمریکا[ انجام شده است.
طبق ادعای عنوان شــده در این اطلاعیه، این دریانوردان به گارد ساحلی 
عمان انتقال داده شــده اند که هماهنگی برای بازگشت شان به ایران را انجام 

می دهد.
نیروی دریایی آمریکا در حالی این ادعا را مطرح کرده است که این موضوع 

هنوز از سوی مقامات رسمی کشورمان، رد یا تایید نشده است.

ادعاهای تکراری ترکی الفیصل علیه ایران
رئیس پیشــین سازمان اطلاعات عربستان در ادعاهایی تکراری ایران را به 

دخالت در امور داخلی کشورهای منطقه متهم کرد.
به گزارش ایســنا، ترکی الفیصل، رئیس پیشین سازمان اطلاعات عربستان 
در گفت وگو با بخش عربی شبکه آر تی در مورد روابط تهران و ریاض و ادعای 
دخالت ایران در امور داخلی کشــورهای منطقه و  اینکه شخصیت های عربی 
می گویند به خاطر جبر جغرافیایی ما مجبور به همزیســتی با ایران به عنوان 
یکی از کشــورهای منطقه هستیم گفت: همزیستی با ایران پابرجاست اما آیا 

این همزیستی به سود کسی است؟ به نظرم  به سود هیچ کس نیست!
وی در ادامه با متهم کردن ایران به دخالت در امور داخلی کشورهای حاشیه 
خلیج فارس و منطقه از جمله سوریه، عراق، لبنان، فلسطین، افغانستان و یمن 
مدعی شــد: ایران به حوثی های یمن موشک بالستیک می دهد تا شهروندان 
عربســتان را مورد هدف قرار د هند. علاوه بر این ایران اخیرا میدان های نفتی 
عربستان را به طور مستقیم مورد  هدف قرار داد پس چگونه می توان با چنین 
نظامی همزیســتی کرد. ادعای دست داشــتن ایران در حمله به میدان های 
نفتی عربســتان در حالی مطرح می شود که انصارالله یمن مسئولیت حملات 
موشکی به این تاسیسات نفتی را برعهده گرفته و ایران دخالت داشتن در این 
حمله را شــدیدا تکذیب کرده است. دبیرکل سازمان ملل هم چندی پیش در 
گزارشــی اذعان کرد که این سازمان تا کنون و پس از تحقیقات درباره منشاء 
تســلیحات مورد استفاده در حمله به تاسیسات نفتی عربستان سعودی، قادر 
به اثبات این نبوده که این تســلیحات منشائی ایرانی داشته اند. ترکی الفیصل 
مدعی شد که نه تنها عربستان و دیگر کشورها مخالف سیاست مقامات ایران 

هستند بلکه خود ملت ایران نیز مخالف سیاست های نظام خود هستند.
این مقام امنیتی سعودی مدعی شد که در تظاهرات عراق و لبنان نیز تمام 
اقشار تظاهرکننده از جمله شــیعی، سنی، مسیحی و کردی همگی خواستار 

خروج ایران از کشورهای خود هستند.
به گزارش ایســنا، ادعاهای این مقام ســعودی در حالی اســت که ایران 
هیچ گونــه دخالتی در امور داخلی کشــورهای دیگر نــدارد و با وجود موضع 
گیری های خصمانه ســعودی ها، جمهوری اســلامی ایران همواره برای حل 
بحران های منطقه طرح ها و پیشــنهادهایی منطقه ای مطرح کرده اســت که 
آخرین مورد آن ابتکار صلح هرمز اســت که البته تاکنون از ســوی عربستان 
به آن پاســخی داده نشده است. حسن روحانی، رئیس جمهور کشورمان علاوه 
بر مطرح کردن ابتکار صلح هرمز در ســازمان ملل اخیرا پیامی مبنی بر لزوم 
برقراری روابط بر اســاس صلح و امنیت از طریق کویت به عربستان و بحرین 

فرستاده است.

برگزاری یک نشست اقتصادی میان ایران و اروپا
ایسنا: »لارس نوردرام«  سفیر نروژ در ایران در پیامی توییتری نوشت: در 
ششمین نشست ایران و اروپای بورس و بازار ]ششم نوامبر[ در بروکسل برگزار 
شد. از اسفندیار باتمنقلیج )بنیانگذار شرکت رسانه ای بورس و بازار( به خاطر 
گردهم آوردن اندیشــکده ها، کســب وکارها و مقامات رسمی برای گفت وگو 

درباره حفاظت از برجام و توسعه روابط اقتصادی بسیار متشکرم.

ظریف در نشست وزیران امور خارجه اکو
ایسنا: سخنگوی وزارت امــور خارجه اعلام کرد: محمد جواد ظریف، وزیر 
امور خارجه کشــورمان در بیســت و چهارمین نشســت وزیران  امور خارجه 
سازمان همکاری اقتصادی »اکو« که شنبه 18 آبان در آنتالیای ترکیه برگزار 

می شود، شرکت خواهد کرد.

پاسخ تهران به ایران هراسی آمریکا
ایرنا: ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران در توئیتی به ایران هراسی تازه 
ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا واکنش نشــان داد و نوشت: آیا شنیدن این 
ســخنان از رژیمی که رهبری شرارت در جهان را برعهده دارد، کمی عجیب 

نیست؟!
»ســیدعباس موســوی« در این توئیت افزود: آیا شــنیدن این سخنان از 
رژیمی که در واقع رهبری شرارت و یکجانبه گرایی در جهان را بر عهده دارد 
و خالق، پشــتیبان و حامی تروریسم در جهان اســت، کمی عجیب نیست؟!  
»مورگان اوتاگوس« سخنگوی وزارت خارجه آمریکا روز پنجشنبه در توئیتی 
در اظهاراتی ایران ستیزانه از جامعه بین المللی خواست تا فشارها بر جمهوری 

اسلامی ایران را افزایش دهند.

یادداشت رسمی اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
به سفارت ایران

ایسنا: اتحادیــه اقتصادی اورآسیا، با ارســال یادداشتی رسمی به سفارت 
جمهوری اســلامی ایران در فدراسیون روسیه، اجرایی شدن توافقنامه موقت 
ایران با اتحادیه اوراســیا را از تاریخ 27 اکتبر ســال 2019 )5 آبان 1398( 
اعلام کرد. ســفارت ایران در روسیه با انتشــار این خبر اعلام کرد: با اجرایی 
شــدن توافق ایران با اتحادیه اوراســیا که معافیت کمرگــی برای تعدادی از 
کالاهای ایرانی دارد، 862 قلم کالا بین کشــورهای عضو و جمهوری اسلامی 
ایران از مزیت ها و معافیت های گمرکی خاص بهره مند شــده و در این راستا 
کمیسیون های مختلف در وزارتخانه ها و سازمان های ذیربط تشکیل شده که 

بر روند اجرای توافقات صورت گرفته نظارت خواهند داشت.

پولیتیک

رویداد

کوتاه از دیپلماسی

معاون سیاسی وزیر امور خارجه با اشاره به 
مذاکرات سنگین و فشرده صورت گرفته بین 
مقامات ایران و ژاپن در جریان ســفر رئیس 
جمهــور به توکیــو گفت: در ایــن مذاکرات 
در مورد مســائل دوجانبــه، منطقه ای، بین 
المللی و همچنیــن مباحث مربوط به برجام 
و تحریم های آمریکا رایزنی و گفت وگو شــد 
و قرار شد مشــورت های دو کشور از نزدیک 
ادامــه پیدا کنــد. درهمیــن حال،یک مقام 
نزدیک به هیات ایرانی حاضر در ژاپن درباره 
محتوای مذاکرات هیات ایرانی و ژاپنی گفت: 
رئیس جمهــوری درباره امنیت خلیج فارس و 
نگرانی های موجــود در این زمینه تاکید کرد 
که امنیت پایدار منطقه به وسیله کشورهای 

منطقه و با همکاری آنها تامین خواهد شد. 
 این مقــام آگاه در هیــات ایرانی حاضر 
در ژاپن افزود: رئیس جمهوری در پاســخ به 
نگرانی های »آبه شینزو« نخست وزیر ژاپن از 
تنش هــای موجود در خلیج فارس به او تاکید 
کرده امنیت پایدار منطقه به وسیله کشورهای 
منطقه و همکاری آنها تامین خواهد شد ایران 
خود را موظف به تامین امنیت تولید و عرضه 
نفت در منطقه مــی داند و طرح ابتکار صلح 

هرمز)امید( با همین ایده مطرح شده است.
به گزارش ایرنا رئیس جمهوری اســلامی 

ایــران عصر روز گذشــته )جمعــه( در رأس 
هیأتی بلنــد پایه وارد توکیو شــد و در کاخ 
نخســت وزیری این کشــور مورد اســتقبال 

رسمی »آبه شینزو« قرار گرفت.
روحانــی در بدو ورود به ژاپــن و پس از 
استقبال رســمی، وارد گفت  وگوی خصوصی 

با آبه شینزو نخســت وزیر ژاپن شد و بعد از 
این نشســت نیز در مذاکرات مشترک با وی 

شرکت کرد.
روز گذشته برخی رسانه ها در تحلیل های 
خود موضوع اعزام نیروی نظامی از سوی ژاپن 

به خلیج فارس را مطرح کردند.

ایران بارها بر تامین امنیت خلیج فارس و 
تنگه هرمز از ســوی کشورهای منطقه تاکید 
کرده اســت و در طرح صلح هرمز در همین 

راستا به ارائه شده است.  
مذاکرات فشرده

به گزارش ایســنا، سید عباس عراقچی در 

تشــریح نتایج ســفر رئیس جمهور به توکیو 
گفت: این سفر در پاسخ به سفر نخست وزیر 
ژاپن به تهران صورت گرفت از دیگر ســو در 
نودمین ســالگرد روابط دیپلماتیک دو کشور 
هستیم و در سال جاری رئیس جمهور ایران 
و نخســت وزیر ژاپن تاکنون ســه بار با هم 
دیدار داشتند. دیدارهایی در تهران، نیویورک 

و توکیو.
این دیپلمات ارشــد کشورمان با بیان این 
که ژاپن از دوستان قدیمی و شرکای تجاری 
ایران است و ما همواره مشورت های سیاسی 
نزدیکی با  ژاپن داشــتیم اظهار کرد: امسال 
به دلیل نودمین ســالگرد روابط دیپلماتیک 
دو کشــور و تحولاتی که در جریان اســت از 
جمله فشارهای آمریکا و تحریم های ناعادلانه 
ایــن کشــور با خــروج واشــنگتن از برجام 
ضرورت داشــت که گفــت و گوهای نزدیک 
تر و فشــرده تری بین دو کشــور انجام شود 
و در همین چارچوب شــب گذشته مقامات 
دو کشــور مذاکرات ســنگین و فشــرده ای 
را در مــورد مســائل دو جانبــه ، منطقه ای، 
بین المللــی و مباحــث مربوط بــه برجام و 
تحریم هــای آمریکا انجام دادند و قرار شــد 
 که مشــورت های دو کشــور از نزدیک ادامه

 پیدا کند.

عراقچی تشریح کرد

مذاکرات سنگین و فشرده برجامی ایران و توکیو

شکست بن بست ها در سفر روحانی به ژاپن

ســفر »حســن روحانی« رئیــس جمهوری 
اســلامی ایران به ژاپن به نوعــی دیداری مهم 
و تاریخی برای درهم شکســتن بن بســت ها، 
پیشــبرد صلح، تاکید بر اهمیــت ثبات منطقه 
و جهــان و همزمان تقویت روابــط اقتصادی و 

تجاری تهران و توکیو است.
این ســفر از لحاظ مختلــف دارای اهمیت 
زیادی  اســت و ابعاد متفاوتی را در بر می گیرد 
و موضوعاتی چون سیاســت و اقتصاد، فرهنگ 
و هنر، گردشــگری و ورزش و انرژی را شــلمل 

می شود.
این اولین سفر یک رئیس جمهوری اسلامی 
ایران از سال 2000 میلادی به ژاپن است آنچه 
بیشــتر بر اهمیت دیدار افزوده این اســت که 
ســفر در نودمین سالگرد برقراری روابط رسمی 
دو کشــور انجام می شود دو طرفی که در طول 
تاریخ مناســبات ســیری از روابط دوســتانه را 

تجربه کرده اند.
شکست بن بست پیش روی توافق هسته ای
توافق هســته ای از زمانی که دونالد ترامپ 
رئیس جمهوری آمریکا از آن خارج شد، بتدریج 
وارد یک مســیر رکود از لحاظ اجرایی شد زیرا 
فشــارهای آمریکا باعث شد تا حتی کشورهای 
عضــو توافق نیــز نتواننــد به مســئولیت ها و 

تعهداتشان عمل کنند.
ایران بر خلاف آنچــه آمریکا تصور می کرد 
در این مدت نه فقط از برجام خارج نشــد بلکه 
به تعهداتش عمل کــرد و تلاش زیادی نمود تا 

توافق همچنان زنده بماند.
روحانی در ملاقاتی که با آبه شــینزو نخست 
وزیر ژاپن در توکیو انجــام داد از بدعهدی های 
آمریکا ســخن به میــان آورد و تاکید نمود که 
ایران به توافق پایبند بوده اســت و تعهداتش را 

انجام داده است و انجام خواهد داد.

حتی کشــورهای مختلف جامعه بین المللی 
نیز ریشــه همه تنش ها در حال حاضر را خروج 
یکجانبه آمریکا از توافق هسته ای می دانند که 
سازمان ملل نیز آن را به رسمیت شناخته است 
موضوعی که آبه و دیگر مسئولان ژاپنی نیز آن 

را تایید کردند.
با این وصــف دولت آبه در تلاش اســت به 
شکســت بن بست موجود کمک کند برای ژاپن 
مهم این است هم آمریکا و هم طرف های دیگر 
بــه تعهدات خود عمل کننــد و برای همین در 
ملاقات طرفین، نخســت وزیــر ژاپن تایید کرد 
کشــورش در حال رایزنی با دیگــر طرف های 
اروپایــی درباره توافق هســته ای و پیشــبرد و 

حفظ آن است.
روحانی در ملاقات با آبه گفت توافق هســته 
ای برای ایران بسیار اهمیت دارد و برای همین، 
ایران اقدام آمریکا در خــروج یکجانبه از آن را 

محکوم کرده است.
آبه نیز گفت که از این شــرایط بسیار نگران 
اســت و هرگز از هیچ تلاشی برای شکستن بن 
بســت ها دریغ نخواهد کرد و تمامی کوشــش 
خود را برای این منظور و فرونشــاندن تنش ها 

و اختلافات بکار خواهد گرفت.
خاورمیانه و تنگه هرمز

طرفیــن همچنین درباره خاورمیانه و امنیت 
کشــتیرانی در این منطقه و تنگه هرمز گفت و 
گو کردند منطقه ای که از لحاظ امنیتی نه برای 

آنها بلکه برای کل جهان اهمیت دارد.
مســاله اعزام نیروهای نظامی ژاپن به آبهای 
مجاور تنگه هرمز مورد بحث قرار گرفت از جمله 
اینکه دولت ژاپن امیدوار است با کاسته شدن از 
تنش ها مشــکلی برای امنیت کشتیرانی در کل 

این منطقه بوجود نیاید. 
آبــه در ملاقات با رئیس جمهوری اســلامی 

ایران به وی گفت کشورش از تنش های فزاینده 
در خاورمیانــه ناخرســند و در عین حال نگران 
است و برای فروکش کردن آن همه تلاش خود 

را بکار خواهد گرفت.
وی از ایران نیز خواســت که هــر آنچه در 
توان دارد برای کاســتن از تنش ها بکار گیرد و 
به پیشــبرد صلح و ثبات و امنیت منطقه کمک 

کند و به تعهداتش به برجام نیز پایبند باشد.
نخســت وزیر ژاپــن در عین حــال موضوع 
کشــورش در مورد اعزام نیروهای دفاع از خود 

ژاپن به خاورمیانه را برای روحانی توضیح داد.
همکاری در بخش انرژی

ژاپن تا قبــل از تحریم هــای آمریکا بین 5 
تا 15 درصــد از نفت مورد نیــازش را از ایران 
تامین می کرد و یکی از خریداران ســنتی نفت 
ایران بوده اســت امروز نیز نه تنهــا ایران بلکه 
ژاپن امیدوار اســت این همکاری هــا دوباره از 
ســر گرفته شــود البته به اعتراف مقام های دو 
کشور مشکلات زیادی در این خصوص به دلیل 

تحریم ها وجود دارد.
و  ژاپنــی  شــرکت های  وصــف  ایــن  بــا 
پالایشــگاه های این کشور بارها درخواست هایی 
برای خرید نفت از ایران ارایه کرده اند و از دولت 
خواسته است برای گرفتن معافیت از تحریم ها با 

آمریکا رایزنی کند.
آنچه امروز مشــاهده می شود اینکه تاکنون 
چندیــن دور از رایزنی ها میان ژاپن و مقام های 
آمریکایی در این باره برگزار شــده اســت و دو 
کشــور همچنان به مذاکــرات در این باره ادامه 
خواهنــد داد.برای ژاپن کــه بیش از 80 درصد 
از نفت مــورد نیاز خــود را از خاورمیانه تامین 
می کند خریدهای نفتی و داشتن منابع مختلف 
صادراتی از اهمیت برخوردار است درواقع ژاپن 
مــی داند که ناامنی فزاینده در منطقه می تواند 
باعث شــود تــا خریدهای نفتی این کشــور از 
کشــورهایی نظیر عربســتان و یا امارات مختل 
شود و ایران به عنوان دارنده منابع بزرگ نفت و 
گاز برای توکیو طبق اذعان مقام های این کشور 

جایگاه ویژه ای دارد.
افزون بر این تهران نیز که فروشنده قدیمی 
نفت به توکیو بوده است بسیار امیدوار است این 
کشور فارغ از فشارها و تحریم های آمریکا راهی 
برای خرید نفت ایران پیــدا کند و اجازه ندهد 
یکجانبه گرایی واشــنگتن مانع گســترش این 

بخش از همکاری ها شود.
تقویت روابط اقتصادی و تجاری

دو کشور ایران و ژاپن دارای روابط گسترده 
اقتصادی از دیرباز بوده اند شــاید بتوان مدعی 
شــد هرگز تا این اندازه دو کشور شاهد کاهش 
روابــط اقتصادی نبوده اند یکــی از اصلی ترین 
محورهای ســفر روحانــی به ژاپن نیــز یافتن 
راهکارهایی برای بازگشت به دوران شکوه روابط 

اقتصادی و تجاری دو کشور است.
روحانی و آبه در دیدار خود به مســاله روابط 
اقتصــادی و تجاری اشــاره و تاکید کردند باید 
بخش های اقتصادی خصوصی دو کشور فعال تر 
شوند تا بتوان جان تازه ای به مناسبات اقتصادی 
داد افزون بر این قرار بر این شــده است که دو 
کشــور در زمینه های مختلف فرهنگی،  هنری،  
گردشــگری و انرژی نیز افزایش همکاری ها را 

شاهد باشند.
بخش گردشــگری می تواند یکی از بهترین 
مجاری برای گسترده تر کردن روابط اقتصادی 
دو کشــور باشــد ایران بیش از گذشته به این 
بخــش اهمیــت می دهد و راهکارهــای زیادی 
تعیین کرده اســت و نخست وزیر ژاپن هم این 
عرصــه از همکاری ها را مورد اهتمام قرار داده و 

خواستار رشد آن شده است.
نخســت وزیر ژاپن با تاکید بر علاقه مندی 
کشــورش بر گســترش روابط با ایران در همه 
عرصه ها  اظهار داشــته اســت: مصمم هستیم 
همکاری های خود را با ایران بویژه در زمینه های 
کنســولی، فنی و مدیریت پزشــکی، مدیریت 

بحران و مقابله با زلزله توسعه دهیم.
وی افزود: ژاپن همچنین علاقه مند اســت 
سریعا تفاهم نامه دو کشور در حوزه گردشگری 
عملیاتی شود تا روابط دو ملت نیز بیش از پیش 

توسعه یابد.
آبه شــینزو با اشــاره به جایگاه بخش های 
خصوصی دو کشــور در توســعه همکاری های 
مشــترک گفت: مــا علاقه مندیــم بخش های 
خصوصی دو کشــور نیز در روند توســعه روابط 

مشترک اقتصادی فعالتر شوند.
روابط دوستانه

ژاپن و ایــران از دیرباز روابط دوســتانه ای 
داشــته اند آبه اولین نخست وزیر ژاپن است که 
در ســال جاری میلادی پس از ۴0 سال از سال 
1978 میلادی به ایران ســفر کرد و این نقطه 

عطفی در مناسبات طرفین محسوب می شود.
در این میان ســفر رئیس جمهوری ایران به 
ژاپن در روزهای پایانی سال 2019 میلادی نیز 
باعث شد تا مسیر آغاز شده برای گسترش روابط 
در عرصه های مختلف هموار تر شود این سفر در 
واقع شروع دور دوم از تلاش های دیپلماتیک دو 
کشور شرق و غرب آسیا برای پیشبرد مناسبات 

در مسیری پایدار محسوب می شود.
این دهمین بار است که نخست وزیر ژاپن و 
رئیس جمهور ایران با یکدیگر دیدار می کنند و 
آخرین ملاقات آنها نیز در حاشیه مجمع عمومی 

سازمان ملل در ماه سپتامبر انجام شده بود.
اگر دو کشــور بتوانند در همین مسیر پایدار 
باعث شوند تا ضمن حراست از توافق هسته ای، 
همکاری های تجاری و اقتصادی ایران با اروپا نیز 
تقویت شود آن زمان ژاپن در مسیر میانجیگری 
گام بلندتری برخواهد داشــت و دوستی دیرینه 
ایران و ژاپن باز هم تقویت و مستحکم تر خواهد 

شد. 
افزون بر این دو کشــور دوســت می توانند 
در چارچــوب همیــن همکاری هــای تجاری، 
اتکای خــود را به ارز دلار نیــز کاهش دهند و 
با استفاده از ارزهای دیگر از جمله ارزهای ملی 
مناسبات تجاری را به پیش ببرند و کاهش اتکا 
 به دلار می تواند از سوی اروپا نیز مورد استقبال

 قرار گیرد.
آنچه مهم اســت اینکه در این شــرایط که 
روابط دوســتانه ایران و ژاپن به ســمت رشــد 
حرکت می کنــد و دیگر اروپایی هــا نیز هنوز 
برجام را رهــا نکرده اند هر اقدامی در مســیر 
توسعه روابط تجاری طرفین می تواند برای همه 

جوانب برد - برد باشد.
ایران و ژاپن دو کشــور با دیدگاه هایی بسیار 
نزدیک و بعضا یکســان در بســیاری از مسایل 
منطقه و بین المللی هســتند هــر دو طرف به 
دنبال گســترش روابــط اقتصــادی، مقابله با 
یکجانبه گرایی، حراســت از توافق هســته ای 
ســال 2015 میلادی،  پیشــبرد صلح و ثبات 
در خاورمیانه، حراســت از امنیت کشــتیرانی و 
توســعه همکاری میان بخش های خصوصی در 
قلمروهای مختلف هســتند و همین تشــابهات 
مواضع باعث خواهد شد تا سفر روحانی به ژاپن 
یکــی از مهمترین و پرثمرتریــن اقدامات ایران 

برای رشد روابط دوستانه دو کشور باشد.

روز  مالــزی  وزیــر  نخســت  محمــد«  »ماهاتیــر 
شــنبه در آییــن اختتامیه اجلاس ســران کشــورهای 
اســلامی)کوالالامپور 2019(، با اشــاره به تحریم ایران 
 و قطر، گفت: ممکن اســت چنیــن اقداماتی نیز علیه ما 

اعمال شود.
به گزارش الجزیره، ماهاتیر افزود: محاصره ممکن است 
تنهــا محدود به ایران و قطر نباشــد و علیه ما نیز چنین 

اقداماتی اعمال شود.
وی با اشــاره به محاصره کشور قطر از سوی عربستان 
و متحدانش گفت: قطر نیز مانند ایران محاصره شــد که 
توانست برخیزد و موفقیت های حیرت آوری را کسب کند.

اجلاس ســران کوالالامپور 2019 شــنبه با تأکید بر 
اینکه کشــورهای مؤســس این اجلاس قصد دارند برای 

احیای تمدن اســلامی همکاری کنند، به کار خود پایان 
داد.

ماهاتیــر محمد در نخســتین روز از فعالیت رســمی 
اجلاس ســران 2019 در کوالالامپور، وضع جهان اسلام 
را بحرانی توصیف و در عین حال ابراز امیدواری کرد؛ راه 
حل های جدیدی در این اجلاس برای رفع آنها ارائه شود.

اجلاس سران کشورهای اسلامی )کوآلالامپور 2019( 
صبح پنجشــنبه به وقت محلی با حضور حجت الاســلام 
و المســلمین روحانــی رئیس جمهوری اســلامی ایران 
و ســران کشــورهای مالزی، ترکیه و قطــر و صدها تن 
از شــخصیت ها و نخبگان کشورهای اســلامی در مرکز 
 همایش های بین المللی شهر کوالالامپور پایتخت مالزی

 آغاز شد.

ســخنگوی وزارت خارجــه چیــن اعــلام کــرد که 
پکــن و بروکســل برای همــکاری و ارتباطــات خود را 
 بــه منظــور حفظ توافــق هســته ای افزایــش خواهند

 داد.
به گزارش ایسنا، به نقل از سایت وزارت خارجه چین، 
گنگ شوانگ روز جمعه در کنفرانس خبری هفتگی خود 
با اشــاره به سفر هیئت های فرانســه، آلمان و انگلیس به 
چین برای گفت وگو درباره برجام گفت: معاونان سیاســی 
هیئت های فرانســه، آلمان و انگلیــس در پکن به تبادل 
نظــر در خصــوص برجــام پرداختند. خــروج آمریکا از 
برجام و اعمال فشــار حداکثری علیــه ایران منجر تداوم 
 تنش هایی شده که ممکن است به فروپاشی توافق منجر 

شوند.

وی افــزود: چیــن و اروپا به عنــوان دو نیروی عظیم 
چندجانبه گرایــی توافق کردند کــه همکاری و ارتباطات 
خــود را تقویت کنند و به توافقی که در نشســت وزیران 
امور خارجه بر سر مسئله هسته ای در ماه سپتامبر حاصل 
شــده بود، عمل و از اجرای کامل و موثر برجام اطمینان 

حاصل کنند.
این مقام ارشــد چینی در ادامه اظهار کرد: دو طرف از 
تلاش ها بر ای میانجیگری دیپلماتیک حمایت می کنند و 
مایل هســتد که از طریف گفت وگو در نشست کمیسیون 
مشترک برجام، مسائل مرتبط به پایبندی هسته ای را رفع 
کنند. ما برای همــکاری به منظور حفظ نظام بین المللی 
عدم اشاعه هسته ای و حفظ ثبات و امنیت در خاورمیانه 

آماده هستیم.

وزارت امورخارجــه هند اعلام کرد که ســوبراه مانیام 
جایشنکار قرار است در هفته جاری به ایران سفر کند.

به گزارش ایســنا به نوشته هندوســتان تایمز، وزارت 
امورخارجه هند دیروز )شــنبه( در اطلاعیه ای اعلام کرد 
ســوبراه مانیام جایشنکار وزیر خارجه این کشور قرار است 
از روز یک شــنبه طی ســفری دو روزه و برای شرکت در 
نوزدهمین نشست کمیســیون مشترک که به سرپرستی 
محمدجواد ظریف وزیر امورخارجــه ایران برگزار خواهد 

شد، به تهران سفر کند.
انتظــار می رود که وزیر امورخارجه هند در جریان این 

سفر با رئیس جمهوری ایران نیز گفت وگو کند.
ســفر جایشــنکار به تهران در حالی انجام می شود که 
یــک منبع آگاه در وزارت امورخارجه آمریکا گفته اســت 

که واشــنگتن با اعطای یک معافیــت محدود دهلی را از 
تحریم های مربوط به پروژه توســعه بندر چابهار در ایران 
مســتثنی کرده اســت، چراکه این منطقه بــرای انتقال 
کالاهای بشردوســتانه به افغانستان اهمیت بسیار زیادی 

دارد.
همچنین بنابر اعــلام وزارت امورخارجه هند، در این 
میان، دومیــن کمیته پیگیری اجرای توافق ســه جانبه 
چابهــار میان ایــران، هنــد و افغانســتان روز جمعه در 
دهلی برگزار شــد و تمام طرف ها از ســرعت پیشرفت در 

عملیات های مربوطه استقبال کردند.
ایران و هنــد پیش از این در ســال 2018 قراردادی 
به ارزش 85 میلیون دلار برای توســعه بندر چابهار امضا 

کردند.

پژوهشگر ارشد مرکز مطالعات خلیج فارس می گوید که 
هدف کنونی حل اختلافات سیاسی ایران و عربستان است 

نه نابودی یک طرف بین المللی.
به گزارش ایسنا، هشــام الغنام، پژوهشگر ارشد »مرکز 
مطالعات خلیج« و کارشــناس روابط بین الملل و مسائل 
اســتراتژیک در گفت وگو با خبرگزاری اســپوتنیک گفت: 
اکنون هدف نابودی یک طرف منطقه ای نیست بلکه هدف 
مطلوب حل اختلافات سیاسی میان ایران و عربستان است.

وی در بخشــی از گفت وگوی خود بــا این خبرگزاری 
روســی گفت: در مرحله کنونی تحقق این مســاله و حل 
اختلافات با ایران امری بعید اســت و سیاست منطقه ای و 

بین المللی در حال حاضر منزوی کردن ایران است.
الغنام با اشــاره به اینکه سیاســت سعودی ها در رابطه 

با ایران تغییری نکرده اســت افزود: عربســتان با همکاری 
و هماهنگــی هم پیمانان بیــن المللی خود به تلاش برای 

مقابله با نفوذ ایران ادامه می دهد.
به گــزارش ایســنا، حســن روحانی، رئیــس جمهور 
کشــورمان اخیرا پیامی مبنی بر ایجــاد صلح و امنیت از 

طریق کویت به عربستان و بحرین فرستاد.
علی ربیعی، ســخنگوی دولت در پاســخ به سوالی در 
خصوص این نامــه و واکنش ها به آن، گفت: رئیس جمهور 
محترم نامه هایی را ارســال کرده اند و اســاس این نامه ها 
صلح و ثبات منطقه اســت. معتقد هســتیم دوجانبه های 
متعــددی می تواند در منطقه شــکل بگیرد و فشــارهای 
 آمریــکا نبایــد باعــث دوری کشــورهای خاورمیانــه از

 هم شود.

آمادگی »ماهاتیر محمد« برای تحریم

تلاش چین و اروپا برای حفظ برجام

سفر وزیر خارجه هند به ایران در هفته جاری

تلاش برای حل اختلافات ایران و عربستان

در ادامه سیاست های ایران هراسانه آمریکا، 
وزارت امور خارجه این کشــور نام ایران را در 
فهرست کشــورهای ناقض آزادی ادیان نگه 

داشت.
به گزارش ایسنا، وزارت امور خارجه آمریکا، 
در بیانیه ای، کشورهایی از جمله ایران، برمه، 
چین، اریتره، کره شمالی، پاکستان،  عربستان 
سعودی، تاجیکستان و ترکمنستان را دوباره 
تحت قانــون بین المللی آزادی ادیان ســال 
1998،  در فهرســت کشــورهایی که مدعی 

اســت مرتکب »تخطی های جــدی از آزادی 
ادیان« شده اند، قرار داد.

ایران در ســال 2018 هم از سوی آمریکا 
در این لیست قرار گرفته بود.

مایک پمپئــو، وزیر امور خارجه آمریکا در 
پیامــی توییتری در این باره نوشــت: آمریکا 
همیشه به تحکیم تعهد خود نسبت به آزادی 

ادیــان ادامه داده و خواهد داد. هیچ کشــور، 
نهاد، یا فردی قادر نخواهد بود بدون معافیت 
از مجازات، به آزار مردم با ایمان بپردازد. این 
اقدام در زمینه آزادی ادیان نشان می دهد که 
هرگاه ایمان مورد حملــه قرار گیرد، ما وارد 

عمل خواهیم شد.
به گزارش ایســنا، این ادعــای آمریکا در 

حالی مطرح می شود که سید عباس موسوی، 
ســخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به 
تازه ترین اظهــارات وزیر امور خارجه آمریکا 
درباره مســائل حقوق بشــری اظهار داشت: 
پمپئو که از ریاســت یک ســازمان جهنمی، 
فریبــکار ، برانداز و شــکنجه گــر به وزارت 
خارجه آمریــکا آمده و تفکرات جهنمی خود 

را به میدان دیپلماســی به عنوان یک حوزه 
متمدنانه منتقل کرده اســت در حد و اندازه 
هیچ وزیــر خارجــه ای در جهــان نبوده و 

جایگاهی در این حوزه ندارد.
موســوی افــزود: وزرای امــور خارجــه 
معمــولا منادی صلــح، آشــتی، گفت وگو و 
احتــرام هســتند در حالیکــه آقــای پمپئو 
بلندگــوی قلــدری، فریبــکاری، تحقیــر و 
 توهین با زبان خشــم، پرخاشــگری، جهل و

 افراط است.

اقدام ضد ایرانی آمریکا
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برگزاریامتحاناتنهاییدانشآموزان
بدونتغییرازفردا

ســخنگوی آموزش و پرورش شــهر تهران اعلام کرد که کلیه امتحانات نهایی و 
هماهنگ استانی شهر تهران پایه نهم، طبق برنامه ارسالی به قوت خود باقی است.
مســعود ثقفی در گفت وگو با ایسنا، اعلام کرد: کلیه امتحانات نهایی و هماهنگ 
استانی شهر تهران )بزرگسالان، داوطلبان آزاد، ارزشیابی جامع و آموز از راه دور ( 
پایه نهم، تحت هر شرایطی حتی اعلام تعطیلی به علت آلودگی هوا طبق برنامه 

ارسالی یعنی دوشنبه )دوم دی ماه( به قوت خود باقی است.

نمایشگاه»تهراندوستدارمهاجران«برگزارشد
نمایشــگاه و ویژه برنامه های روز جهانی مهاجران که به هم ســازمان مردم نهاد 
دیاران و معاونت امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری تهران برپا شد، با حضور برخی 
مســئولین، جمعی از اهالی پایتخت و تعدادی از مهاجران افغانستانی مقیم ایران 
در محل مترو امام خمینی )ره( برگزار شد.حجت نظری فومنی عضو شورای شهر 
تهران و ابوالفضل رفیع مدیرکل فرهنگی شهرداری تهران از جمله بازدیدکنندگان 
این نمایشــگاه سه روزه بودند.عضو شورای شــهر تهران در حاشیه بازدید از این 
نمایشگاه با اشاره به لزوم تلاش همه جانبه برای تسهیل شرایط زندگی مهاجران 
در کشور گفت: متاسفانه برخی مهاجران از جمله مهاجران افغانستانی در کشور 
زیســت کیفی ندارند و از حقوق اولیه شــهروندی که بدیهی ترین لازمه زیست 
کیفی ست محروم هستند، باید متوجه باشــیم که برخی در جامعه مهاجران به 
خصوص مهاجران افغانستانی با دشواری های بسیاری در حوزه های گوناگون دست 
و پنجه نرم می کنند. حجت نظری فومنی با اشاره به اقدامات شورای شهر تهران 
برای تسهیل شرایط مهاجران مقیم تهران افزود: شورای شهر تهران تلاش دارد تا 
در سطح مقدورات خود وضعیت مهاجران را مورد توجه قرار دهد و برای تسهیل 
شــرایط زندگی آنان در تهران تلاش کند. در همین راستا هفته گذشته بنده به 
اتفاق برخی دیگر از اعضا شورای شهر بازدیدی از دو مدرسه مخصوص مهاجران 

داشتیم.

تفاهم»محک«وبیمارستانایتالیایی
برایارتقایدرمانکودکانمبتلابهسرطان

بیمارســتان فوق تخصصی ســرطان کودکان محک تفاهم نامه ای با بیمارستان 
کودکان گاسلینی ایتالیا امضا کرد.به گزارش روابط عمومی محک، تفاهم نامه ای 
مشترک میان بیمارستان محک و بیمارستان کودکان گاسلینی از ایتالیا با حضور 
سفیر ایتالیا، اعضای هیأت امنا و هیأت مدیره و مدیرعامل محک، مدیر عامل، مدیر 
بخش برنامه ریزی و کنترل و رئیس بخش خون، آنکولوژی و پیوند مغز استخوان 
بیمارستان گاســلینی و متخصصان بیمارستان محک روز چهارشنبه ۲۷ آذر در 
محل ســفارت ایتالیا منعقد شد.نمایندگان بیمارستان گاسلینی ضمن بازدید از 
بیمارستان فوق تخصصی سرطان کودکان محک در اولین نشست تخصصی بعد 
از امضای تفاهم نامه، که با حضور پزشــکان و متخصصان حوزه درمان بیمارستان 

محک برگزار شد، شرکت کردند.

وجودبیشاز۲۰۰غلطوسهلانگارینگارشی
درکتابفارسیاولدبستان

یک اســتاد دانشگاه و محقق زبان فارسی مصادیقی از سهل انگاری ها و غلط های 
نگارشی در کتاب فارســی اول دبستان را بیان کرد و گفت: بیش از ۲۰۰ غلط و 
سهل انگاری نگارشی در کتاب فارســی اول دبستان وجود دارد.به گزارش ایسنا، 
امیرشهاب شاهمیری درباره چالش های آموزش زبان فارسی با بیان اینکه در حوزه 
دانشگاهی فعالیت می کنم و ســال ها بود که از غلط های نگارشی دانشجویان در 
پایان نامه ها و متون دیگر تعجب می کردم تا آنکه فرزندم به کلاس اول رفت گفت: 
متوجه شــدم که بیش از ۲۰۰ غلط و سهل انگاری نگارشی در کتاب فارسی اول 

دبستان وجود دارد.

شیمیدرمانیاستانداردمیشود
رئیس مرکز مدیریت پیوند و درمان بیماری های وزارت بهداشت از بهره برداری از 
سامانه سیمای سرطان در آینده ای نزدیک خبر داد و گفت: با اجرای این کار هم 
خدمات شیمی درمانی استانداردسازی شده و هم مصرف داروهای شیمی درمانی 
بهینه می شــود.دکتر مهدی شادنوش در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به برنامه ملی 
مدیریت ســرطان، گفت: یکی از اجزای ایــن برنامه مدیریت بهینه منابع مربوط 
به سرطان اســت که یکی از مهم ترین ارکان آن مصرف بهینه داروهای بیماران 

سرطانی است.

اخبار کوتاه

شیوعناهنجاریهایوضعیتیدردانشآموزان
زهرا علی اکبری

یک عضو هیئت علمی پژوهشگاه تربیت بدنی و علوم ورزشی با اشاره به  پژوهش 
تحلیل شیوع ناهنجاری های وضعیتی در دانش آموزان ایران، میزان ناهنجاری های 
تخمین زده شده در ناهنجاری  سر به جلو دانش آموزان ایرانی را به  طور کل ۱۶ 
درصد ) پســران ۱۵.۲ درصد و دختران ۱۶.۹درصد( ناهنجاری شانه نابرابر ۴۳.۲ 
درصد، ناهنجاری کایفوز )گوژپشتی( ۱۴.۵ درصد )پسران ۱۵.۲ درصد و دختران 
۲۲.۱ درصد(، ناهنجاری اســکولیوز )ســتون فقرات را به شکل حرف سی یا اس 
انگلیسی( ۲.۹ درصد ) پسران ۴.۶ درصد و دختران ۴.۳ درصد (، ناهنجاری شانه 
نابرابر ۴۳.۲ درصد) پسران ۱۹.۵ درصد و دختران ۲۴ (، ناهنجاری زانوی ضربدری 
۸.۶ درصد )پســران ۶.۵ درصد و  دختــران ۱۱.۱ درصد( بود،   ناهنجاری زانوی 
پرانتزی ۱۹.۶ درصد )پســران ۱۳.۹ درصد و  دختران ۲۶.۷ درصد( و ناهنجاری 
کف پای صاف در دانش آموزان ایرانی را  ۱۶ درصد )پسران ۱۵.۱ درصد و دختران 

۱۱.۷ ( اعلام کرده است.
از این قبیــل پژوهش ها که بتواند علاوه بر روشــنگری وضعیت موجود، تلنگر 
اقدامات لازم و حیاتی را بر پیکره  نظام آموزشــی کشور بزند کمتر به چشم می 
خورد. برخی از تخمین های آمده در پژوهش مذکور نگران کننده اســت اما کو 
گوش شنوا و کو چشــم بینا که به جای رسیدگی به اجرای راهکارهای ناکارای 
برخی از اســناد و نقشه های راه به شکل میدانی و عملیاتی ناکاستی ها را مورد 
بررســی قرار دهد. چند سال اســت که در آموزش و پرورش کشور مدام از سند 
تحول بنیادین و دیگر اسناد سخن گفته می شود و وقت نظام آموزشی به چگونگی 
اجرای آن در مدارس و مناطق آموزشی صرف شده است؟ از این حدود هشت سال 
چه چیزی نصیب دانش آموزان و معلمان شده است که همچنان معیار و شاخص 
عملکردها را بر اساس سند سنجیده می شود؟ تخمین های آمده در این پژوهش 
نشــان می دهد که در حوزه سلامت دانش آموزان دست به سینه نشسته ایم و 
کار را فقط با چند حرکت ورزشی و مسابقات و رقابت ها پیش برده ایم. برگزاری 
فعالیت های ورزشــی در قالب رقابت های مدرســه ای، استانی و کشوری اتفاق 
خوبی اســت و حتما نشاط را به همراه دارد، اما اگر در این فعالیت ها ناهنجاری 
دانش آموزان بررسی و پیگیری نشود چه فایده ای دارد؟ نگران کننده تر آن است 
که دانش آموزان دختر بیشــتر از پسران در معرض ناهنجاری های وضعیتی قرار 
دارند. علت چیست؟ به دختران کمتر از پسران رسیدگی و توجه می شود یا کمتر 
در گروه های هدف مدنظر برنامه های مدیران هســتند؟ نه در آموزش ســرآمد 
هستیم و کیفیت لازم را داریم و نه در پرورش آنچنان که باید برنامه ها و اقدامات 
لازم را داشــته ایم.کافی است کمی در آمار آسیب های اجتماعی دقت شود که 
چه فجایعی از رفتارهای پرخطر از قبیل خودکشی، موادمخدر، قلدری، رفتارهای 
پرخطر جنسی و... در آن وجود دارد. حال اگر این اوضاع ناهنجاری های وضعیتی 
دانش آموزان هم به آن اضافه گردد، مسئولان تعلیم و تربیت را  پاسخگو می کند 
که دقیقا چه کار می کنند که بر هر حوزه ای از آموزش و پرورش دست گذاشته 
می شود خسران و آسیب وجود دارد. کمی از راهکار بازی در سند تحول بنیادین 
دست بردارید و وارد میدان عمل و اجرا  شوید. در همان سند نشان دار نیز، بارها 
و بارها تاکید به سلامت جسمی و روحی دانش آموزان شده است. چگونه است که 
سند مورد تایید خودتان را هم نمی توانید اجرایی کنید؟ البته لازم به ذکر است 
که فشار رده های بالای کشور از جمله برخی نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
و دیگر نهادهای نظارتی در خصوص اجرای سند تحول بنیادین کار را برای نظام 
آموزشی کشور سخت تر کرده است . لطفی که در حق آموزش و پرورش نمی کنید 
حداقل رهایش کنید تا با سرمایه نیروی انسانی خودش به داد چالش ها برسد. به 
تکرار آمار نابسامانی ها در نظام آموزشی کشور در رسانه ها و مجاری لازم به گوش 
سیاســتگذاران و تصمیم گیران رسانده شده است اما کجاست آن دستور و اقدام 
لازم تا زخم ها را درمان کند.البته در این اوضاع من نبودم های متولیان کشوری 
هم بعید نیســت که با وجود این روشــنگری ها، مسئولان دولت بگویند که تازه 

جمعه از اوضاع نابسامان آموزش و پرورش باخبر شدند ...

یادداشت
معاونتوسعهمدیریتومنابعوزارتبهداشتعنوانکرد

اعتبارات ناکافی »تحول سلامت« در بودجه ۹۹ 

اولتیماتوممدیرکلمحیطزیستتهرانبهصنایعومعادنآلاینده

شهرداریبهدنبالمکانهایجدیدگورستاندرشرقوغربتهران

ایستگاهمترويمولويباحضورشهردارتهرانافتتاحميشود

خطرفرونشستزمیندرمنطقه۱۸جدیاست

معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت بهداشــت ضمن 
تشریح اعتبارات لحاظ شده برای دانشگاه و حوزه سلامت 
در لایحــه بودجه ۹۹، از ســهم ۱۵ درصدی ســلامت از 
اعتبارات ناشــی از هدفمندی یارانه ها خبر داد.به گزارش 
ایسنا، دکتر سیدکامل تقوی نژاد در نشست خبری دیروز 
خود در وزارت بهداشت، با اشاره به جزئیات لایحه بودجه 
۹۹ در حوزه ســلامت گفت: بودجه کل کشــور در سال 
۹۹ که شــامل مصارف بودجه کل کشور است، حدود ۱۴ 
درصد رشد داشته است که شامل مصارف هزینه ای، تملک 
دارایی های مالی، درآمد اختصاصی و مصارف شرکت های 
دولتی اســت. در عیــن حال مصارف عمومــی دولت در 
بودجه ۹۹ بالغ ۴۸۴ هزار میلیارد تومان اســت که نسبت 
به ســال ۹۸، هشت درصد رشد داشته است. همچنین در 
اعتبارات حوزه سلامت که شــامل دانشگاه ها، ردیف های 
متمرکز، دســتگاه های وابسته، ارزش افزوده است و البته 
به جز درآمد اختصاصی، بودجه حوزه ســلامت نسبت به 
ســال ۹۸ حدود ۱۴ درصد رشد داشــته است.وی افزود: 
سهم حوزه ســلامت از مصارف عمومی دولت ۹.۶ درصد 
در ســال ۹۹ اســت که این عدد در سال ۹۸، ۹.۱ درصد 
بوده اســت. اعتبارات ما از محل مصارف عمومی دولت در 
ســال ۹۸ بالغ بر ۴۱ هزار میلیارد تومان بوده که این رقم 
در لایحــه بودجه ۱۳۹۹ به ۴۶ هزار و ششــصد میلیارد 
تومان افزایش یافته اســت. در عین حال کل اعتبار بخش 
ســلامت با احتســاب درآمدهای اختصاصی در سال ۹۸، 
۷۷ هــزار و ۶۰۰ میلیارد تومان بود که این عدد در لایحه 
بودجه ۱۳۹۹ به ۸۵ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان رســیده 
است. بنابراین سهم بخش سلامت از بودجه کل کشور در 
ســال ۱۳۹۸، ۴.۴ درصد بوده که در لایحه بودجه ۱۳۹۹ 
به ۴.۳ درصد کاهش پیدا کرده اســت.تقوی نژاد مجموع 
اعتبارات منظور شــده برای حوزه ســلامت را به تفکیک 
ســرفصل ها اعلام کرد و گفت: از مجموع ۸۵ هزار و ۲۰۰ 
میلیــارد تومان بودجه حوزه ســلامت، بالغ بر ۳۷ هزار و 
۳۰۰ میلیارد تومان از محل اعتبارات عمومی اســت. ۳۸ 
هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان از محل درآمدهای اختصاصی، 
۵۲۰۰ میلیارد تومان از محــل منابع هدفمندی یارانه ها 
برای اجرای طرح تحول ســلامت است و ۳۸۹۰ میلیارد 
تومان مربوط به بحث اعتبارات هدفمندی یارانه ها اســت 
که ۱۵ درصــد از اعتبارات هدفمنــدی یارانه ها به حوزه 
ســلامت اختصاص پیدا می کنــد.وی افزود: در عین حال 
در حوزه دانشگاه های علوم پزشکی و بخش های پژوهشی 
و آموزشــی نیز بودجه ها به این ترتیب اســت. اعتبارات 
هزینه ای دانشــگاه های علوم پزشــکی بالغ بــر ۱۹ هزار 
میلیارد تومان است که حدود ۱۵.۵ درصد نسبت به سال 
قبل افزایش پیدا کرده است. همچنین ردیف های ستادی 

۴۴۶۵ میلیــارد تومان اعتبار دارند که نســبت به ســال 
گذشته ۹ درصد رشد داشته اند که منظور از این ردیف ها 
ردیف های متمرکزی است که بر اساس برنامه های مختلف 
بخش بهداشــت و درمان در طول ســال اختصاص پیدا 
می کند.معاون وزیر بهداشــت ادامه داد: در بخش آموزش 
عالی اعتبارات دانشــگاه ها ۵۸۷۰ میلیارد تومان است که 
نســبت به سال قبل ۱۵.۴ درصد رشــد داشته است. در 
عین حال ردیف های متمرکز بخــش آموزش عالی ۱۶۷ 
میلیارد تومان اعتبار دارند که در این ردیف ها رشــدی را 
نسبت به سال قبل نداشــته ایم. در بخش پژوهش مراکز 
پژوهشی دانشگاهی اعتبارات هزینه ای شان ۲۷۸ میلیارد 
تومان است که حدود ۴.۱ درصد نسبت به سال قبل رشد 
داشــته اســت و ردیف متمرکز اعتبارات هزینه ای بخش 
پژوهش ۱۳۰ میلیارد تومان با رشد هفت درصدی نسبت 
به سال قبل بوده است.وی با بیان اینکه مجموعا اعتبارات 
دانشگاه های علوم پزشکی ۵۴ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان 
در سال ۱۳۹۸ بوده است، گفت: در لایحه بودجه ۹۹ این 
اعتبــارات به ۶۰ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان با رشــد ۱۰ 
درصدی رسیده است که با احتساب درآمدهای اختصاصی 
آنها اســت. همچنین مجموع ردیف هــای متمرکز ما در 
بخش هزینه های اختصاصی و تملک دارایی ســرمایه ای 
۱۴ هــزار و ۱۰۰ میلیارد بوده کــه در لایحه بودجه ۹۹ 
به ۱۴ هزار و ۸۰۰ میلیارد با رشــد پنج درصدی افزایش 

یافته است.
لزوم اختصاص یک درصد از مالیات بر ارزش 

افزوده برای سلامت
تقوی نژاد همچنین گفت: نکتــه مهم اعتبارات در حوزه 

مــاده ۳۷ قانون الحــاق در زمینه یک درصــد مالیات بر 
ارزش افزوده اســت که همانطور کــه می دانید مالیات بر 
ارزش افزوده در سنوات گذشته حدود هشت درصد بوده 
است که قانونگذار در سال ۹۳ برای بودجه ۹۴ یک درصد 
به مالیات بر ارزش افزوده اضافه کرده اســت. بنابراین در 
حال حاضر که مالیات بر ارزش افزوده که ۹ درصد است، 
یک درصدش صرفا برای حوزه سلامت قرار دارد. طبیعی 
است که در قوانین مختلف این سهم یک درصد در قانون 
ذکر شــود. انتظار ما این اســت که در این زمینه از سوی 
تصمیم گیران تشریک مساعی شود تا عین آن یک درصد 
که به حوزه ســلامت اختصاص یافته است، پرداخت شود.

تقوی نژاد  با بیان اینکه از ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده 
یک درصد به حوزه سلامت اختصاص پیدا می کند، گفت: 
انتظار ما این اســت که عین یک درصد مالیات بر ارزش 
افزوده به به حوزه ســلامت تخصیص پیدا کند. در ســال 
۹۸ از ۵۳۰۰ میلیــارد یــک درصــد ارزش افزوده حدود 
۱۳۰۰ میلیارد تاکنون دریافتی داشــته ایم.معاون توسعه 
مدیریت و منابع وزارت بهداشت اظهار کرد: سال ۹۹ طبق 
برآوردهای کارشناســی حدود ۱۳ هــزار و ۲۰۰ میلیارد 
تومان منابع یک درصد ارزش افزوده اســت که در بودجه 
۹۹ پیش بینی شــده، اما مابه ازای آن در حوزه ســلامت 
۷۴۰۰ میلیارد تومان پیش بینی شــده و اگرچه این رقم 
رشــد ۱۶ درصدی داشته اســت، اما امیدواریم تمام این 

اعتبار در اختیار حوزه سلامت قرار گیرد.
وی با اشاره به اعتبارات طرح تحول سلامت، گفت: ردیف 
اعتبارات طرح تحول ســلامت که در لایحه بودجه ۵۲۰۰ 
میلیارد تومان پیش بینی شــده ۱۱ بسته خدماتی است 

که در ســال ۹۹، ۲ بسته جدید به بسته های طرح تحول 
سلامت اضافه می شــود که این ۲ بسته کمک به تربیت 
نیروی انســانی با ۴۵۰ میلیارد تومان اعتبار و بحث یارانه 
دارو، شیرخشــک، واکســن، کیت و کیسه خون است که 
۳۰۰ میلیارد تومان اعتبار به خود اختصاص داده اســت، 
اما این میزان یارانه کافی نیســت؛ برخی بسته های طرح 
تحول سلامت مانند ماندگاری پزشکان در مناطق محروم و 
حمایت از حضور پزشکان متخصصان مقیم با کاهش هایی 
مواجه شده است.تقوی نژاد ادامه داد: ماندگاری پزشکان 
در مناطق محروم در سال ۹۸ حدود ۱۸۸ میلیارد تومان 
اعتبار داشــت، اما اعتبار آن در لایحه بودجه ۹۹ به ۱۰۰ 
میلیارد تومان کاهش پیدا کرده است که امیدواریم اصلاح 
شــود. همچنین در حمایت از حضــور متخصصان مقیم 
۴۸۲ میلیارد تومان اعتبار در ســال ۹۸ داشــتیم که در 
لایحــه بودجه ۹۹ به ۸۰ میلیارد تومان کاهش پیدا کرده 
اســت و کاهش ۸۳ درصدی را نشــان می دهد.وی افزود: 
دسترســی مردم به خدمات بهداشــتی درمانی، حمایت 
از بیماران خاص و صعب العلاج، ماندگاری پزشــکان در 
مناطق محروم، حضور پزشــکان متخصصــان مقیم  در 
بیمارســتان ها، اورژانس هوایی، درمــان ناباروری، کمک 
به تامین هزینه های تحمل ناپذیر درمان و توانبخشــی از 
جمله بسته های طرح تحول سلامت است که اجرای آنها 

به بهترین نحو را دنبال می کنیم.
معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت بهداشــت درباره 
اعتبارات  هزینه ای و عمرانی وزارت بهداشــت نیز گفت: 
در سال ۹۸ اعتبارات هزینه ای ۴۳۴۵ میلیارد تومان بود 
که بــه ۴۶۰۰ میلیارد تومان افزایش پیدا کرده اســت و 
اعتبارات مربوط به تملک دارایی های ســرمایه ای ۲۰۵۷ 
میلیارد تومان بود که در سال ۹۹ به ۲۸۰۰ میلیارد تومان 
افزایش پیدا کرده اســت.تقوی نژاد با اشــاره به اعتبارات 
واکســن های جدید گفت: در پروتکل های جدید واکسن 
حدود ۱۱۵۰ میلیارد تومــان اعتبار نیاز داریم. همچنین 
برای اجرای پزشــک خانواده و نظام ارجاع ۲۸۰۰ میلیارد 
تومان و طرح هر خانه یک پایگاه ســلامت ۲۰۰ میلیارد 
اعتبار نیاز اســت. افزون بر این ســالیانه ۱۰۰۰ میلیارد 
تومــان برای اتباع خارجی هزینه مــی کنیم که این رقم 
در بودجــه دیده نمی شــود. همچنین در طب ســنتی 
بــه ۱۶۰۰ میلیارد تومــان و در بروز کــردن تعرفه های 
پرســتاری ۲۵۰۰ میلیارد اعتبار نیاز داریم.معاون توسعه 
مدیریــت و منابــع وزارت بهداشــت با اشــاره به بودجه 
بیمه ســلامت  ادامه داد: ســازمان بیمه ســلامت برای 
اجــرای تعهدات خود به ۱۷ هــزار و ۷۰۰ میلیارد تومان 
 اعتبار نیــاز دارد که ۱۳ هــزار و ۵۰۰ میلیارد آن تامین

شده است.

مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان تهران خطاب به 
مســئولان و مدیران واحدهای صنعتی و معدنی اســتان 
گفت: بهتر اســت واحدهای آلاینده و واحدهایی که دارای 
بار آلایندگی هستند قبل از ورود محیط زیست به وضعیت 
خود رســیدگی کنند چرا که قطعا برخورد محیط زیست 
با ایــن موضوع قهری و ضابطه مند خواهــد بود و روابط و 
بهانه های واهی و سرپیچی از قانون به هیچ وجه پذیرفتنی 
نیســت.به گزارش ایسنا ســعید محمودی افزود: در پایش 
های شــبانه محیــط زیســت، اخطاریــه آلایندگی برای 
واحدهای آلاینده و متخلف صادر و به آن ها ابلاغ می شود 
و در شرایط اضطرار آلودگی هوا واحدهای آلاینده و عدول 
کننده از مصوبات کارگروه مواقع اضطرار مشــمول پلمب و 

به مراجع قضایی معرفی می شوند.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت استان تهران با  اشاره به 

افزایش گشت و پایش های شبانه صنایع، معادن، واحدهای 
صنفی و شهرک های صنعتی استان در روزهای اخیر گفت: 
گشت شبانه اداره کل حفاظت محیط زیست استان تهران 
با توجه به افزایش میزان آلاینده ها بر اســاس برنامه ریزی 
جامع و هدفمند انجام می شــود و هدف اصلی اجرا و ادامه 
این طرح، بررســی و رصد کیفی زیســت محیطی صنایع و 
معادن اســتان، برخــورد با واحدهای متخلف، شناســایی 
واحدهای آلاینده جدیــد و در نهایت کمک به کاهش بار 
آلودگی و انباشت آلاینده ها بویژه در شرایط تشدید آلودگی 
هوا  است.وی گفت: ما اعتقاد داریم صنایع با توجه به وجود 
مشــکلات تولید و تحریم ها محدودیت و مشکلات خاصی 
دارند ولی توجه به شــاخص های زیســت محیطی جهت 
حفظ ســلامت مردم بویژه در این ایــام ضرورت به مراتب 
بیشتری دارد چراکه جبران خسارات وارده به سلامت غیر 

ممکن و دور از ذهن است و سلامت مردم خط قرمز ماست.
مدیرکل حفاظت محیط زیست اســتان تهران با تأکید بر 
ضــرورت توجه بیش از پیش به اجــرای قانون هوای پاک 
اظهارکــرد: همه ما در مقابل قانــون تکلیف داریم و برای 
رســیدن به وضعیت مناســب در هوای تهران بویژه با نگاه 
به شــرایط کنونی ، همه دســتگاه های مشمول این قانون 
باید نگاهی جدید به وظایف خود داشته باشند و عملکردها 
باید بیشــتر و بهتر از گذشته باشــد.محمودی با اشاره به 
وضعیــت این روزهای آلودگی هــوای تهران افزود: محیط 
زیست با نگاه به سلامت مردم و شهروندان برنامه های خود 
را در چارچوب قانون پیگیری کرده است و در این مسیر با 
هرگونه تخلف که فشــار آن روی سلامت مردم باشد بدون 

اغماض برخورد خواهد کرد.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان تهران همچنین 

خاطرنشان کرد : پایش های روزانه و شبانه محیط زیست، 
بی وقفه و در ساعات مختلف و محورها و مسیرهای متعدد 
اســتان تهران تا رسیدن به شرایط مناســب ادامه خواهد 
داشــت و گزارش آن از طریق رسانه ها بطور مستمر اعلام 
خواهد شد. به گزارش روابط عمومی محیط زیست استان 
تهران، مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان تهران در 
پایان با اشــاره بــه اهمیت همراهی و همکاری از ســوی 
شــهروندان در اجرای هر چه بهتر این طرح محیط زیست 
تهران گفت: بــا توجه به حجم صنایع موجود در اســتان 
تهران  از مردم در خواســت می شــود در صورت اطلاع از 
هرگونه آلایندگی صنایع، معادن، واحدهای صنفی بویژه در 
ساعات شب همچنین شرایط اضطرار آلودگی هوا، موضوع 
را به اداره کل حفاظت محیط زیســت استان تهران اعلام 

کنند.

شــهردار تهران با بیان اینکه بحث توســعه 
بهشت زهرا)س( در اینجا معنایی ندارد گفت: 
به دنبال مکان های جدید در شــرق و غرب 
هســتیم تــا از تمرکز دوری کنیــم. چرا که 
می بینید در پایان سال وقتی مردم به بهشت 
زهرا می روند به دلیل تمرکز حتی شریان های 

اصلی نیز قفل می شود.
به گزارش ایســنا، پیروز حناچی صبح دیروز 
در مراسم افتتاح همزمان ۴۰ پروژه در منطقه 
۲۰ با بیان اینکه شــهر ری شهری است که 
۶۰۰۰ سال تمدن قطعی دارد گفت: هنگامی 
کــه در مجاورت بــرج طغرل گــود برداری 
می کردند حداقل ســه لایــه تمدنی در آنجا 
دیده شد. اما چه اتفاقی افتاده است که ری که 
تا قبل از حمله مغول با حدود ۶۰۰ هزار نفر 
جمعیت به عنوان یک کلانشهر شناخته شده 
بود الان تنها فقط یه دیواره ، یک برج طغرل 
و یک اثر مرمت شده دوره ساسانی و بخشی 
از دژ رشکان از آن باقی مانده است و این در 
حالی اســت که ری یا راگا همواره به عنوان 
یک شــهر معروف شناخته شده است و سهم 

زیادی در جاده ابریشم به عنوان یک ایستگاه 
جدی فعال داشــته است.حناچی با بیان این 
که شــهرداری تهران تــلاش می کند که به 
منطقه ری نگاه ویژه ای داشــته باشد گفت: 
اهمیت ری علاوه بر داشــتن سابقه تاریخی ، 
وجود تراکم جمعیتی نســبتا بالا است که در 
تلاش هســتیم با نگاه توزیع خدمات بیشتر 
از ســرانه درآمد منطقه، در ری هزینه کنیم.
وی بــا بیان اینکه تلاش می کنیم در بازبینی 
طرح تفصیلی بــه ظرفیت های مغفول مانده 
ری توجــه کنیم گفت: یکی از مســائلی که 
مردم از ما درخواســت داشتند، موضوع بافت 
فرسوده است که به نظرم وحی منزل نیست 
و ممکن اســت محدوده هایی جا مانده باشد 
که این فرایند قابل اصلاح اســت و همچنین 
ما در ری ظرفیت هایی داریم که کمتر به آن 
توجه شــده اما می تواند موتور محرکی باشد 
کــه می توان به مســاله ی کارخانه ســیمان 
اشاره کرد و باید بگویم با کارخانه سیمان در 
دهه های قبل ایران ساخته شد. به گونه ای که 
ایــن کارخانه تا مدت ها تنها کارخانه صنعتی 

ایران بود و حالا با کمک دولت قرار شده این 
کارخانه با نگاه فرهنگی موتور محرک شــود 
که امیدواریم با پشتیبانی دادگستری ری این 
کار حل شود و قول می دهم با حل مشکلات 
حقوقی، این کارخانه تبدیل به موتور محرک 
فرهنگی و اقتصادی شود.شــهردار تهران در 
خصوص فعالیــت آرادکوه نیــز گفت: طرح 
کاهش پســماند ) کاپ( در حال اجرا اســت 
و این در حالی اســت که روزانه در گذشــته 
حــدود ۷۰۰۰ تن زباله بــه آراد کوه منتقل 
می شد؛ اما حالا با تفکیک زباله ها انتقال زباله 
به حدود۶۳۰۰ تن رسیده است و به ما منت 
بر سر کســی نمی گذاریم اما به نظر می رسد 
این رویه باید اصلاح شود و مردم کمک کنند 
تا تفکیک از مبداء را در خانه شــروع کنیم.
وی با بیان اینکه بخشــی از مشکلات تهران 
که ری نیز از آن رنج می برد ناشــی از تمرکز 
جمعیت و فعالیت در یک منطقه است افزود:  
۳۰ درصد گردش اقتصادی، ۲۵درصد تولید 
ناخالص و ۲۰ درصد جمعیت کشور در کمتر 
از ۲ درصد مساحت کشور تهران هستند که 

این تمرکز موجب مشــکلاتی می شود که هم 
حسن اســت و هم عیب. که حسن آن ایجاد 
اشتغال و موتور محرک اقتصادی است و عیب 
آن نیز تمرکز اســت که باید به سیاست های 

عدم تمرکز نیز نگاهی داشته باشیم.
همچنین رییس شــورای شهر تهران در این 
مراسم عنوان کرد که سرازیرشدن مشکلات 
شــهر تهران به شــهرری ظلم بزرگ تهران 
به شــهرری اســت.به گزارش ایسنا، محسن 
هاشــمی با اشــاره به وضعیت آلودگی هوای 
پایتخت اظهار کرد: معمولا میزان آلایندگی 
شــهرری در اوج است و این مساله مشکلات 
زیادی را ایجاد می کنــد که البته باید بگویم 
این مشــکلات ظلم بزرگ تهران به ســمت 
شهرری است و شــاید به همین دلیل است 
که اهالی شــهرری تلاش می کنند که مساله  
جدایی ری از تهران را پیگیری کنند.هاشمی 
با اشاره به مشکلات انتقال پسماند تهران به 
آرادکوه از طریق شــهرری گفت: یکی دیگر 
از موضوعاتــی که مردم شــهرری را ناراحت 
می کند مساله ی بهشــت زهرا)س( است که 

البته این روزها بحث توســعه بهشــت زهرا 
)س( نیــز مطرح اســت و به نظر می رســد 
می بایست در طرح جامع تهران نقاط دیگری 
را بــه عنوان گورســتان در نظــر بگیریم تا 
همه امــوات تنها در یک پهنه دفن نشــوند 
تا مشــکلات برای اهالی ایجاد نشــود.رییس 
شورای شــهر تهران با اشاره به لزوم تصویب 
طرح جامع پســماند به تهران که در مراحل 
پایانی قــرار دارد، ادامه داد: اهالی شــهرری 
از فعالیت آرادکوه ناراحت هســتند که البته 
براساس طرح جامع پسماندی که در مراحل 
پایانی قرار دارد می بایست پسماند هر منطقه 
در همانجــا ســاماندهی شــود و زباله گردی 
از ســطل های زبالــه و مافیای زبالــه از بین 
مــی رود.وی با بیان این که اگــر نگاه ویژه ای 
به شهرری داشته باشــیم، فکر نمی کنم که 
اهالی شــهرری حتی در فکرشــان جدایی از 
تهــران را تصور کنند، گفــت: باید فکری به 
حال مشــکلات تهران که به سمت شهرری 
 می آیــد کنیم تا موجب آرامش در شــهرری 

شویم.

مدیرعامل شرکت مترو گفت: ایستگاه متروي مولوي 
در خط ۷ با حضور شهردار، ریاست شوراي اسلامي 
شــهر تهران و اعضاي  محترم این شورا روز دوشنبه 

دوم دي ماه افتتاح مي شود.
بــه گزارش روابط عمومي و امور بین الملل شــرکت 
راه آهن شــهري تهران و حومه )متــرو( علي امام با 
ابراز خرسندي نسبت به این که افتتاح این ایستگاه 
منجر به کاســتن بار ترافیکــي و در نتیجه آلودگي 
هــوا در منطقه پرترددي هماننــد بازار بزرگ تهران 
و خیابان مولوي مي شــود، خاطر نشــان کرد: بدون 
شــک این افتتاح در روزهاي آلــوده اخیر یک اتفاق 
خوب اســت که مي توانــد منجر به توجــه هر چه 

بیشــتر مســئولان امر به بودجه قطار شهري شود.
مدیرعامل شــرکت متروي تهران با اشاره به این که 
ایســتگاه متروي مولوي در مجموع داراي ۲ ورودي 
در بخش شــمالي و جنوبي است، گفت: در روز دوم 
دي ماه ورودي جنوبي این ایســتگاه با رعایت اصول 
ایمني لازم افتتاح مي شــود.او در ادامه گفت: در ماه 
آینــده نیز ورودي شــمالي همراه با آسانســورهاي 
ورودي شــمالي و جنوبــي بــراي خدمات رســاني 
 بهتــر بــه شــهروندان تهرانــي بــه بهره بــرداري 

مي رسد.
امام با اشــاره به این که یکي از ویژگي هاي ایستگاه 
مولوي تعبیه »مســیر ســبز« در این ایستگاه است، 

عنــوان کرد: در صــورت وقوع هر بحــران احتمالي 
مسافران با رساندن خود به پله هاي اضطراري امکان 
دسترسي به سطح زمین و نجات جان خود را دارند. 
در نتیجــه مي توان گفت ایســتگاه مولــوي از نظر 
رعایت موارد ایمني در ســطح قابل قبولي قرار دارد.

گفتني اســت خط ۷ متروي تهران با ۲۲ ایســتگاه، 
۲۷ کیلومتر طول دارد وتاکنون ایستگاه هاي میدان 
صنعت، شهید نواب صفوي، تربیت مدرس، رودکي، 
کمیل، بریانک، هلال احمر، مهدیه، میدان محمدیه 
و بســیج از این خط به افتتاح رسیده است. ایستگاه 
مولوي یازدهمین ایســتگاهي است که در این خط 

افتتاح مي شود.

رئیس کمیته بودجه و نظارت شــورای شهر تهران با اشاره 
به حل مشــکل آبگرفتگی با احداث کانال معلم در منطقه 
۱۸ از بهره برداری تصفیه خانه فیروز بهرام در شــش ماهه 
اول ۹۹ خبر داد.به گــزارش مهر، مجید فراهانی، در رابطه 
با مشکلات این منطقه افزود: اصلی ترین مشکلات مناطق 
۱۸ فرونشســت زمین، جمع آوری آب های ســطح و آب 
آشامیدنی و سد معبر و به تبع آن ترافیک است.عضو شورای 
شــهر تهران افزود: هنگام بارندگی همــه آب ها به منطقه 

۱۸ سرازیر می شــود چرا که منطقه ای گود است و جمع 
شــدن آب های ســطحی هنگام بارندگی از دیر باز یکی از 
مشکلات این منطقه بوده است. خوشبختانه با احداث کانال 
معلم بخشی از این مشکل حل شده است و امیدوارم مسئله 
آبگرفتگی از محدوده ســعیدی تا انتهــای منطقه را دیگر 
شاهد نباشــیم.فراهانی گفت: مسئله بعدی بحث بن بست 
قرار گرفتن منطقه ۱۸ اســت. تنها راه تردد در تهران رفتن 
به میدان آزادی است. از سویی جناب آقای فیاض، شهردار 

منطقه تلاش میکنند تا خط مترویی به قلب محدوده منطقه 
۱۸ و در کنار بیمارستان و میدان الغدیر کشیده شود و ما در 
شورای شهر هم از این طرح حمایت می کنیم.رئیس کمیته 
بودجه و نظارت مالی شورای شــهر تهران افزود: متاسفانه 
منطقه ۱۸ آلوده ترین آب آشــامیدنی در سطح شهر تهران 
دارد. میزان نیترات آب منطقه بالا اســت چرا که بخشی از 
آب، از آب چاه تامین می شــود و خوشبختانه فعالیت های 
زیادی دراین حوزه در شــورای پنجم صورت گرفته است.

فراهانی با اشاره به بحث فرونشست افزود: برداشت آب زیر 
زمینی در این منطقه ســبب شــده منطقه ۱۸ پر مخاطره 
ترین منطقه از لحاظ فرونشست باشد. وقتی آب زیر سطحی 
برداشــت می شــود، زیر زمین خالی خواهد شد و پدیده 
فرونشســت یا همان زلزله خاموش رخ می دهد. در مناطق 
جنوبی ۱۸ ترک هایی وجود دارد که حاکی از این امر است. 
دوستان سازمان نقشه برداری در این رابطه هشدار دادند که 

فکر جدی برای این مسئله انجام شود.
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دلار در مرز کانال ۱۳ هزار تومانی
نرخ دلار در صرافی های بانکی در آخرین روز پاییز با رشد حدود ۴۰ تومانی 
نســبت به روز معاملاتی گذشتهبه رقم ۱۲ هزار و ۹۴۰ تومان رسید.همچنین 
روزگذشــته نرخ خرید هر یورو نیز ۱۴ هزار و ۱۵۰ تومان و نرخ فروش آن ۱۴ 
هــزار و ۲۵۰ تومان شــد.میانگین بهای هر یورو در روز معاملاتی گذشــته در 
سامانه سنا ۱۴ هزار و ۱۰۶ تومان و هر دلار ۱۲ هزار و ۷۹۰ تومان بود.همچنین 
در ســامانه نیما در روز معاملاتی گذشته هر حواله یورو ۱۲ هزار و ۵۵۱ تومان 
فروخته شــد، هر حواله دلار نیز ۱۱ هزار و ۳۰۰ تومان به فروش رسید.نرخ ارز 
در روزهای پس از ســهمیه بندی بنزین، دچار نوسان های زیادی شد به طوری 
که از کانال ۱۲ هزار تومانی تا مرز ۱۴ هزار تومان نیز پیش رفت که البته پس 
از مدتی به کانال ۱۳ هزار تومانی وارد شد. همچنین روزگذشته در بازار طلا هم 
شاهد رشد قیمتها بودیم بطوریکه هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید در 
بازار آزاد تهران با رشــد حدود ۱۰۰ هزار تومانی نسبت به آخرین روز معاملاتی 
هفته گذشــته به بهای چهار میلیون و ۵۶۰ هزار تومان فروخته شد.همچنین 
نرخ هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم در بازار آزاد تهران به بهای چهار 
میلیون و ۵۴۰ هزار تومان رســید.همچنین نیم سکه نیز۲ میلیون و ۳۵۰ هزار 
تومان، ربع ســکه یک میلیون و ۴۵۰ هزار تومان و هر قطعه سکه گرمی ۹۱۰ 

هزار تومان داد و ستد شد.
هــر گرم طلای خام ۱۸ عیار ۴۶۳ هزار تومان و هر مثقال طلا نیز ۲میلیون 
و هشت هزار تومان به فروش رسید.نرخ اونس طلا نیز به یک هزار و ۴۷۸ دلار 

رسید.

۱۰۴۸ خودرویی که ترخیص نشد
داستان ۱۰۴۸ خودروی دپو شده گمرکی که از یک ماه گذشته ماجراساز 
شــده بود، هنوز ادامه دارد و حالا مشخص شده هنوز تغییری در وضعیت این 
خودروها بوجود نیامده است.یک ماه قبل بود که خبر آمد ۱۰۴۸ خودروی دپو 
شده در گمرک ترخیص می شوند؛ خودروهایی که پروانه گمرکی شان را گرفته 
بودند اما موفق به دریافت مجوز ترخیصشــان در زمان مقرر نشدند. از همان 
زمــان ایرنا پیگیر چگونگی و زمان ترخیص این خودروها که گفته می شــود 
متعلق به شرکت خودرویی »ک« هستند، بود.رییس کل گمرک ایران درباره 
وضعیــت این خودروها بــه خبرنگار اقتصادی ایرنا اعلام کــرد: این خودروها 
در زمان مقرر اظهار شــده اند و حقوق و عوارضشــان پرداخت شده است، اما 
نتوانستند مجوزها را در زمان مقرر دریافت کنند که البته اکنون این مجوزها 
نیز دریافت شده است.مهدی میراشرفی با بیان اینکه خودروهای مذکور هنوز 
ترخیص نشــده اند، ادامه داد: گمرک، بانک مرکزی و وزارت صنعت دنبال آن 
هستند که این خودروها را با ظرفیت های موجود در قوانین ترخیص کنند.وی 
پیشتر نیز گفته بود که از حدود ۱۳ هزار خودروی دپو شده در پارکینگ های 

گمرک، حدود هشت هزار خودرو ترخیص شده است.

زنگ خطر کاهش سرانه مصرف لبنیات در کشور
عضــو انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران گفت: مســاله اصلی پیرامون 
صنعت لبنیات که به نظر می رسد از تحریم ها خطرناک تر باشد، کاهش سرانه 
مصرف اســت.بزرگمهر دادگر در گفت و گو با ایرنا، با تشــریح شرایط موجود 
در صنعت لبنیات گفت: بحث تحریم بر روی تمام صنایع کشــور تاثیر خود را 
گذاشــته اســت. در صنعت لبنیات نیز در بخش مواد اولیه موثر بوده و ایجاد 
مشــکلاتی کرده اما با توجه به اینکه تحریم ها همواره وجود داشته، نتوانسته 
جلوی فعالیت واحد های لبنی را بگیرد.عضو انجمن صنایع فرآورده های لبنی 
ایران با بیان این مطلب که کاهش ســرانه مصرف با ســرعت زیادی در حال 
صدمه به ســلامت جامعه و همچنین صنعت لبنیات است، افزود : باید عوامل 
موثر در این موضوع را شناســایی و ســهم و قصور هر بخش را مشخص کرد. 
دلیل این کاهش مصرف بخشــی از سمت دولت و نهاد حاکمیت و بخشی از 
جانب صنعت لبنیات اســت اما باید توجه داشــت عدم بیان مضررات سرانه 
مصــرف پائین در صنعت لبنیات در دراز مدت بر روی ســلامت جامعه تاثیر 
مســتقیم دارد.دادگر ادامه داد : یکی از مهمترین دلایل این کاهش ســرانه 
مصرف، کاهش ســطح درآمد خانوار  است که باعث شده مردم در این بخش 

کمتر از میانگین تعیین شده در جهان لبنیات مصرف کنند.

 ثبت نام ۵۵ هزار متقاضی مسکن ملی در استان تهران
وزارت راه و شهرســازی از ثبت نام ۵۵۱۴۷ نفر در استان تهران و ۸۶۴۹ 
نفر در اســتان البرز در طرح ملی مســکن خبرداد و اعــلام کرد: ثبت نام در 
استان های اصفهان، خراسان جنوبی، زنجان و قزوین به اتمام رسید.به گزارش 
وزارت راه و شهرســازی، دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی تازه ترین 
آمار از روند ثبت نام طرح اقدام ملی را تا ســاعت ۱۴:۱۵ اعلام کرد.وزارت راه 
و شهرســازی از ثبت نام ۵۵۱۴۷ نفر در استان تهران و ۸۶۴۹ نفر در استان 
البرز خبر داد و گفت: ثبت نام طرح اقدام ملی تا ساعت ۱۴:۱۵ روز شنبه ۳۰ 
آذر در استان های اصفهان، خراسان جنوبی، زنجان و قزوین به اتمام رسید.بر 
اساس آمار ارائه شده از سوی دفتر اقتصاد مسکن، تاکنون ثبت نام طرح اقدام 
ملی مســکن در تمامی شهرهای استان های اصفهان، خراسان جنوبی، زنجان 
و قزوین تکمیل شــده است.همچنین در استان تهران نیز ثبت نام طرح اقدام 
ملی در شــهرهای آبسرد، اسلامشهر، پاکدشت، پیشــوا، دماوند، رباط کریم، 
پرند، دماوند، پردیس، شهریار، فیروزکوه، صفادشت، قرچک، ورامین و کیلان 

به پایان رسیده و تکمیل شده است.

سود سهام عدالت اسفند واریز می شود
رئیس ســازمان خصوصی سازی کشور گفت: واریز ســود سهام عدالت با 
اولویت اقشــار کم درآمد و آسیب پذیر جامعه از اوایل اسفند ماه سال جاری، 
آغاز خواهد شــد.به گــزارش خبرگزاری مهر، علیرضا صالــح در یک گفت و 
گوی رادیویی اظهار داشت: سود ســالانه فعالیت سهام شرکت هایی که برای 
مشمولان سهام عدالت اختصاص یافته دریافت و هر ساله به حساب مشمولان 
ســهام عدالت واریز می شــود.وی اظهار داشــت: طبق معمول مجامع سالانه 
شــرکت های ســرمایه پذیر ســهام عدالت تا پایان تیر ماه تشکیل و در ضمن 
هشــت ماه فرصت دارند سود عملکرد خود را به حســاب سازمان خصوصی 
ســازی واریز کنند.رئیس سازمان خصوصی ســازی کشور گفت: به طور کلی 
تا اواســط بهمن ماه ســال جاری مشخص می شــود چه میزان سود از سوی 
شرکت های ســرمایه پذیر سهام عدالت به حساب این ســازمان واریز خواهد 
شــد.وی افزود: این ســازمان نیز بر مبنای میزان سود دریافت شده نسبت به 
تخصیص و واریز ســود به مشمولان سهام عدالت با اولویت اقشار کم درآمد و 
آسیب پذیر جامعه از اوایل اسفند ماه سال جاری اقدام خواهد کرد.صالح ادامه 
داد: طرح ملی توزیع ســهام عدالت در راســتای تحقق عدالت اجتماعی و در 
مسیر حرکت به سمت اجرای فرآیند توسعه سالم اقتصادی، تقویت واگذاری ها 
به منظور ارتقای ســطح زندگی مردم، گسترش مالکیت خصوصی و توانمند 

سازی بخش خصوصی واقعی در کشور به مرحله اجرا درآمده است.

تکمیل شبکه ارتباطی آزادراه تهران-شمال
 تا دهه فجر

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات دســتور تکمیل شبکه ارتباطی فاز نخست 
آزادراه تهران–شمال که در دهه فجر افتتاح می شود را صادر کرد.به گزارش ایسنا، 
محمدجواد آذری جهرمی، در جلسه شــورای فنی با حضور معاونین و مدیران 
وزارت ارتباطات با اشــاره به افتتاح فاز نخست آزادراه تهران–شمال بر آمادگی 
کامل دستگاه های تابعه برای تکمیل شبکه ارتباطی این منطقه تأکید کرد.آذری 
جهرمی سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، شرکت ارتباطات زیرساخت، 
مخابرات و اپراتورها را موظف کرد که برنامه ریزی لازم را داشته باشند تا هم زمان 
با افتتاح فاز نخســت آزادراه تهران – شمال، شبکه ارتباطی این مسیر نیز برقرار 
شود.وزیر ارتباطات بابیان اینکه پیش بینی می شود این آزادراه با استقبال گسترده 
مردم روبرو شود و به نوعی آزادراه تهران–شمال به یکی از مسیرهای پرتردد کشور 
تبدیل شود تأکید کرد که پذیرفتنی نیســت، این آزادراه افتتاح شود اما شبکه 
ارتباطی آن برای راحتی مردم برقرار نباشــد.بر اساس اعلام مجری پروژه آزادراه 
تهران–شــمال قطعه اول این آزادراه به طول ۳۲ کیلومتر در دهه فجر امسال به 

بهره برداری می رسد. 
آزادراه تهران- شمال متشکل از چهار منطقه از دره کن در تهران شروع  شده 

و تا دو راهی چالوس- نوشهر در استان مازندران ادامه دارد.

بازار

اخبار کوتاه

یکی از مبانی تأسیس مجمع تشخیص مصلحت نظام این 
بوده که مانع از شکل گیری بن بست ها در حوزه قانون گذاری 
 FATF در کشور شــود. اما مثل این که در مورد دو لایحه
که ماه ها در مجمع بلاتکلیف مانده اند، قضیه کاملًا برعکس 
اســت! مهلت گروه ویژه اقدام مالی بــه ایران در ۲۶ بهمن 
امســال خاتمه می یابد و درصورتی که ایــن بلاتکلیفی تا 
 FATF آن زمان ادامه یابد، ایران قطعاً وارد لیســت ســیاه
می شــود. این روزها حتی این خبر منتشر شده که رئیس 
بانک مرکزی روسیه به عبدالناصر همتی گفته که اگر ایران 
وارد لیســت سیاه FATF شــود، روس ها نیز نمی توانند با 

ایران کار کنند! 
آیا وضعیت مبادلات مالی و بانکی کشــور، از چیزی که 
هســت نیز بدتر می شــود؟ آیا قرار نیست بن بست تصویب 
لوایح FATF شکســته شــود؟به گزارش مردم ســالاری 
آنلاین، از چهــار لایحه مربوطه بــه FATF دو لایحه آن 
به قانون تبدیل شــده و در حال اجرا اســت؛ اما دو لایحه 
الحاق ایران به کنوانسیون سازمان ملل متحد برای مبارزه با 
جرائم سازمان یافته فراملی )موسوم به پالرمو( و لایحه الحاق 
ایران به کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم )موسوم 
به CFT( هنوز بلاتکیف تصمیم گیری مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام است و این مجمع بعد از گذشت ماه ها هنوز 
در مورد آن ها به جمع بندی نرسیده است.مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در حالی همچنان در مورد این دو لایحه تعلل 
می کند که کمتر از دو ماه دیگر مهلت گروه ویژه اقدام مالی 
به ایران خاتمه می یابد و برعکس دفعه های پیشــین، دیگر 

این مهلت تمدید نخواهد شد.
 معنای این حرف به زبان ســاده آن است که اگر تا ۲۶ 
بهمن ســال ۹۸، دو لایحه الحاق به کنوانسیون های پالرمو 
و CFT در کشــور به قانون تبدیل نشود، ایران مجدداً در 
لیست سیاه FATF قرار می گیرد و کلیه اقدامات مقابله ای 
مجدداً علیه ایران به حالت اجــرا درمی آید.قرار گرفتن در 
لیست ســیاه FATF اهمیت زیادی دارد. بر اساس حقوق 
بین الملل، کشــورهایی که در لیست ســیاه FATF قرار 
می گیرنــد، به صورت رســمی و اتوماتیــک تحریمی علیه 
آن ها اعمال نمی شود؛ اما قرار گرفتن در این فهرست باعث 
می شود تا سایر کشورها در مراودات مالی و بانکی با آن ها به 
شــدت احتیاط به خرج دهند و در نتیجه فشار مالی زیادی 
به این کشــورها وارد می شود. در واقع، مبادله با کشورهایی 
که در فهرســت ســیاه FATF قرار گرفته اند ممکن است 
آنقدر برای نهادهای مالی دیگر کشــورها هزینه بر باشد که 
به کلی قید معامله با چنین کشوری را بزنند.پدرام سلطانی، 

نایب رئیس ســابق اتاق بازرگانی، خبر داده که عبدالناصر 
همتی، رئیــس کل بانک مرکزی، هفته پیش در نشســت 
دوره ای خود با اقتصاددانان از این پرده برداشــته که رئیس 
بانک مرکزی روســیه به او )یعنی عبدالناصر همتی( گفته 
است که در صورتی که ایران وارد لیست سیاه FATF شود، 
روسیه نمی تواند با ایران مراودات مالی داشته باشد. مشخص 
اســت که وقتی روسیه به خاطر قرار گرفتن در لیست سیاه 
FATF، قید مراوادات مالی با ایران را بزند، کشورهای دیگر 
نظیر چین و عراق که اصطلاحاً دوســت خوانده عبدالناصر 
همتی، همچنین هفته پیش در پیامی اینستاگرامی در مورد 
سرنوشت دو لایحه پالرمو و CFT نوشته بود: »یقین دارم 
اعضای مجمع تشــخیص مصلحت نظام، حتما حساسیت 
موضوع و ضرورت تداوم مناســبات بانکی و پولی در شرایط 
تحریم را در نظر می گیرنــد. بپذیریم که بانک مرکزی، در 
حدی که در این شرایط بسیار سخت و حساس، تکلیف دارد 

حقی هم در تصمیم سازی داشته باشد«.
گرچه عبدالناصر همتی در یادداشت اینستاگرامی خود از 
یقین داشتن در مورد درک حساسیت موضوع حرف زده اما 
به نظر نمی رسد که مسأله به همین سادگی باشد! محسن 
رضایی، دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام، جمعه گذشته 
از دلایل مخالفــت اش با دو لایحه FATF گفته و به نوعی 
مسأله را سیاسی و انتخاباتی توصیف کرده است. وی با اشاره 
به موضوع FATF و مســائل پیرامون آن گفته است: »این 

موضوع یکی از دوگانه هایی اســت که تلاش می کنند از آن 
علیه نیروهای انقلاب اســتفاده کنند؛ متأسفانه عده ای در 
کشور حاضر شــده اند به خود و کشورشان زخم بزنند ولی 
نگذارند که نیروهای انقلابی وارد مجلس شوند! ایران از ۴۱ 
توصیه FATF، به ۳۹ توصیه عمل کرده اســت. آنها از این 
۳۹ توصیه، ۵ مورد را قبول کردند، ۱۱ مورد را تا حدی قابل 
قبول دانستند و درباره الباقی نیز گفته اند که باید آنها را مورد 
بحث و بررســی قرار دهیم و بارها اعــلام کرده اند که ایران 
در حال پیشــرفت است. حال چه اتفاقی افتاده است که دو 
ماه مانده به انتخابات شروع به جار وجنجال می کنند!«این 
گفته های دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام، واکنش هایی 

را درپی داشته است. 
از جمله محمد مهاجری، رونامه نگار اصولگرا در توئیتی 
در واکنش به ســخنان محســن رضایی گفته است: »آقای 
محسن رضایی،خشــمگین از خواســته کارشناسان برای 
پیوستن به FAFT گفته چرا نمی گذارید مجلسی باحضور 
نیروهای انقلاب تشکیل شود؟ سرلشکر عزیز! مجمع که مال 
شماســت؛ مجلس هم مال شما، اصلا ریاست جمهوری هم 
بدون انتخابات مال شما! فقط بجای تخت گاز رفتن به سمت 

تحریم بیشتر، بگذار کمی نان درسفره مردم بماند«.
تیک تاکِ ساعت ورود به 

FATF فهرست سیاه
به عنوان یک رویه شناخته شــده، گروه ویژه اقدام مالی، 

چهل توصیه در مورد مبارزه با پولشــویی و ۹ توصیه ویژه 
در مــورد مبارزه با تأمین مالی تروریســم به کشــورهای 
جهان می کند و اجرایی شــدن این توصیه ها را مورد رصد و 
پایش قرار می دهد. این توصیه ها در مجموع استانداردهای 
بین المللی در مبارزه با پولشــویی و تأمین مالی تروریســم 
را تشــکیل می دهند. این گروه میزان پیشرفت کشورها در 
زمینه پیاده سازی توصیه های خود را رصد می کند. همچنین 
بر پیشــرفت تصویب و اجرای توصیه های گروه در ســطح 
جهان نیز نظارت می کند.بر اســاس همین رصد و نظارت، 
گروه ویژه اقدام مالی کشــورها را به سه دسته تقسیم کرده 

است. 
یک دسته کشورهایی هستند که از نظر این گروه کاملًا 
بر توصیه های این گروه منطبق بوده و آن ها را اجرا کرده اند. 
این گروه بیشــتر کشــورهای توسعه یافته هســتند. گروه 
دوم کشورهایی هســتند که در حال پیشرفت و تطبیق با 
استانداردهای مشخص شده هستند. دسته آخر کشورهایی 
هستند که در لیســت سیاه FATF قرار دارند، همکاری با 
این گروه نداشته اند و لذا کشورهای دارای خطر پولشویی و 
تأمین مالی تروریســم هستند. این دسته خود به دو دسته 
تقسیم می شوند. یک دسته کشورهایی که علیه آنها »اقدام 
متقابل« انجام نمی شود. دســته دیگر آن هایی هستند که 
علاوه بر بودن در لیست ســیاه، علیه شان اقدام متقابل نیز 
صورت می گیرد.خطر آن جاســت که FATF قصد دارد در 
صورت تصویب نشــدن دو لایحه پالرمــو و CFT ایران را 
در دسته  کشــورهایی قرار دهد که باید علیه شان اقدامات 
مقابله ای صورت گیرد.در ســال FATF ،۲۰۰۷ ایران را به 
لیســت سیاه خود اضافه کرد و در سال ۲۰۰۹، این گروه به 
کشــورهای دیگر توصیه کرد که علیه ایران اقدام مقابله ای 

صورت دهند. 
وقتی ایران به لیست سیاه FATF رفت در شورای عالی 
مبارزه با پولشویی تصمیم گرفته شد که اقدامات لازم برای 
خروج از لیســت ســیاه صورت گیرد. این اقدامات از دولت 
محمود احمدی نژاد آغاز شــد اما ایران تا ســال ۲۰۱۵ در 
لیست سیاه FATF قرار داشــت و بعد از آن اقدام متقابل 
علیــه ایران به حالت تعیلق درآمد تا ایران توصیه های گروه 

ویژه اقدام مالی را اجرایی کند. 
حالا باید دید آیا کشــور مجدداً به شرایط پیش از سال 
۲۰۱۵ بازمی گــردد یا اینکه در فرصــت باقی مانده مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، تعلل را کنار می گذارد و با تصویب 
دو لایحه پالرمو و CFT، مانع از ورود مجدد کشور به لیست 

سیاه FATF می شود.

معاون برنامه ریزی و اقتصــادی وزارت نیرو گفت: ۲۵۰ 
میلیون یورو از محل صندوق توســعه ملــی به طرح های 
اولویت دار آب و برق اختصاص داده شــد.به گزارش وزارت 
نیرو، محسن بختیار، به تحلیل توزیع اعتبارات وزارت نیرو 
در لایحه بودجه ۹۹ پرداخت و افزود: در لایحه بودجه سال 
آینــده برای وزارت نیرو و واحدهای زیرمجموعه حدود ۴۵ 
هزار میلیارد تومان اعتبار شــامل منابع تملک دارایی های 
سرمایه ای، هزینه ای، ردیف های متفرقه و منابع آب و برق 
پیش بینی شده است.وی با اشاره به اینکه اعتبارات طرح های 
تملک دارایی های ســرمایه ای وزارت نیرو و دســتگاه های 
اجرایی زیرمجموعه در لایحه بودجه سال آینده به حدود ۹ 
هزار میلیارد تومان رسیده است، گفت: سهم طرح های فصل 
منابع آب از این رقم ۶ هــزار و ۲۰۰ میلیارد تومان، فصل 
انرژی ۵۰۰ میلیارد تومــان و فصل آب و فاضلاب دو هزار 
و ۳۰۰ میلیارد تومان اســت.معاون برنامه ریزی و اقتصادی 

وزارت نیــرو ادامه داد: در لایحه بودجه ۹۹ حدود هشــت 
هزار میلیارد تومان اعتبار هزینه ای، یارانه ای و عمرانی دیگر 
از محل عوارض آب و برق، ردیف های یارانه ای و ردیف های 
متفرقه برای وزارت نیرو و شــرکت های زیرمجموعه آن به 
منظور تکمیل طرح های در دست اجرا، خرید تضمینی آب 
از ســرمایه گذاران بخش خصوصی و باز پرداخت تعهدات 
دولت به پیمانکاران و ســرمایه گذاران خصوصی اختصاص 
یافته اســت.بختیار با اشــاره به اختصاص حدود ۲۶ هزار 
میلیارد تومان از مصارف تبصره ۱۴ برای بازگشــت منابع 
به صنعــت آب و برق، افزود: در لایحــه بودجه ۹۹ توجه 
ویــژه ای در توزیع اعتبارات به تأمین نیازهای آب شــرب 
شهرها و روســتاها، اقدامات حاکمیتی برای تعادل بخشی 
و جبران تراز منفی آب های زیرزمینی، مصوبات ســفرهای 
استانی مقام معظم رهبری و دولت تدبیر و امید و طرح های 
قابل بهره برداری در ســال آینده شده است.وی با اشاره به 

اختصاص ۲۵۰ میلیون یورو از محل صندوق توسعه ملی به 
طرح های اولویت دار آب و برق، عنوان کرد: از این رقم ۱۵۰ 
میلیون یورو برای تســریع در تکمیل طرح های آبرسانی به 
روستاها، ۵۰ میلیون یورو برای پایداری و ارتقای کیفی آب 
شرب شــهرهای دارای تنش آبی و حدود ۵۰ میلیون یورو 
برای مقابله با اثرات مخرب ریزگردها و تأثیر آن بر شــبکه 

برق اختصاص یافته است. 
در لایحه بودجه ســال آینده منابع مالی مطمئن برای 
حمایــت از توســعه انرژی های تجدیدپذیر و شــبکه برق 
روستایی با استفاده از ظرفیت های قانون حمایت از صنعت 
برق و قانون تشــکیل ســازمان ســاتبا با اخذ ۱۰ درصد 
مبلغ برق مصرفی تا ســقف دو هزار و ۱۵۰ میلیارد تومان 
پیش بینی شده است.معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت 
نیرو افــزود: در لایحه بودجه ســال ۹۹ ضمن پیش بینی 
انتشار ۶,۵۰۰ میلیارد تومان اوراق مالی اسلامی به صورت 

ریالی با تضمین شــرکت های دولتی برای اجرای طرح های 
عمرانی خود، مجوز انتشــار ۵۵ هزار میلیارد تومان اوراق 
مالی اســلامی نیز به صورت ریالی و ارزی با تضمین دولت 
بــرای تکمیل طرح هــای نیمه تمــام و پرداخت مطالبات 
پیمانــکاران، مشــاوران و تأمیــن کننــدگان تجهیزات و 
همچنین سایر هزینه های طرح ها و پروژه ها از جمله تملک 
اراضی داده شده است.این مقام مسؤول با اشاره به اینکه در 
لایحه بودجه سال آینده ۲ هزار میلیارد تومان اوراق تسویه 
خزانه برای واگذاری به طلبکاران پیش بینی شــده اســت، 
اظهار کرد: یکی از نکات لایحه بودجه سال ۹۹ استفاده از 
ظرفیت اوراق تســویه خزانه تا سقف ۲ هزار میلیارد تومان 
برای تهاتر بدهی های قطعی دولت به اشــخاص حقیقی و 
حقوقی و مؤسســات عمومی غیردولتی با مطالبات قطعی 
معوق دولت از اشخاص مزبور خواهد بود که در چهارچوب 
قوانین و مقررات مربوط تا پایان سال ۹۸ ایجاد شده است.

بازار ســرمایه که در شــش ماهه نخست سال با نوسان 
روبرو بود ،فصل پاییز را با رشد شاخص به پایان برد.شاخص 
کل در بازار بورس آخرین روز پاییز ســه هزار و ۶۷۴ واحد 
افزایش داشت که در نهایت این شاخص به رقم ۳۵۳ هزار و 
۹۹۶ واحد رسید.براساس معاملات روزگذشته بیش از چهار 
میلیارد و ۷۵۱ میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق بهادار به 
ارزش ۲۲ هزار و ۶۹۰ میلیارد ریال داد و ستد شد.همچنین 
شــاخص کل )هم وزن( با ۹۸۴ واحد افزایش به ۱۱۱ هزار 
و ۸۹۱ واحد و شــاخص قیمت )هــم وزن( با ۶۵۷ واحد 
رشد به ۷۴ هزار و ۷۴۷ واحد رسیدند. شاخص آزاد شناور 
نیز با چهار هــزار و ۹۸۴ واحد افزایش به رقم ۴۲۰ هزار و 
۷۷۹ واحد رســید، شــاخص بازار اول ۲ هزار و ۹۱۷ واحد 

و شاخص بازار دوم ۶ هزار و ۳۶۰ واحد افزایش داشتند.
علاوه بر این در بین تمامی نمادها، صنایع پتروشــیمی 
خلیج فارس )فارس( با ۳۲۰ واحد، گروه مدیریت ســرمایه 
گذاری امید )وامید( بــا ۲۵۴ واحد، فولاد مبارکه اصفهان 
)فولاد( با ۱۹۵ واحد، توســعه معادن و فلزات )ومعادن( با 
۱۸۵ واحد، معدنی و صنعتی گل گهر )کگل( با ۱۶۵ واحد، 
مخابــرات ایران )اخابر( با ۱۵۹ واحد و شــرکت ارتباطات 
سیار ایران )همراه( با ۱۵۸ واحد بیشترین تأثیر مثبت را بر 
شاخص کل داشتند. فولاد خراسان )فخاس( با ۱۳۲ واحد، 
گروه صنعتی پاکشــو )پاکشو( با ۷۳ واحد، پتروشیمی جم 
)جم( با ۶۴ واحد، لابراتور ســازی دکتر عبیدی )دعبید( با 
۵۸ واحد، سیمان فارس و خوزستان با ۴۰ واحد و سیمان 
تهران با ۳۶ واحد از جمله گروه هایی بودند که افت شاخص 
بــورس را رقم زدند. برپایه این گــزارش، در بین نمادهای 
دیــروز نماد بانک ملت، بانک تجــارت، بانک اقتصاد نوین،  
فولاد مبارکه اصفهان، پالایش نفت اصفهان، ایران ترانسفو 
و س. صنایع شــیمیایی ایران در گروه نمادهای پربیننده 

قرار داشتند.گروه بانک ها در معاملات روز شنبه صدرنشین 
برترین گروه های صنعت شــد و در این گروه یک میلیارد و 
۸۶۵ میلیون برگه ســهم به ارزش ۲ هزار و ۱۰۰ میلیارد 
ریال داد و ستد شد.شاخص فرابورس نیز بیش از ۳۲ واحد 
رشــد داشت و بر روی کانال چهار هزار و ۵۶۴  واحد ثابت 
ماند.همچنین در این بازار یک میلیارد و ۹۱۰ میلیون برگه 
ســهم به ارزش بیش از ۱۳ هزار و ۳۳۹ میلیارد ریال داد و 
ستد شد.در بین تمامی نمادها، نماد سنگ آهن گهرزمین 
)کگهر(، پتروشــیمی زاگرس )زاگــرس(، هلدینگ صنایع 
معدنی خاورمیانه )میدکو(، پتروشــیمی دماوند )دماوند(، 
فولاد هرمزگان جنوب )هرمز( و شــرکت آهن و فولاد ارفع 
)ارفع(  بیشترین تأثیر مثبت را بر شاخص این بازار داشتند.

در مقابل پتروشــیمی مارون )مارون(، پالایش نفت لاوان 
)شــاوان(،  بیمه کوثر )کوثر(،  توسعه مولد نیروگاهی جهرم 
)بجهرم( و صنایع ماشین های اداری ایران )مادیرا( مانع از 

رشد بیشتر این شاخص شدند.
پیش بینی صعود ادامه دار برای بورس

بازار ســرمایه که در شــش ماهه نخست سال با نوسان 
روبــرو بود و در اواســط تابســتان افت ناگهانی داشــت، 
در ماه های اخیر روند رو به رشــد خود را از ســر گرفت و 
پیش بینی کارشناســان بازار سرمایه حاکی از آن است که 
این روند نه تنها حباب نبوده بلکه تا پایان ســال نیز ادامه 
خواهد داشت.نگاه اجمالی به وضعیت بورس در هفته های 
گذشته نشان می دهد روند رو به رشد در این بازار ادامه دار 
بوده و چراغ بورس سبز مانده است؛ به طوریکه این بازار در 

دو هفته اخیر دو بار رکورد شکســت و شاخص تا بیش از 
۳۴۶ هزار واحد نیز صعود کرد.صعودی که فردین آقابزرگی 
- کارشناس بازار سرمایه - بر این باور است عوامل متعددی 
از جملــه پیش بینی لایحه بودجــه، اصلاح قیمت بنزین و 
قانون مند بودن بازار ســرمایه باعث آن شده و تا پایان سال 
جــاری نیز ادامه دار خواهد بود.آقــا بزرگی در گفت وگو با 
ایسنا، با تاکید بر اینکه عوامل موثر بر فضای اقتصادی و در 
نهایت بازار سرمایه و بورس، تغییرات و اثرات سیاست های 
پولی و مالی هستند، گفت: در این میان پیش  بینی بودجه 
سال ۱۳۹۹ و همزمان با آن، اصلاح قیمت بنزین و به تبع 
آن فرآورده های نفتی و پتروشــیمی در نهایت این فضا را 
پیش روی کارشناســان و تحلیل گران قــرار می دهد که 
بار تورمی که در شــش ماه ابتدایی سال ۹۸ وجود داشت، 
ممکن است با رشــد بیشتر در شش ماهه دوم و سه ماهه 
پایانی سال ادامه داشته باشد.وی با اشاره به فضای اقتصادی 
کشور، گفت: تداوم کاهش فروش نفت و فراورده های نفتی، 
عدم وصول و ورود منابع حاصل از صادرات به داخل کشور 
که باعث کاهش گردش وجوه نفت در کل کشور می شود 
و چشم انداز تورمی که در لایحه بودجه سال ۹۹ هم دیده 

شده است باعث پیش بینی مذکور می شود.
این کارشناس بازار ســرمایه در ادامه با اشاره به نوسان 
بازار سرمایه در نیمه نخست سال و ریزش ناگهانی این بازار، 
عنوان کرد: به دلیل علاقه مندی برخی اشخاص حقوقی و 
حقیقی و شناســایی ســود یا خارج کردن بخشی از منابع 
شان از بازار سرمایه در برخی مقاطع شش ماه نخست سال 

چربــش عرضه بیش از تقاضا بود؛ بنابراین نمی توان این را 
تغییر روند پیش بینی کرد اما رشد شاخص و سطح عمومی 
قیمت ها نسبت به شش ماه اول سال سرعت کم تری گرفته 
اســت.آقا بزرگی درمورد لایحه بودجه ســال ۱۳۹۹ اظهار 
کرد: تثبیت یا افزایش فشارهای ناشی از مسائل سیاسی و 
تحریم، دولت را به عنوان بزرگ ترین بنگاه اقتصادی مجبور 
کرده که بودجه را طوری پیش بینی کند که اتکای کمتری 

به نفت و فراورده های نفتی داشته باشد. 
بــه همین دلیل دولت به ســمت افزایــش درآمدهای 
مالیاتی، واگذاری دارایی ها و تامین مالی از طریق انتشــار 
اوراق تغییر جهت داده اســت که این تغییر یک سیاســت 
انبســاطی اســت و از آنجاکه از لحاظ اقتصادی مشابهت 
زیادی با نشــر یا چاپ پول و اسکناس یا استقراض از بانک 
مرکزی دارد، سیاستی تورم زا است و این موضوع مقدمه ای 
می شــود برای تحلیل گران و کارشناسان که سبد پرتفوی 
خود را درمورد نسبت نقدینگی به اوراق و دارایی های مالی 
تغییر دهند. یعنی کاهش در نگهداری نقدینگی و افزایش 
دارایی های مالی.وی با تاکید بر اینکه هیچ بازاری به دلیل 
نقد شــونده بودن و قانون مند بودن قابلیت مقایسه با بازار 
سرمایه را ندارد، گفت: عوامل مذکور باعث می شود شاخص 
بورس تا انتهای ســال جاری به راحتی عدد ۳۷ هزار واحد 
را هم تجربه کند. هرچند بیش از ۱۰۰ درصد بازدهی برای 
ســال ۱۳۹۸ ثبت می شود اما مناســبت دارد و همسو با 
عوامــل و متغیرهای اثرگذار بر وضعیت اقتصاد اســت.این 
کارشناس بازار سرمایه با اشاره به برخی پیش بینی ها مبنی 
بر اینکه روند صعودی بازار سرمایه حباب است، اظهار کرد: 
بــا توجه به اینکه وضعیت کنونی بازار ســرمایه منبعث از 
متغیرهای مذکور است از روند صعودی آن به عنوان حباب 

نمی توان یاد کرد.

«مردم سالاری آنلاین» تبعات قرار گرفتن ایران در فهرست سیاه FATF را بررسی می کند
کابوس بن بست مالی 

معاون وزیر نیرو خبر داد
اختصاص ۲۵۰ میلیون یورویی صندوق توسعه به طرح های آب و برق

رشد شاخص بورس در آخرین روز پاییز تداوم داشت
پاییز سبز برای بورس نشینان

جدیدتریــن آماری که از تجارت ایــران با ترکیه 
در ۱۰ ماهه ابتدایی ســال ۲۰۱۹ منتشر شده، نشان 
می دهد که بــا وجود کاهش تعامــلات تراز تجاری 
ایران در تجارت با این کشــور مثبت است.هرچند با 
تحریم صورت گرفته از ســوی آمریکا فروش نفت و 
فرآورده های نفتی ایران به ترکیه کاهش جدی داشته 
و همین موضوع تاثیر خود را بر آمار نهایی تجارت دو 
کشــور نشان می دهد، اما همچنان برآوردها حاکی از 
مثبت بودن تراز تجاری ایران در رابطه با این شریک 
تجاری مهم منطقه اســت.طبق آمارهای ارائه شده از 
ســوی اتاق بازرگانی تهران در ۱۰ ماهه ابتدایی سال 
۲۰۱۹، ایران از ترکیه حدود ۱.۹ میلیارد دلار واردات 
داشته که این عدد در قیاس با دو میلیارد دلار مدت 
مشابه سال قبل میلادی کاهش حدودا پنج درصدی 
را نشان می دهد.صادرات ایران به ترکیه در این مدت 
حدودا نصف شــده که بخش قابــل توجهی از آن به 
دلیل کاهش فــروش نفت و فرآورده هــای نفتی به 
ترکیه بوده است و به این ترتیب احتمالا در صادرات 

غیرنفتی عملکرد ایران در ســال ۲۰۱۹ در تجارت با 
ترکیه بهبود یافته اســت.در ۱۰ ماهه ابتدایی امسال 
ایران به ترکیه ۳.۱ میلیارد دلار صادرات داشــته و به 
این ترتیب تراز تجاری بــا ترکیه مثبت ۱.۲ میلیارد 
دلار بوده است.در سال های گذشته تجارت مشترک 
ایــران و ترکیه در ســال ۲۰۱۴، ۱۳.۷ میلیارد دلار 
بوده و بالاترین عملکرد مشترک تجاری در سال های 
گذشته به شمار می رفت. در سال ۲۰۱۷ نیز بار دیگر 
روند تجاری دو کشــور مثبت شــده، اما در دو سال 
اخیر و تحت تاثیر تحریم هــای آمریکا آمار تعاملات 
کلی پایین آمده اســت.با این وجود با توجه به اعلام 
دولــت ترکیه مبنی بر این کــه از تحریم های آمریکا 
علیه ایــران تبعیت نمی کند به نظر می رســد ترکیه 
در حال حاضر به عنوان یکی از اصلی ترین شــرکای 
تجاری ایران نام خود را ثبت کرده است.در آمارهایی 
که از تجارت ایران در ســال جاری منتشر شده پس 
از چین و عــراق، ترکیه یکــی از اصلی ترین مقاصد 

کالاهای صادراتی ایران به شمار می رود.

دبیر ســتاد ملــی تســهیل و رفع موانــع تولید 
کشــورگفت: براســاس مصوبــه جدید این ســتاد، 
تولیدکننــدگان باپرداخت پنج درصد اصل و ســود 
تسهیلات دریافتی، یک ســال تنفس و تقسیط پنج 
ســاله می توانند بدهی خود را تسویه کنند.به گزارش 
وزرات صنعــت، معدن و تجارت، »میثم زالی« افزود: 
یک مصوبه مهم در هشــتاد و پنجمین جلسه ستاد 
تســهیل و رفــع موانع تولیــد آماده اجرا شــده که 
تعیین کننــده تکلیــف بدهی واحدهــای تولیدی به 
بانک هاســت.وی با بیان اینکه بانک ها توان محدودی 
در پرداخت تســهیلات دارند، اضافه کرد: برپایه این 
مصوبه به واحدهای تولیدی کمک می کنیم تا بدهی 
خود را با کمک دولت بپردازند و همه را از ســرفصل 
بدهکاران غیرجاری خارج خواهیم ســاخت؛ بروز این 
اتفاق، می تواند بسیاری از واحدها را به چرخه تولید 
بازگرداند.دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور 
خاطرنشــان کرد: این مصوبه هفته آینده از ســوی 
شــورای پول و اعتبــار به بانک ها ابلاغ خواهد شــد 

و چنانچــه این طرح عملیاتی شــود در ۲ ماه پایانی 
ســال شاهد گشــایش خوبی در حل مشکلات تولید 
خواهیم بود.وی گفــت: حدود ۶۰ درصد از مراجعان 
کارگروه ستاد تســهیل و رفع موانع تولید را کسانی 
تشکیل می دهند که برای تعیین تکلیف بدهی بانکی 
درخواســت و مطالبه دارند و چنانچه مصوبه هشتاد 
و پنجمین جلسه ســتاد تسهیل عملی شود بسیاری 
از مشکلات حل می شــود.این مسوول وزارت صنعت 
اضافه کرد: ســتاد تســهیل، تبصره ۱۸، رونق تولید 
و نوســازی و بازســازی از راهکارهای حمایتی دولت 
است که امسال رقمی معادل ۱۱ هزار میلیارد تومان 
در سامانه بهین یاب ثبت شــده که اختصاص یافته 
و پرداخت شــده اســت.زالی از عزم جدی مسئولان 
کشــور برای حل مشــکلات واحدهای تولیدی خبر 
داد و افزود: از ابتدای امســال تاکنــون برای ۶ هزار 
واحد تولیدی و صنعتی اســتان تصمیم گیری شده و 
با مصوبات ســتاد تعدادی از واحدهای مشکل دار به 

چرخه تولید بازگشته و فعال شدند.

تسویه بدهی تولیدکنندگان با پرداخت پنج درصد اصل و سود تراز مثبت ۱.۲ میلیارد دلاری تجارت ایران با ترکیه
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طی مراسمی که  با حضور شهردار و اعضای شورای اسلامی شهر شیراز برگزار 
شد، از دوچرخه های هوشمند اشتراکی در شیراز رونمایی شد.بعد از یکماه تاخیر 
از زمان وعده داده شــده، دوچرخه های هوشمند در شیراز به حرکت در خواهند 
آمد. این اقدام شهرداری و شورا گامی دیگر در مسیر انسان محوری شهرراز است.

ورود دوچرخه های اشتراکی هوشمند که تحقق یکی از وعده های شهردار و اعضای 
شــورای شیراز در راستای رسیدن به شهری انسان محور، تلقی می شود، از سوی 
بســیاری صاحب نظران می تواند گامی به سوی ترویج سالمترین مُد حمل و نقلی 
باشــد و شیراز را به الگویی در کشــور تبدیل کند.دوچرخه که از دیرباز یکی از 
بهترین مُدهای حمل و نقل ســالم و پرطرفدار در مسیرهای کوتاه درون شهری 
بوده، چند سالی است که بار دیگر به عنوان یک راهکار برای حل مشکلات مختلف 
شــهرهای پرترافیک، مورد توجه قرار گرفته است؛ اگرچه برای فراگیر کردن این 
شیوه که هم سلامت شهروندان و هم سلامت و پاکیزگی شهرها را به دنبال دارد، 

نیازمند تلاشی گسترده و فرهنگسازی مناسب هستیم.
به گزارش ایلنا، با نگاهی به نقشــه تردد دوچرخه های  »بیدود« در سایت این 
شرکت به نظر می رسد  تجهیزات و زیرساخت های ناقص آن فقط برای نقاط  مرکز 
و بالای شهر شیراز تعبیه شده است و شهروندان نقاط جنوبی از این امکانات در 
حال حاضر بی بهره اند.با بررســی این نقشه متوجه خواهید شد که نبود پارکینگ 
در نقاط  کلیدی شــهر از مشکلات اساســی این طرح است؛ به عنوان مثال اگر 
شــهروندی بخواهد از هر محدوده ای از شهر که اجازه تردد در آن وجود دارد به 
خیابان های ارم، خاکشناســی، ابریشمی و حتی بلوار آزادی حرکت کند چاره ای 
ندارد که دوچرخه خود را حدود یک کیلومتر از محل مورد نظر پارک کند.آنطور 
که خود شرکت سازنده دوچرخه های اشتراکی اعلام کرده است روزانه اگر هفت 
الی هشت مرتبه از هر دوچرخه استفاده نشود این موضوع برای شرکت  سازنده به 

صرفه نخواهد بود و به احتمال زیاد جمع آوری شود.
به گفته مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران مسئولان 
شــرکت به صراحت اعلام کرده اند که در تجربه خود در پایتخت ناموفق بودند و 
در مطالعات مالی خود دچار اشــتباه شــده اند و حالا در مرحله ضرر قرار دارند.
اما بعد از افتتاح دوچرخه ای اشــتراکی در شیراز برخی  از  اعضای شورای شهر با 
پســت های اینستاگرامی متفاوت و سوار بر این دوچرخه ها  ابراز رضایت خود را از 
این طرح در شــیراز و مهم تر از آن اجرایی شدن آن در شورای پنجم نشان دادند 
و بعضی هم منتظر شــدند تا نظرات کاربران خــود را در این رابطه بدانند. احمد 
تنوری عضو شــورای شهر شیراز در صفحه اینستاگرام خود نوشت: دوچرخه های 
اشتراکی هوشمند، در شــیراز هم همانند تهران با نام تجاری بیدود، توسط یک 
شرکت خصوصی که مالک این نام تجاری است، راه اندازی شده است و خودم در 
اولین روز استفاده از این دوچرخه، فقط شش کیلومتر رکاب زدم و طبیعتا برای 

اظهار نظر کافی نیست.

بعضی از شهروندان در کامنت های زیر این پست ها نوشته اند: » سه هزار تومان 
برای یک ســاعت دوچرخه سواری در شــیراز خیلی گران است« کاربر دیگری 
نوشــته » بسیاری از شهروندان تهرانی گفته اند که ودیعه ای که ازآنها بابت این 
دوچرخه ها گرفته شــده به آنها پس داده نشده است« و شهروند دیگری نوشته 
»پیگیری کنید که این دوچرخه ها همان دوچرخه های تهران نباشــند؟ که اگر 
همان ها باشــند به دلیل ودیعه ای که تهرانی هــا پرداخت کرده اند اجاره به غیر 
محسوب می شــود و پیگرد قانونی دارد« و بعضی شــهروندان هم در پست های 
متفاوت گفته اند» هزینه این مسیر در مقایسه با تاکسی و مترو بسیار بالاست و 
در واقع دوچرخه های بیدود برای قشر بالای جامعه هستند نه اقشار کم درآمد.«

اما نکته قابل توجه در این پست اینســتاگرامی، کامنت زهرا نژادبهرام، عضو 
هیات رئیسه شورای شهر تهران بود که به اعضای شورای شهر شیراز توصیه کرد 

بود: مراقب باشید مثل تهران نشه، جمع کنند.
تنوری در ادامه پســت خود گفته » اجرای این پروژه در تهران همانند ســایر 
طرح های نو، طرفداران و منتقدانی هم دارد و تداوم بیدود در شیراز هم طبیعتا به 
رضایت سرمایه گذار از میزان سود دهی آن خواهد بود. منتظر اعلام نظر کاربران 

گرامی در خصوص تجربه استفاده از این دوچرخه ها خواهم ماند.«
دوچرخه های بیدود پس از گرانی بنزین و ناآرامی های ناشــی از آن تاکنون از 
سطح خیابان های تهران جمع آوری شده است؛ علت این امر ابتدا مسائل امنیتی 
تصور می شــد اما با گذشت زمان مشخص شد که شرکت دارنده امتیاز انحصاری 
دوچرخه های هوشمند تهران، با مشکلات اقتصادی روبه رو شده است.حالا باید دید 
کلانشهر شیراز از این تجربه ناموفق پایتخت »سربلند« بیرون می آید یا هزینه های 
دیگری برای پایلوت شدن دومین شهر»دوچرخه نارنجی« روی دستش می ماند؟

تجربه ناموفق دوچرخه های اشتراکی پایتخت به  شیراز رسید

سواری با نارنجی های لاکچری

ســیلی که روســتاهای مختلف لامرد را در خود غوطه 
ور کرد، برای ســومین سال اســت که رخ داده و اقدامات 
پیشگیرانه ای نیز برای آن انجام نمی شود.به گزارش مهر، 
ســیلی که اخیراً برخی از روســتاهای لامرد را درنوردید، 
خســارات زیادی را به مردم وارد کرد. خساراتی که گفته 
شده قبلًا در خصوص وقوع آن هشدارهای لازم داده شده 
بود.یکی از این هشدارها بی توجهی به تعریض پلی بود که 
در ســیل امسال حجم آب بیشتر از ظرفیت دهانه آن بود.
دهیار روستای کندر عبدالرضادر این خصوص در گفتگو با 
خبرنگار مهر ضمن تشــکر و قدردانی از امام جمعه لامرد 
که از ســاعات اولیه ســیل، در این روستا حضور یافتند، و 
تلفن خود را زمین نمی گذاشتند و پیگیر امور سیل در این 
روســتا بود، تصریح کرد: در کشور ما افرادی هستند که از 
وقت خانواده خود زده و به همنوع و هم کیش خود کمک 
کنند، و این نیروهای بسیجی آتش به اختیار با حضور خود 
در این روســتا باعث التیام مردم و بازگشــایی و پاکسازی 
معابر و همچنین آواربرداری چندین منزل شــدند، جای 

تشکر و قدردانی دارد.
وی خاطرنشان کرد: بنده به عنوان دهیار این روستا از 
مسئولین مطالبه گر هستیم و روستای ما در معرض خطر 
است، برای این رودخانه باید کار اساسی انجام شود و خاک 
ریز به درد اینجا نمی خورد.عباس توانا دلیل سیلابی شدن 
و تخریب وسیع منازل مســکونی در این روستا را جوابگو 
نبودن دهنه پل رودخانه دانست و اظهار کرد: خروجی آب 
جوابگوی حجم آب سرریزی از رودخانه نبوده، و خروجی 
آب به حدی کم اســت که عــرض رودخانه ۷۰ متر، ولی 
عرض سه دهانه خروجی آب ۲۰ متر است و این استاندارد 
نمی باشــد.وی افزود: گلزار شهدا و مدرسه این روستا نابود 
شــده و کلیه دیوارهای ۲ متــری را آب فرا گرفته بود که 

کلًا تخریب شــده، منازل مسکونی و طرح های بهسازی ما 
نابود شده، مسؤلین به فریاد ما برسند.او گفت: از سال ۹۴ 
تاکنون، این ســومین سیل است که به مردم خسارت وارد 
شــده است، و حسینیه روستا تا یک متر و بعضی از منازل 
نیز بیش از یک متر به زیر آب رفته اســت، و از ســال ۹۴ 
تاکنون، چندین بار مکاتبه انجام داده ام، فقط توانســته ایم 
یه دهنه هشت متری به پل اضافه کنیم، و در همان زمان 
بنده اعلام کردم که این دهنه هشت متری جوابگو نیست، 

اما بانظر کارشناس اداره راه همان هشت متر تأیید شد.
توانا ادامه داد: بیش از ۲۰ رأس گوسفند تلف شده، در 

آواربرداری امروز توســط نیروهای جهادی آتش به اختیار 
از زیر آوار بیرون آورده شــد، و تعدادی از ماشــین آلات 
راهسازی به صورت خودجوش در حال آواربرداری بودند.او 
گفت: اکثر ســازه های روستا خشت و گلی است و بیش از 
۶۰ درصد منازل مسکونی این روستا دچار ابگرفتگی شدید 
شــده اند، و فشــار آب چنان زیاد بوده که منازل مسکونی 
پایین روســتا نیز دچار خسارت شــدید شده است.دهیار 
۱۵۰ خانــواری کندر عبدالرضا اظهار کرد: از مئســولین 
می خواهیم که فکر اساســی برای رودخانه کندرعبدالرضا 
کنند، و پلی با ســازه بتونی به عــرض ۷۰ متر که عرض 

رودخانه اســت، ساخته شــود تا دچار این معضل نشویم.
وی گفت: خسارت سیل اخیر به حدی است که زمین های 
کشاورزی به عرض ۵۰ ســانتیمتر از ماسه پوشیده شده، 
و خیلــی از منازل به دلیل نداشــتن ایمنی مطمئن قابل 
سکونت نیست، و با توجه به بارندگی دو روز اینده خیلی از 

سکنه به دنبال پناهگاهی امن برای خود هستند.
او افزود: آواربرداری واحدهای مســکونی تخریب شده 
و همچنین بازگشــایی و پاکسازی معابر که در دستور کار 
بود در مرحله اول به اتمام رســید.توانا در پایان، خواستار 
پرداخت خســارت به طرح بهسازی روســتا، و واحدهای 
مســکونی، و همچنین ســاخت ســازه بتونی خروج آب 
رودخانه شــد.در عین حال اسماعیل رســتمی با اشاره به 
ســیل اخیر و شکسته شــدن تعدادی از پایه های برق در 
این شهرستان اظهار کرد: تمامی منازل مسکونی مشترکین 
برق دار هستند، اما برخی از مشترکین کشاورزی به علت 
عدم امکان حضور ماشین آلات اتفاقات برای اصلاح شبکه 
بی برق می باشند.او گفت: خسارت سه کیلومتری به شبکه 
فشار متوسط برق باعث قطع برق ۵۰۰ مشترک، و شکسته 
و یا واژگون شــدن ۶۰ پایه برق شده است.رستمی از یک 
کیلومتر شبکه فشارضعیف که پس از ۴۸ ساعت بی برقی 
با تلاش نیروهای اتفاقات کلیه مشــترکین برق دار شدند، 
تصریح کرد: در این بارندگی ســیل آســا تعداد ۱۱ اکیپ 
از نیروهای متخصــص و توانمند ما در اتفاقات، به صورت 
مستمر در حال مرتفع کردن مشکلات شهروندان بوده اند.

او افزود: در این ســیل تعداد ۴ ترانس سوخت، و ۴ ترانس 
دیگر نیز سقوط کرده است.رستمی ادامه داد: خسارت سه 
کیلومتری شبکه فشار متوسط و واژگونی ۶۰ پایه، از دیگر 
اتفاقات در ســیل اخیر بود که تا کنون براورد خســاراتی 

انجام نشده است.

رئیس محیط زیســت طبیعی اداره کل حفاظت محیط 
زیســت خراســان جنوبی گفت: چرای بیــش از حد دام و 
برداشــت بیش از نیاز از منابع آبی حاشیه تالاب کجی دو 
عامل تهدید کننده زیست این تالاب است.رؤیا هدایتی زاده 
در گفتگو با مهر اظهارکرد: تنها تالابی که در خراسان جنوبی 
در چند ســال گذشته ثبت ملی شــده است، تالاب کجی 
نمکزار نهبندان است و از این جهت باید در راستای حفاظت 
از آن توجه ویژه ای داشته باشیم.رئیس اداره محیط زیست 
طبیعی حفاظت محیط زیســت خراسان جنوبی با اشاره به 
اینکه تالاب کجی نمکزار نهبندان با ۷۰۰ هکتار وســعت 
بخشــی از یک پناهگاه حیات وحش محســوب می شود، 
بیان کرد: این تالاب در آذر و دی آبگیری شــده و تا اوایل 

اردیبهشــت همچنان آب دارد. هدایتی زاده گفت: پرندگان 
مهاجر مدت زمانی را در ایــن تالاب زیبا می مانند و آن را 
به عنوان محیط زیســت و پناهگاه خود انتخاب می کنند.

وی با اشــاره به اینکه موارد متعددی به پوشش گیاهی و 
وضعیت منابع آبی حاشــیه تالاب آسیب می زند، ادامه داد: 
یکی از مهمترین این مسائل چرای بیش از حد دام )به ویژه 
شتر( در حاشیه تالاب است که به شدت به پوشش گیاهی 
منطقه آســیب می زند.رئیس اداره محیط زیست طبیعی 
حفاظت محیط زیست خراســان جنوبی افزود: نکته بعدی 
برداشــت بیش از حد از منابع آبی حاشیه تالاب است که 
این موضوع نیز یکی از موارد نگران کننده در زمینه محیط 
زیست تالاب است.هدایتی زاده گفت: گاه مشاهده می کنیم 

که کشت و کار و کشــاورزی خاصی نیز در حاشیه تالاب 
صــورت نمی گیرد ولی با این وجود بیــش از اندازه نیاز از 

منابع، آب برداشت می شود.
وی اظهارکــرد: علاوه بر اینکه در راســتای حفاظت و 
حراست از محیط زیســت و منابع آبی مجوز برداشت باید 
در حد نیاز داده شــود، نیاز اســت به جوامع محلی نیز در 
زمینه کشــاورزی اصولی و استفاده از گونه های متناسب با 
محیط منطقه آموزش داده شود.رئیس اداره محیط زیست 
طبیعی حفاظت محیط زیســت خراسان جنوبی بیان کرد: 
از ســال ۹۱ که تالاب ثبت ملی شــده به تناوب اعتباراتی 
نیز بــه آن اختصاص یافت که به عنــوان مثال این میزان 
اعتبار در سال ۹۱ حدود ۱۲ میلیون تومان بود.هدایتی زاده 

اظهارکرد: اعتبارات ویژه تالاب در سال ۹۲ نیز ۳۰۰ میلیون 
تومان و در سال ۹۴ نیز ۲۵۰ میلیون تومان و برای سال ۹۶ 
نیز ۴۸۵ میلیون تومان بوده است و البته در سال ۹۳ و ۹۵ 

نتوانستیم اعتبار خاصی را جذب کنیم.
وی یادآور شــد: اعتبــارات اختصاص یافتــه در زمینه 
مواردی چون تســهیل مسیر دسترســی به حاشیه تالاب، 
خرید تجهیزات حفاظتی برای تالاب، اســکله پرنده نگری، 
ساخت سرویس بهداشتی برای رفاه گردشگران و بسیاری 
موارد دیگر شده اســت.رئیس اداره محیط زیست طبیعی 
حفاظت محیط زیســت خراســان جنوبی گفت: برای سال 
جاری نیز پیشــنهادات خــود را ارائــه کرده ایم ولی هنوز 

موافقت نامه ها رد و بدل نشده است.

وقتی پل جوابگوی حجم آب نیست

سیلیکههرسالبهلامردیهاسرمیزند

برداشت بیش از حد از منابع آبی نفس تالاب کجی را گرفت

حضور شرکت گاز استان قزوین 
در نمایشگاه دستاوردهای پژوهش فناوری استان

گروه شهرستانها: شــرکت گازاستان درهفته پژوهش با حضوردرنمایشگاه 
دستاوردهای پژوهش فناوری استان قزوین، اولویت ها و نیازهای پژوهشی خود 
درحوزه گاز را معرفی کرد. به گزارش روابط عمومی شــرکت گازاســتان قزوین؛ 
اســماعیل مفرد بوشهری مدیرعامل شرکت گاز اســتان قزوین ضمن یادآوری 
اهمیت پژوهش بعنوان زیرساخت علمی در رشد و تعالی سازمان ها گفت:همزمان 
با هفته پژوهش، نمایشگاه دستاوردهای پژوهش فناوری در استان قزوین برگزار 
گردیده که شــرکت گاز نیز با حضور فعال در این نمایشگاه به دنبال ارج نهادن 
هرچه بیشــتر به مقوله پژوهش و برقراری ارتباط موثر با محیط های دانشگاهی 
می باشــد. بوشهری افزود: شــرکت گازاســتان قزوین با هدف همکاری هرچه 
بیشــترو تعامل سازنده با دانشگاه ها، موسسات دانش بنیان، واحدهای تولیدی و 
شرکت های تجاری در رشته های تحصیلی مختلف )فنی مهندسی،حقوق، فناوری 
اطلاعات، HSE ، مدیریت و ...( فراخوان مشارکت و همکاری داده است و در این 
نمایشگاه با ارائه نیازهای پژوهشی از تمامی پژوهشگران و نخبگان دعوت بعمل 
می آورد تا با وارد شــدن به موضوعات مذکور شرکت گاز استان را در انجام بهتر 
امور یاری رســانند. وی درپایان ضمن تأکید برخودباوری وایمان داشتن به توان 
داخلی درشرایط امروز کشورمان که در حوزه های علم و فناوری درحال پیشرفت 
می باشــد افزود امیدواریم با تعامل و همکاری سازنده بخش های مختلف استان 

شاهد ارتباط هرچه بیشتر صنعت و دانشگاه در حوزه پژوهش باشیم.

۳۰درصد مدارس عشایر کهگیلویه و بویراحمد 
سیستم گرمایشی استاندارد ندارند

رئیس آموزش و پرورش عشــایر استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: سیستم 
گرمایشی ۳۰ درصد مدارس عشــایری این استان، استاندارد نیستند.اسماعیل 
رضایی نیک در گفت و گو با خبرنگار ایسنا، افزود: در استان کهگیلویه و بویراحمد 
۲۰۵ مدرسه عشایری در قالب ۳۶۰ کلاس درس وجود دارد که در این خصوص 
با کمبودی مواجه نیســتیم.وی در خصوص کمبودهای مدارس عشایری استان 
اظهارکرد: کمبودها در مدارس عشــایری اســتان کم است اما در برخی از نقاط 
عشایری استان با کمبود چادر مواجه هستیم که این مشکل به اداره کل نوسازی 
مدارس و آموزش و پرورش اســتان گزارش شــده است که قول رفع کمبود ۲۰ 
چادر را داده اند. رئیس آموزش و پرورش عشایر کهگیلویه و بویراحمد خاطرنشان 
کرد: هم اکنون ۷۰ مدرســه چادری، ۴۸ مدرســه کانکسی در مناطق عشایری 
داریم. از لحاظ امکانات و تجهیزات مدارس عشایری مشکلی نداریم.رضایی نیک 
تصریح کرد: هم اکنون ۳۶۲۵ دانش آموز در مقاطع متوسطه اول، متوسطه دوم 
و ابتدایی در مدارس عشــایری این استان مشغول به تحصیل هستند که ۴۷۰ 
معلم به صورت ســرباز معلم، حق تدریســی و قرار دادی کار آموزش و تدریس 
ایــن تعداد دانش آموز را برعهده دارنــد و در حال حاضر با کمبود معلم مواجه 
نیســتیم.وی ادامه داد: در حال حاضر حدود ۷۰ درصد مدارس عشایری استان 
از سیستم گرمایشی اســتاندارد برخوردارند و۳۰درصد مابقی که چادری بوده، 
فاقد استاندارد لازم هســتند.رئیس آموزش و پرورش عشایر استان کهگیلویه و 
بویراحمد عنوان کرد: ۳۰ درصد مدارس چادری که فاقد سیســتم گرمایشــی 
استاندارد هستند، به علت نبود برق و گاز است.رضایی نیک تاکید کرد: حدود ۳۰ 
درصد مدارس عشایری استان کهگیلویه و بویراحمد چادری و مابقی ساختمان 
و کانکس هســتند.وی اظهارکرد: باتوجه به این که مدارس عشایری در مناطق 
صعب العبور و دور دســت هســتند اما از لحاظ حقوقی معلمان این مدارس با 
مدارس شــهری تفاوتی ندارند و انتظار داریم که حــق کوچ، حق رفت و آمد و 
حق سختی کار به معلمان عشــایری داده شود.رئیس آموزش و پرورش عشایر 
کهگیلویه و بویراحمد در خصوص جلوگیری از بازماندن دانش آموزان عشایری 
استان از تحصیل با اقدامات و تلاش های صورت گرفته نگذاشته ایم که در مناطق 
عشــایری دانش آموزی از تحصیل باز بماند و بررســی کرده ایم از ترک تحصیل 
دانــش آموزانی که به دلایل مختلف از جمله مشــکلات خانوادگی و دوری راه 
تــرک تحصیل کرده بودند، جلوگیری کرده و حتی خوابگاه برای آنها نیز فراهم 
کردیم.رضایی نیک افزود: در خصوص ترک تحصیل دانش آموزن عشایری تنها 
مشــکلی که وجود دارد این اســت که دانش آموزان دختر مناطق عشایری زود 
ازدواج می کنند و تاکنون نتوانسته ایم جلوی این مساله که از ترک تحصیل آنها 
جلوگیری کنیم را بگیریم.وی تصریح کرد: از مردم، خیرین و افراد دارای تمکن 
مالی انتظار داریم که برای پیشــرفت مناطق عشــایری با توجه به بضاعت مالی 
پایین خانواده های عشــایری به مدارس عشــایری کمک کنند.رئیس آموزش و  
پرورش عشایر کهگیلویه و بویراحمد بیان کرد: بر اساس گفته های رئیس سازمان 
امور عشــایر کشور پیشنهاد اختصاص ســهمیه برای دانش آموزان در دانشگاه 

تربیت معلم داده شد که امیدواریم در مجلس به تصویب برسد.

شکاف های دشت کاشمر نگران کننده است
مدیر آبفای شهری کاشمر گفت: متاسفانه شکاف های دشت کاشمر فاجعه بار 
و نگران کننده شــده به طوری که در پایین دشت این شهر شکاف های عمیقی 
بر اثر خشکسالی ایجاد شده است.علیرضا عباسی در گفت وگو با ایسنا بیان کرد: 
خشکسالی های دو دهه اخیر موجب شده این شهرستان به شدت با کمبود آب 
مواجه باشد؛ شهرستان کاشمر به شدت با تنش آبی مواجه است، گفته می شود 
جنگ آینده برای آب خواهد بود اما از مدت ها قبل این جنگ شــروع شــده به 
طوری که اکنون زاویه پنهان بسیاری از جنگ ها به دلیل آب است.وی ادامه داد: 
در حال حاضر شاهد هستیم برخی کشورها که منابع آبی آن ها با ایران مشترک 
است به سهم خواهی پرداخته اند و مشکلاتی را ایجاد نموده اند.مدیر آبفای شهری 
کاشمر عنوان کرد: بر اثر کاهش سفره های آبی زیرزمینی شکاف های بسیاری در 
منطقه از جمله در خیابان های نیازمند و رازی شهر کاشمر ایجاد شده است، در 
پایین دشت کاشمر شکاف هایی ایجاد شده که اگر اتوبوسی با تمام سرنشینانش 
در داخل این شکاف بیفتد نمی توان متوجه شد به کجا و تا چه عمقی رفته است.

وی گفت: بسیاری از قسمت های آسفالت داخل شهر به دلیل نشست زمین ترک 
برداشته و شاهد افزایش عمق چاه ها هستیم، آخرین چاهی که سال گذشته در 
شــهر کاشمر حفر شد ۳۰۰ متر عمق داشــته در صورتی که سال های قبل این 
عمق ۷۰ تا ۱۰۰ متر بوده است.عباسی اظهار کرد: در اطراف شهر کاشمر آثار و 
بقایای بســیاری از قنات ها وجود دارد ولی هیچ آبی ندارند و یا به صورت فصلی 
هســتند، درگیری های اجتماعی که بر روی آب اتفاق می افتد نشان می دهد به 
ســمت بحران آب در حرکت هستیم.مدیر آبفای شهری کاشمر افزود: براساس 
آنچه اعلام شده بیشترین نشست زمین در کشور مربوط به دشت کاشمر است، 
شهر کاشمر جزء معدود مراکز جمعیتی بالای ۱۰۰ هزار نفر جمعیت در استان 
اســت.وی مطرح کرد: متاسفانه به دلیل بارندگی های اخیر سال جاری بسیاری 
فکر می کنند خشکســالی ها و مشکل بی آبی به اتمام رسیده در صورتی که این 
بزرگ ترین اشــتباهی اســت که یک جامعه می تواند مرتکب آن شود.عباســی 
همچنین از وضعیت ناپایدار منابع تولید آب خبر داد و گفت: در شرایط فعلی به 
چاه ها اطمینان نداریم، امروز که آب دهی می کنند آیا فردا هم آب دارند یا نه؛ اما 
مردم حتی یک لحظه قبول نمی کنند که شاهد قطعی آب، برق و یا سایر خدمات 
باشــند.وی بیان کرد: سیل امسال و خســارت های آن موجب شد در پروژه های 
عمرانی با کمبود اعتبار مواجه شــویم، هزینه های بالای تأمین آب موجب شده 
در شرایط فعلی این کار بســیار دشوار باشد.مدیر آب و فاضلاب شهری کاشمر 
تاکید کرد: دیگر مدیریت سنتی جوابگوی شرایط فعلی نیست، طی سال گذشته 
با ابلاغ قانون واگذاری انشــعاب های غیر دائم شهر و مناطق حاشیه نشین شهر 
کاشمر ساماندهی شد به طوری که دیگر مراجعه  کننده ای از این مناطق نداریم.

رهاسازی آب از 2 سد آذربایجان غربی
 به سمت دریاچه ارومیه آغاز می شود

مدیرعامل شرکت آب منطقه آذربایجان غربی از آغاز رهاسازی آب از سدهای 
بوکان و شــهرچای ارومیه به سمت دریاچه ارومیه خبر داد.کیومرث دانشجو در 
گفت و گو با ایســنا افزود: در راستای برنامه های احیای دریاچه ارومیه و تامین 
بخشــی از نیازهای زیست محیطی آن و بر اساس برنامه ابلاغی از سوی شرکت 
مدیریت منابع آب ایران، مرحله نخســت عملیات رهاســازی آب از سد شهید 
کاظمی بوکان و ســد شهرچای از امروز آغاز می شــود.وی با اشاره به حجم آب 
رهاســازی شده از این دو سد گفت: رهاسازی آب از سد شهید کاظمی بوکان به 
میزان ۶۹ میلیون متر مکعب و ســد شهرچای ۴۵ میلیون مترمکعب با حداکثر 
دبی مطمئن و با توجه به ملاحظات ایمنی آغاز می شود.دانشجو تصریح کرد: در 
جهت پیشــگیری از بروز حوادث احتمالی به واسطه رهاسازی و تشکیل جریان 
آب در مســیر رودخانه ها از عموم مردم منطقه و شهروندان درخواست می شود 
در زمان رها ســازی و پس از آن از نزدیک شــدن به حریم و بســتر رودخانه ها 

خودداری کنند.

اخبار کوتاه

ایجاد ۱۸۰۰۰ شغل ستاد اجرایی فرمان امام 
در مناطق سیل زده کشور

مدیرعامل بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان امام از ایجاد ۱۸ هزار شغل در 
مناطق ســیل زده کشور خبر داد. امیرحســین مدنی در جریان سفر به استان 
گلســتان با اعلام این خبر افزود: تابه امروز ۵۰ درصد طرح های اشــتغال زایی 
ســتاد اجرایی فرمان امام در مناطق سیل زده کشــور محقق شده و ۱۸ هزار 
شــغل در این مناطق به بهره برداری رسیده است.مدیرعامل بنیاد برکت اظهار 
داشت: ستاد اجرایی فرمان امام تعهد کرده بود که ۱۳ هزار طرح اشتغال زایی 
منجر به ایجاد ۴۰ هزار شغل را در مناطق سیل زده کشور عملیاتی کند که تا 
به امروز ۶ هزار طرح به بهره برداری رســیده و اشتغال برای ۱۸ هزار نفر را به 

دنبال داشته است.
او با اشاره به طرح های اشتغال زایی بنیاد برکت در استان گلستان گفت: بنیاد 
برکت ســتاد اجرایی فرمان امام ایجاد ۳ هزار طرح اشتغال زایی اجتماع محور 
را  ظرف مدت دو ســال در دســتور کار دارد که تا امروز بیش از ۲ هزار طرح 
برای دریافت تســهیلات به بانک عامل معرفی شده اند و مابقی طرح ها نیز در 
کمتر از مدت پیش بینی شده به بهره برداری خواهند رسید.مدنی گفت: مناطق 
محروم ۱۳ شهرستان اســتان گلستان تحت پوشش فعالیت های اشتغال زایی 
بنیاد برکت قرار دارند و ۱۶ مجری و تحلیل گر این بنیاد در استان مشغول به 
فعالیت هســتند.مدیرعامل بنیاد برکت تصریح کرد: با راه اندازی ۳ هزار طرح 
اشتغال زایی اجتماع محور در استان گلستان، بیش از ۱۰ هزار فرصت شغلی به 
وجود می آید. مدنی اعتبار پیش بینی شده برای عملیاتی کردن این تعداد طرح 
اشــتغال زایی را ۲۷۰۰ میلیارد ریال اعلام کرد و ادامه داد: با توجه به کرانه ای 
بودن استان گلستان، توسعه رسته های شغلی مرتبط با آبزیان و تکمیل زنجیره 

تولید در این حوزه در دستور کار است.

ســند کمپانی ســواری پراید به  رنگ نقره ای 
متالیــک مدل ۱۳۹۲ بشــماره موتور ۴۸۶۸۰۷۹ و 
بشماره شاسی  NAS۴۱۱۱۰۰D۳۶۰۲۰۴۹   بنام 
آقای حسین ماریکی بشماره پلاک ۳۹۳س۵۹ ایران 

۶۵ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خانم کبری ساردویی شیبکوه فرزندعبداله با وکالت آقای امید علی رجای نژاد 

خواندگان: آقایان 1- آقای علی اشــرف گنجوی فرزند عباس مجهول المکان 2- آقای بهنام جعفری فرزند چراغ  
3- آقای مظفرسلیمانی فرزند درویش 4-آقای ایوب هیلرودی فرزند میرزا به خواسته الزام به تنظیم سند خودرو 
)تقاضای الزام به حضوردر دفتر اســناد رســمی به انتقال سند دستگاه خودرو پراید به شماره پلاک 228 س 63 
ایران 65 به انضمام هزینه دادرســی و هزینه نقل و انتقال  سند و حق الوکاله وکیل ثبت و وقت رسیدگی   برای 
روز سه شنبه مورخه 8/ /1398/11 ساعت 9صبح تعیین گردیده است و به علت مجهول المکان بودن خواندگان و 
به تجویز ماده 73 قانون آیین دادرسی مدنی یک نوبت در یکی از جراید کثیر الانتشار آگهی می شود تا خوانده از 
تاریخ نشر آگهی ظرف مدت یک ماه به دفتر شورا مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود دادخواست و ضمائم 
را دریافت و دروقت مقرر جهت رســیدگی و ادای توضیحات حاضر و در غیر اینصورت شورا غیابا رسیدگی و 

تصمیم مقتضی اتخاذ خواهد شد. 
 دفتر شورای حل اختلاف شماره 2 شهرستان بافت

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی  و 
ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 13986036271001904 هیــات اول موضوع قانون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای سید عوض نظری فرزند حسین بشماره شناسنامه 140 صادره از مشهد در ششدانگ یک باب خانه 
به مســاحت 121/13 مترمربع قسمتی از پلاک 2فرعی از 56 اصلی بخش 9 مشهد واقع طلاب – طباطبائی 26 – 
صاحبدلان 2 کوچه پشــت درمانگاه – پلاک 43 خریداری از مالک رسمی آقای اسماعیل اژدری محرز گردیده 
اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.م الف: 458
تاریخ انتشار نوبت اول : 98/09/16-تاریخ انتشار نوبت دوم : 98/10/01

حمیدرضا افشار-رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه 5 مشهد

مفقودی
مدرک فارغ التحصیلی )گواهینامه موقت( اینجانب طیبه بیکی فرزند 
شیردل به شماره شناسنامه ۱۵۳ مقطع کاردانی رشته حسابداری 
صادره از دانشگاه آزاد اسلامی واحد شاهرود ۱۰۴۰۰۷۲۰۱ تاریخ 

۸۸/۱۲/۱۱ مفقود گردیده است و فاقد اعتبار می باشد.
از یابنده تقاضا می شــود اصل مدرک را به دانشــگاه آزاد اسلامی 

واحد شاهرود ارسال نماید. 

آگهی مناقصه عمومی به شماره 7۸942 
نوبت اول

 شــهرداری قائمشــهر در نظر دارد پروژه خرید تیرهای روشــنایی دکوراتیو و 
ملزومات را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شــرایط واگذار  نماید. 
متقاضیان می توانند به منظور کســب اطلاعات بیشــتر همه روزه از تاریخ درج 
آگهی با شــماره تلفن 01142084056 تماس حاصل نموده و به منظور دریافت 
 www.ghaemshahr.ir اسناد مناقصه به واحد امور قراردادها و یا به سایت

شهرداری مراجعه نمایند.
1- موضوع مناقصه: پروژه خرید تیرهای روشنایی دکوراتیو و ملزومات به شرح 

پیوست
2- نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار: قائمشهر- خ کارگر- عمارت شهرداری

3- محل اعتبار: از ردیف اعتباری )۳۳۱۰۰۰۱۳( سال ۱۳۹۸ می باشد.
4- مدت انجام کار: یک ماه می باشد.

5- محل اخذ و تحویل اســناد: واحد امور قراردادهای شــهرداری قائمشهر 
می باشد.

6- مهلت دریافت اســناد: از تاریخ ۹۸/۱۰/۱ لغایت ۹۸/۱۰/۱۶ قابل تحویل 
به متقاضیان می باشد.

7- مبلــغ کل برآورد: 45/000/000/000 ریال )چهــل و پنج میلیارد ریال( 
می باشد.

8- میزان ســپرده شــرکت در مناقصه: ۵% بهای کل بــرآورد به مبلغ 
2/250/000/000 )دو میلیــارد و دویســت و پنجــاه میلیون ریــال( به صورت 

ضمانت نامه بانکی یا سپرده نقدی یا اسناد خزانه می باشد.
۹- به پیشنهادات فاقد سپرده یا امضاء مشروط و مخدوش و سپرده های کمتر از 
میزان مقرر در اسناد چک شخصی و نظایر آن و با پیشنهاداتی که پس از انقضا 

مدت مقرر در آگهی وصول شود ترتیب اثر  داده نخواهد شد.
10- مدت اعتبار پیشنهاد قیمت: تا ۳ ماه پس از ارائه پیشنهاد قیمت می باشد.

11- نوع سپرده: ضمانت نامه بانکی یا سپرده نقدی یا اسناد خزانه

۱۲- مطابق ماده ۸ آیین نامه مالی شــهرداری ها، هــرگاه برنده مناقصه از انجام 
معامله خودداری کند یا پس از ابلاغ قانونی حداکثر تا هفت روز حاضر به انعقاد 
قرارداد نشــود ســپرده او به نفع شــهرداری ضبط و قرارداد با نفر بعدی منعقد 
خواهــد گردید و در صورتی که برندگان دوم و ســوم نیز ظرف مهلت هفت روز 
پس از ابلاغ قانونی حاضر به عقد قرارداد نشــوند سپرده آن ها به نفع شهرداری 

ضبط خواهد شد.
۱۳- کلیه شــرکت کنندگان می بایست دارای گواهینامه صلاحیت و ایمنی کار 
پیمانکاری )موضوع مناقصه( در رسته مربوطه از اداره کار و امور اجتماعی باشند.
14- زمان تحویل پیشــنهادات: حداکثر تا پایان وقت اداری روز پنجشنبه 

مورخ 98/10/19 بعد از ثبت دبیرخانه تحویل دفتر قراردادها گردد.
۱۵- زمان و محل بازگشــائی پیشنهادات ساعت ۱۳ روز یکشنبه مورخ 10/22/ 98  

می باشد.
۱۶-  حضور کلیه پیشــنهاد دهندگان و یا نمایندگان آن با در دســت داشــتن 

معرفی نامه بلامانع می باشد.
۱۷- شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد.

۱۸- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مناقصه مندرج است.
۱۹- پرداخت بعد از نصب و تایید سرپرست تاسیسات مناطق و معاونت عمرانی 

این شهرداری می باشد.
۲۰- پیمان در مدت اولیه و مدت های تمدید شــده اعم از مجاز یا غیرمجاز فاقد 

تعدیل می باشد.
۲۱– چاپ آگهی نوبت اول از مورخ ۱۰/۱/ ۹۸

۲۲ – چاپ آگهی نوبت دوم از  مورخ ۱۰/۸/ ۹۸

عباس صالح زاده - شهردار قائمشهر

 شهرداری قائمشهر

شناسه آگهی: 703977
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تصادف سارقان در تهران کارآگاهان را به جاعلان حرفه ای 
رســاند.به گزارش رکنا،  رئیس پایگاه ششم پلیس آگاهی 
پایتخت از دستگیری 3 سارق و یک جاعل حرفه ای اسناد 
و مدارک و مهرهای دولتی خبــر داد و گفت: از مخفیگاه 

یکی از سارقان ابراز و آلات جعل کشف شد.
ســرهنگ کارآگاه »بهزاد اختیاری« رئیس پایگاه ششــم 
پلیس آگاهی پایتخت در تشــریح این خبر، گفت: چهارم 
آذر ماه امســال وقوع یک فقره تصــادف در خیابان بوعلی 
به ماموران کلانتری 169 مشــریه اعلام و عوامل گشــت 
کلانتری 169 مشیریه برای بررسی موضوع در محل حاضر 
و مشــاهده کردند یک دستگاه خودروی مزدا با نیوجرسی 
خیابان ) بلوک ( برخورد کرده است و راننده خودروی مزدا  

خانم جوانی 25ساله به نام مهین است.
وی عنوان داشت: بررسی اولیه عوامل کلانتری حکایت از 
این داشــت که خودروی مزدا ســرقتی بوده و سابقه ثبت 
ســرقت دارد که در همین هنگام عوامل گشــت کلانتری 
متوجه حضور مشــکوک یک دســتگاه خودروی پراید در 
محل حادثه جرم شــدند که پس از اســتعلام مشــخص 
می شــود خودروی پراید نیز هم سرقتی می باشد.اختیاری 
ابراز داشــت: عوامل کلانتری راننده خودروی پراید را که 
مردی جوان 30ساله به نام وحید می باشد به همراه مهین 
دســتگیر و پــس از توقیف خودروها بــه کلانتری انتقال 

می دهند.
این مقام پلیســی تصریح کرد: پــس تحقیقات مقدمانی 

پرونده برای رســیدگی تخصصی با موضوع دستگیری دو 
سارق خودرو و کشف دو دستگاه خودروی سرقتی به پایگاه 

ششم پلیس آگاهی ارجاع شد.
رئیس پایگاه ششم پلیس آگاهی پایتخت با اشاره به اینکه 

کارآگاهــان هر دو متهم را تحت بازجوئی اولیه قرار دادند، 
گفت: مهین که ســعی می کرد، هرگونه ارتباط با وحید را 
انــکار کند؛ ولی در ادامه تحقیقــات تخصصی اظهار کرد: 
همسر موقت وحید است و هر دو خودروی سرقتی را از دو 

شخص به نام های حسام و رحیم گرفته اند.وی با اشاره به 
اینکه وحید کلیــه اظهارات مهین را تایید می کند و اعلام 
کرد از ســرقتی بودن خودورها اطلاع داشتند، ابراز داشت: 
در شــاخه دیگــری از تحقیقات پلیس، مخفیگاه حســام 
شناســایی و با هماهنگی قضائی در یک عملیات پلیســی 
حســام در نوزدهم آذر ماه در محفیگاهشــان در محدوده 
خیابان نبرد دســتگیر شد.وی ابراز داشت: در گام بعدی از 
تحقیقات پلیسی، مخفیگاه رحیم در حوالی خیابان پاسدار 
گمنام شناســایی و تیمی از کارآگاه برای دستگیری پیمان 

به مخفیگاه وی اعزام شد.
این مقــام انتظامی با بیان اینکه پیمــان در مخفیگاهش 
دســتگیر شد، افزود : در بازرســی از منزل وی کارآگاهان 
یک دســتگاه کیس رایانــه ، دو دســتگاه پرینتر رنگی و 
سیاه و ســفید HP، تعداد فراوانی مهر های جعلی مربوط 
به ســازمان ها و ادارات دولتی مســتقر تهران، ملارد، کن، 
مشــهد، مواجه و چهارمین متهم پرونده به اتهام سرقت و 
جعل و استفاده از اســناد مجعول به پلیس آگاهی انتقال 

یافت.
رئیس پایگاه ششم پلیس آگاهی پایتخت بااشاره به اینکه 
کشف جرئیات پرونده ادامه دارد و در پایان گفت: متهم در 
تحقیقات انجام شــده به جعل و ساخت مهر های مختلف 
اعتراف کرده اســت و در حال حاضر با دستور مقام قضائی 
هر 4 متهم برای تحقیقات تکمیلی در اختیار پایگاه ششم 

پلیس آگاهی تهران بزرگ می باشند.

۲ خواسته پلیس از شهرداری تهرانلو رفتن راز مهین و وحید بعد از تصادف 
 درباره معتادان دره فرحزاد

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر تهران بزرگ از شــهرداری تهران خواست تا 
روشنایی و دسترسی برای گشــت زنی در دره فرحزاد را فراهم کند.سرهنگ 
محمد بخشــنده در گفت وگو با ایســنا، درباره حضور معتادان متجاهر در دره 
فرحــزاد گفت: عملیات هــای مربوط به جمع آوری معتــادان متجاهر در دره 
فرحزاد در حال حاضر به طور مســتمر انجام می شــود و فضای این دره دیگر 
مثل ســابق نیســت.وی با بیان اینکه تعداد کل معتادان متجاهر در این دره 
حدود 100 نفر اســت، تصریح کرد: اما واقعیت این اســت که مشــکل اصلی 
دره فرحزاد بر می گردد به عدم دسترســی و نبود روشنایی در این محل ؛ اگر 
شــهرداری این دو مساله را حل کند یعنی هم روشنایی آنجا را تامین کرده و 
هم دسترسی برای ما ایجاد کند، می توان این مشکل را حل کرد.رییس پلیس 
مبــارزه با موادمخدر تهران بزرگ با بیان اینکه طول دره فرحزاد 4.5 کیلومتر، 
عمــق آن 20 متر و عرضش 500 متر اســت، گفت: عمده فضای این دره نیز 
قابل دسترســی و غیر قابل عبور است، خودرو که هیچ، حتی موتور هم نمی 
تواند در آنجا تردد کند و به همین دلیل لازم اســت که حتما مســیری برای 
تردد ایجاد شــود، وضعیت روشنایی نیز در هنگام شب ها اصلا مناسب نیست.

بخشنده در مورد پیگیری های انجام شده برای حل این مشکل نیز اظهارکرد: 
جلســاتی با دادستانی تهران داشــته ایم و این موارد مطرح شده که در آنجا 
قول هایی به ما داده شده و ما امیدواریم که این مساله زودتراز سوی شهرداری 

تهران حل و فصل شود.

شرور فراری خیابان پیروزی 
دستگیر شد

رئیس مرکز عملیات پلیس امنیت عمومی پایتخت از دستگیری یکی از اراذل 
و اوباش ســابقه دار خبر داد و گفت: این فرد شــرور پــس از انجام اقدامات 
مجرمانه اش، از محل متواری شده بود روز گذشته پس از دو ماه با تلاش های 
شبانه روزی ماموران پلیس شناسایی دستگیر شد.به گزارش میزان، سرهنگ 
»سعید راستی«، اظهار داشت: چندی پیش گزارش هایی در خصوص اقدامات 
مجرمانه از قبیل عربده کشــی، درگیری، نزاع یکی از ارذل و اوباش سابقه دار 
منطقه پیروزی تهران از سوی شــهروندان دریافت کردیم.وی افزود: این فرد 
شرور با فعالیت های مجرمانه خود درمنطقه پیروزی تهران، موجبات نارضایتی 
شهروندان را فراهم ساخته بود که در آخرین اقدام خود در اواخر مهرماه سال 
جاری با عربده کشی و نزاع با تعدادی از اوباش محل، برای اهالی محل ایجاد نا 
امنی کرده بود.این مقام انتظامی در ادامه با بیان اینکه پس از این ماجرا متهم 
قبــل از حضور ماموران، از محل وقوع جرم متواری شــده، افزود: تلاش برای 
شناسایی مخفیگاه متهم ادامه داشت تا اینکه روز گذشته پس از گذشت حدود 
دو ماه، با رصد و پایش اطلاعاتی، مخفیگاه متهم در حوالی بلوار ابوذر شناسایی 
و پــس از هماهنگی با مقام قضایی در یک عملیات غافلگیرانه دســتگیر و به 
پلیس امنیت عمومی انتقال داده شد.«راستی«خاطر نشان کرد:متهم در همان 
بازجوئی های اولیه به جرائم و بزه انتســابی اعتراف کرده لذا برای سیر مراحل 
قانونی به دادسرا معرفی شد.رئیس مرکز عملیات پلیس امنیت عمومی تهران 
بزرگ در پایان با اشــار به اینکه در ســوابق این فرد شرور، جرائمی همچون؛ 
شــرارت، درگیری و نزاع دسته جمعی، اخلال در نظم عمومی، تخریب اموال 
خصوصی، قمه کشــی و... دیده می شود، ازشــهروندان خواست تا در صورت 
مشــاهده هرگونه تحرک و اقدام شــرورانه از ســوی اراذل و اوباش و مخلان 
نظم امنیت، گزارش های خود را سریعا از طریق سامانه 110 با پلیس درمیان 

بگذارند.

واژگونی تانکر حمل سوخت 
جان راننده جوان را گرفت

یک دســتگاه تانکر ویژه حمل سوخت بر اثر برخورد با نرده های حاشیه جاده 
در کمربندی جنوبی اراک، واژگون شده و راننده آن در دم جان باخت.براساس 
اعلام سازمان آتش نشــانی اراک، معاون عملیات این سازمان درخصوص این 
حادثه که بامداد روز 30 آذرماه، بوقوع پیوســته است، اظهار کرد: یک دستگاه 
تانکر 30 هزار لیتری حمل سوخت از نوع گازوئیل که در مسیر غرب به شرق) 
به طرف ســه راهی خمین( در حال حرکت بوده، به علت نامعلومی از مســیر 
اصلی منحرف شده و پس از  برخورد با تپه های اطراف جاده، متوقف شده بود.

وی افزود: شدت این حادثه به حدی بود که تانکر از شاسی جدا شده و اتاقک 
خودرو را نیز از جا کنده و به جلو پرتاب کرده بود که همین امر باعث محبوس 
شــدن راننده آن در لابلای آهن پاره های اتاقک شده بود.وی خاطرنشان کرد: 
با توجه به شــدت برخورد تانکر با اتاقک خودرو و گیر کردن راننده بین آنها، 
عملیات رهاســازی راننده این خودرو نزدیک به دو ساعت به طول انجامید و 
این مرد جوان که در دم جان باخته و بدنش دو نیم شــده بود، از لابلای آهن 

پاره های اتاقک خودرو خارج و به عوامل آرامستان تحویل داده شد.

خلافی 10 میلیونی 
خودروی L90 را راهی پارکینگ کرد

فرمانده انتظامی شهرســتان شــازند از توقیف خودروی سواری ال 90 با 10 
میلیــون و 235 هزار تومان خلافــی در عملیات مامــوران پلیس راهور این 
شهرســتان خبر داد.بر اساس اعلام پلیس، سرهنگ«محمد عقیل سلگی« در 
این باره گفت: مأموران پلیس راهور شهرســتان شــازند در هنگام گشت زنی 
در سطح شهرستان، یک دســتگاه خودروی سواری ال 90 را به علت ارتکاب 
تخلفات رانندگی، متوقف کردند.فرمانده انتظامی شهرســتان شازند افزود: در 
استعلام صورت گرفته مشخص شد که این خودرو دارای 102 میلیون و 350 
هزار ریال خلافی بوده که تاکنون این جریمه ها پرداخت نشده است.وی ادامه 
داد:  با روشن شدن این امر، خودرو به استناد بند 7 مصوبات یازدهمین جلسه 
شــورای عمومی پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا، بــه منظور پرداخت دیون 

دولتی و سیر مراحل قانونی، به پارکینگ منتقل شد.

بازداشت قاتلانی که 
به جسد هم رحم نکردند

قاتلان جســد کشــف شــده در باغات کرهرود اراک به دام پلیس افتادند. به 
گزارش رکنا،  دادســتان عمومی و انقلاب اراک از شناســایی و دستگیری 2 
قاتل مربوط به جسد کشف شده در باغات منطقه کرهرود اراک با تلاش پلیس 
آگاهی و مرجع قضائی خبر داد.عباس قاسمی با اعلام خبر فوق اظهار داشت: 
در روزهای گذشته در باغات منطقه کرهرود کلانشهر اراک، قتلی رخ داده بود 
که پس از بررســی، با وجود سوختگی بسیار بالای مقتول، اثرات ضربات چاقو 
بر بدن مشاهده و هویت این فرد مشخص شد.دادستان عمومی و انقلاب اراک 
بیان کــرد: قاتلان این فرد که متواری بودند با تلاش مأموران پلیس آگاهی و 
حوزه قضائی شناسایی و دســتگیر شدند.گفتنی است روز جمعه گذشته نیز، 
دختر جوانی که به خاطر ســرقت طلاجات مادربزرگ خود، وی را در اراک به 

قتل رسانده بود، در تحقیقات پلیس استان دستگیر شد.

کشف بیش از ۲ تن موادمخدر 
در درگیری مسلحانه با اشرار

فرمانده انتظامی سیســتان و بلوچستان از کشــف 2 تن و 26 کیلوگرم مواد 
مخدر در درگیری مســلحانه پلیس با قاچاقچیان در شهرستان ایرانشهر خبر 
داد.ســردار محمد قنبری فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان در گفت وگو 
با باشــگاه خبرنگاران جوان از زاهدان ، گفــت: اعضای یک باند بزرگ قاچاق 
موادمخدر قصد جا به جایی یک محموله ســنگین موادمخدر از ایرانشــهر به 
بخش های مرکزی کشور را داشــتند، که موضوع برای شناسایی و دستگیری 
اعضای آن در دستور کار ماموران پلیس قرار گرفت.او افزود: ماموران انتظامی 
پس از چند روز کار گســترده اطلاعاتی و رصد مــداوم تحرکات اعضای این 
باند، سرانجام بامداد دیروز قاچاقچیان را هنگام جابه جایی محموله موادمخدر 
با یک دســتگاه تویوتا و یک دســتگاه پژو 405 در حوالی یکی از روستا های 
منطقه شناســایی کردند.فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان تصریح کرد: 
قاچاقچیــان با قرارگرفتن در منطقه کمین با عوامل انتظامی درگیر و با آتش 
پر حجم تکاوران پلیس، ضمن رها کردن خودرو ها به ســمت ارتفاعات منطقه 
متواری شــدند.او خاطر نشــان کرد: در این عملیات ضمن به هلاکت رسیدن 
یکی از قاچاقچیان، در بازرســی از خودرو هــای 2 تن و 26 کیلو و 200 گرم 

تریاک کشف شد.

اخبار کوتاه

دستگیری یکی از لیدرهای اغتشاشات شهر قدس
فرمانده انتظامی غرب اســتان تهران از دستگیری یکی از لیدرها و عامل اصلی 
اغتشاشات آبان ماه در شهر قدس طی یک عملیات پیچیده اطلاعاتی و پلیسی 
خبر داد.به گزارش ایلنا، سردار محسن خانچرلی اظهار داشت: در ادامه شناسایی 
عناصر اصلی اغتشاشــات و اخلالگران نظم عمومی که با ســوء استفاده و موج 
سواری بر اعتراضات مردمی درخصوص طرح سهمیه بندی بنزین اقدام به تخریب 
و آتش زدن سازمان یافته اموال و اماکن عمومی و دولتی و تعرض به جان و مال 
مردم کردند، روز گذشــته طی یک عملیات پیچیده اطلاعاتی و پلیسی یک نفر 
دیگر از این افراد در مخفیگاه خود شناسایی و دستگیر شد.فرمانده انتظامی غرب 
اســتان تهران، تخریب و آتش زدن تعدادی بانک، پمپ بنزین، کیوسک پلیس 
راهور شهرستان قدس، مســدود کردن تعدادی از خیابان ها و تحریک مردم به 
تجمعات غیر قانونی و اقدامات هنجارشــکنانه در شهرستان »قدس« را از جمله 
اتهامات متهم دستگیر شده عنوان کرد.این مقام ارشد انتظامی خاطر نشان کرد: 
متهم در مواجهه با اسناد و مدارک پلیسی به تخریب و آتش زدن کیوسک پلیس 

راهور شهرستان قدس اعتراف کرده و به مرجع قضائی تحویل داده شد.

انهدام باند 8 نفره تجاوز به عنف در گرگان
اعضای باند تجاوز به عنف در گرگان دســتگیر شــدند این متهمان در پوشش 
مســافرکش طعمه های خود را گرفتار می کردند.به گــزارش رکنا،  رئیس کل 
دادگســتری گلستان از شناسایی و دستگیری اعضای باند متجاوزان به عنف در 
گرگان خبر داد و گفت: اعضای این باند در پوشش مسافرکش دست به این اقدام 
مجرمانه می زدند و قربانیان را تهدید می کردند که در صورت شــکایت، فیلم را 
در فضای مجازی پخش می کنند.هادی هاشمیان رئیس کل دادگستری گلستان 
گفت: اعضای این باند در پوشش مسافرکش دست به این اقدام مجرمانه می زدند 
و از اعمال شنیع خود فیلم می گرفتند و قربانیان را تهدید می کردند که در صورت 
شکایت، فیلم را در فضای مجازی پخش می کنند.وی درباره روش کار این باند ۸ 
نفره گفت: دو نفر از اعضای باند یکی به عنوان راننده و دیگری به عنوان مسافر 
در صندلی جلوی خودرو پراید با شیشــه های دودی می نشستند و در محل های 
شلوغ و پر رفت و آمد شهر گرگان، زنان و دختران تنها را سوار می کردند و با تهدید 
چاقو، قربانیان را به مخفیگاه خود در یکی از شــهرهای اطراف گرگان می بردند.

رئیس کل دادگستری گلستان گفت: نخستین شکایت از اعضای این باند مرداد 
امسال زمانی در دادگستری ثبت شد که یکی از قربانیان، شجاعت به خرج داد و 
با طرح شکایت سبب تشکیل این پرونده شد.هاشمیان با بیان این که طی مدت 
کوتاهی دو قربانی دیگر هم که با این روش، گرفتار شــده بودند، شکایت کردند، 
گفــت: همین امر قاضی پرونده را به این نتیجه رســاند که پای یک باند تبهکار 
درمیان اســت و به صورت ویژه کار تحقیقات و بررسی شواهد و مدارک را آغاز 
کرد و در مدت کوتاهی اعضای این باند شناســایی و دستگیر شدند.رئیس کل 
دادگستری گلستان گفت: اعضای این باند ۸ نفرند که 7 نفرشان دستگیر شده اند 
و یک نفر دیگر تحت تعقیب است.هاشمیان با بیان اینکه احتمالا تعداد قربانیان 
این باند تبهکار بیشــتر هستند، گفت: افراد آســیب دیده از این باند برای طرح 
شکایت به شــعبه دو کیفری یک استان به نشانی گرگان، بلوار شهید کلانتری 

)بلوار کمربندی(، خیابان دانشجو، دادگستری کل استان مراجعه کنند.

مرگ یک زن جلوی چشمان ۲ کودکش 
واژگونی پژو در اتوبان تهران-قم یک کشته و 3 زخمی داشت.به گزارس رکنا، 
رییس اورژانس تهران از واژگونی یک دستگاه پژو در اتوبان تهران-قم خبر داد 
و گفت: طی این حادثه یک نفر کشــته و 3 نفر زخمی شدند.پیمان صابریان، 
از واژگونی یک دستگاه پژو در اتوبان تهران-قم خبر داد و درباره جزئیات این 
حادثه گفت: این حادثه حدود ساعت: 11:49 دقیقه دیروز در اتوبان تهران به 
قم حوالی گردنه علی آبــاد رخ داد.وی افزود: با اعلام حادثه به اورژانس 115 
بلافاصله یک فروند بالگرد و 2 دســتگاه آمبولانس به محل اعزام شــد.رئیس 
اورژانس تهران گفت: متأسفانه در این حادثه یک خانم میانسال جان باخت و 
دو کودک 3 و 5 ســاله و یک آقای 40 ساله مجروح شدند که پس از اقدامات 
اولیه درمانی توســط تکنسین های اورژانس توســط بالگرد به بیمارستان امام 

خمینی )ره( انتقال یافتند.

رئیس پایگاه پنجم پلیس امنیت عمومی از دســتگیری یکی از عاملان درگیری 
مسلحانه در محله شــهرک ولیعصر)عج( خبر داد و گفت: متهم این بار به بهانه 
پارک خودرو با اقوام همســر سابقش درگیر شــده بود.به گزارش ایلنا، سرهنگ 
حیدر آســبان در تشریح این خبر اظهار داشت: روز بیست و هشتم آذرماه وقوع 
یک فقره درگیری منجر به تیرانداری و مصدومیت یکی از شــهروندان در یکی 

از محله های شهرک ولیعصر)عج( به مرکز فوریت های پلیسی 110 اعلام شد.
وی با اشــاره به اینکه با دریافت خبر تیمی از ماموران پایگاه پنجم پلیس امنیت 
عمومی پایتخت به نشانی اعلامی اعزام شدند، اظهار داشت: ماموران با حضور در 
محل مشــاهده کردند، مردی که مدعی است همسایه ضارب است بر اثر اصابت 
شــلیک گلوله به پایش مجروح شده است که بلافاصله برای مداوا به نزدیکترین 
بیمارســتان انتقال یافت.این مقام انتظامی با اشاره به اینکه ضارب و همدستش 
پس از تیر اندازی از محل متواری شده بودند، گفت: تحقیقات پلیسی در خصوص 
علت تیراندازی و شناسایی متهمان پرونده آغاز شد. وی افزود: تحقیقات پلیسی 
حکایت از این داشت: افراد درگیر در همسایگی یکدیگر سکونت دارند که مالک 

خودروی ســواری پژو که از قبل دوستش را به محل سکونتش دعوت کرده بود، 
با مرد همســایه که از اقوام همسر ســابقش است و مالک یک دستگاه خودروی 
سواری سمند است بر سر محل پارک خودرو با یکدیگر درگیر شده اند.این مقام 
انتظامی با بیان اینکه دخالت های اعضای خانواده دو همسایه در برقراری صلح و 
سازش موثر نبوده، گفت: با شدت گرفتن نزاع و درگیری مالک خودروی سواری 
پژو با سلاح گرمی که از قبل تهیه کرده بود، سه تیر شلیک که یکی از تیرهای 

شلیک شده به پای مالک سمند برخورد می کند.
وی با اشــاره به اینکه پس از تیراندازی مالک خودروی پژو و همدستش سوار بر 
خودروشان شــده و از محل گریخته بودند، اضافه کرد: تحقیقات پلیسی داشت 
ادامه تا اینکه ماموران موفق شــدند مخفیگاه ضارب مسلح را در حوالی پاسگاه 
نعمت آباد در کمتر از 5 ســاعت شناســایی کنند.آســبان تصریح کرد: نتیجه 
تحقیقات انجام شده در اختیار مقام قضائی قرار گرفت و دستور دستگیری ضارب 
مسلح اخذ و ماموران موفق شدند وی را در مخفیگاهش در یک عملیات پلیسی 
دستگیر و برای ادامه تحقیقات پلیسی به پایگاه پنجم منتقل کنند.رئیس پایگاه 

پنجم پلیس امنیت عمومی افزود: با اعتراف صریح ضارب مسلح به جرم ارتکابی 
متهم برای گرفتن دستور قضائی روانه دادسرا شد.وی با اشاره به اینکه مصدو م 
نزاع و درگیری در بیمارســتان بستری است، افزود: شناسایی همدست ضارب و 

دستگیری وی در دستور کار ماموران پایگاه پنجم قرار دارد.

نظریه کارشناسان پزشکی قانونی در پرونده خودکشی یکی 
از اعضای هیأت مدیره یک شرکت ساختمانی فرضیه قتل را 
پررنگ کرد.به گزارش رکنا، ساعت 20:15 شامگاه دوشنبه 
گذشــته مأموران کلانتری 132 نبرد در تماس با بازپرس 
کشــیک قتل پایتخت از مرگ مشکوک مرد میانسالی در 
یکی از بیمارستان های تهران خبر دادند.مأموران در گزارش 

خود اعــلام کردند 7 ضربه چاقو به بــدن این مرد اصابت 
کرده اســت. همراهان این مرد در تحقیقات مدعی شدند 
وی مدتی قبل با چند نفر از اقوام و دوســتانش شــرکتی 
ســاختمانی تأسیس کرده بود. اما بعد از مدتی با آنها دچار 
اختلاف شده و درگیری مالی پیدا کرده بود. به همین دلیل 
به خاطر عصبانیت شــدید دســت به خودکشی زد.با اعلام 

این خبر بازپرس شــعبه چهارم دادســرای امور جنایی و 
تیم بررســی صحنه جرم راهی شرکت محل حادثه شدند. 
بــا توجه به آثار درگیری و بهم ریختگی در محل شــرکت 
همچنیــن آثار خــون روی در و دیوار فرضیــه وقوع قتل 
پررنگ شد و بازپرس شــعبانی برای روشن شدن ماجرا از 
کارشناسان پزشکی قانونی خواست تا نوع ضربات وارده به 

این مرد را مشــخص کنند.بدین ترتیب با انجام آزمایشات 
متخصصان پزشــکی قانونی اعلام کردند که ضربات وارده، 
ناشــی از خودزنی نیســت و دگرزنی بوده است.باتوجه به 
نظریه پزشــکی قانونی و شــواهد و مدارکی که در صحنه 
درگیری به دســت آمد دســتور تحقیقات از سایر اعضای 

شرکت و بازجویی های تخصصی صادر شد.

اختلاف خانوادگی با اقوام همسر تا درگیری مسلحانه

مرگ مشکوک مدیر شرکت ساختمانی  خیابان پیروزی تهران

افقی:
1- رمانی از نویسنده انگلیسی 

ژزف کنراد
2- دانــه معطــر در ســاخت 
حلویات – وزیر خشایارشا شاه 
ایران که نزد یهود مظهر پلیدی 
است- فردی آشوری که هنگام 
حمله کورش به آشور به همراه 

سپاهیانش به کورش پیوست
3- رب النوع زمان نزد یونانیان 
باســتان – از شــعرای معاصر 

ایران – علامت مفعولی 
یاری کننده   – آماده کردن   -4

– کیسه چرمی مسافر 
5- نشــانه – ظلم کشیدن – 

فوری 
جنــوب  در  ســرزمینی   -6
عربســتان که در سال 10 ه ق 
برای مناظره  از آن  مسیحیانی 
با پیامبر )ص( به مدینه آمدند- 

پیامبر صبور- مرغ سلیمان 
7- حرف ندا – شمارش نمودن 

– قاره بزرگ 
۸- قهوه فوری – سلسله مراتب 
انجام کار که از قبل پیش بینی 

شود
9- کرم حشره، شفیره- بیگانه 

– عصاره گوجه فرنگی 
10- هوس زن باردار – فالبین 

– از شهرهای سوئیس 
11- فلز چهره- از زنان پیامبر اسلام )ص(- پسوند شباهت 

12- بیماری زردی – از دروس دبستانی – لگن ظرفشویی آشپزخانه 
13- الفبای موسیقی – از نام های زنانه اعراب – محافظ جاده ها 

14- نام زن ابوجهل که در قرآن از وی با عنوان حماله الحطب نام برده شده 
است- مجموعه ای از ستارگان که به صورت ابر دیده می شود – عدد رمز 

15- از شعرای معاصر ایران. 

عمودی:
1- اهل یکی از کشــورهای شرق اروپا – از کشورهای 

حوزه آمریکای جنوبی 
2- از شهرهای استان گیلان – نوعی حرکت اسب 

3- عنوان اصلی متن – جمع سلیقه – کوشش وسعی 
4- خدای یهود- واضح و مبرهن – زبان قدیم سوریه 

5- تیغ بیابان – معمــار رومی  که قصری عجیب برای 
نعمان ابن منذر ساخت و پس از اتمام آن به امر نعمان 

به قتل رسید – بیست و یکمین سوره قرآن 
6- ایمنی داشتن – تغییرات اساسی در اوضاع سیاسی 

جامعه – مخفف الی آخر 
7- آخرین توان – حاضر و مهیا برای انجام کار – کوژ، 

دارای انحنا به سمت بیرون 
۸- خویشاوندان و بستگان – معطر و خوشبوکننده 
9- بی شرم – مرکز آلمان – خلقی میان جن وانس 

10- مخفف نگاه – معشوقه لویی پانزدهم که در انقلاب 
فرانسه گردن زده شد- اموال بجا مانده از مرده 

11- تلافی کردن – خوشه گندم- پدران 
12- طلایی- قیل و قال – ستاره ای درخشان در جهت 

جنوب 

13- حرف ندا – از اجزاء آجیل – اضافی 
14- سوبسید – ترسناک و مهیب 

15- ملحق کردن – بنیان نهادن، تاسیس نمودن.
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تعلیق نقل و انتقالات استقلال و پرسپولیس 
تعلیق  از  انضباطــی  کمیته 
باشــگاه پارس  انتقالات  نقل و 
تراکتورســازی  جــم،  جنوبی 
تبریز، نساجی مازندران، صنعت 
نفت آبادان، اســتقلال تهران و 

پرسپولیس خبر داد.
فدراسیون  ایسنا،  به گزارش 
فوتبــال اعلام کــرد که کمیته 
انضباطــی با ارســال نامه های جداگانه به باشــگاه های پــارس جنوبی جم، 
تراکتورســازی تبریز، نســاجی مازندران، صنعت نفت آبادان، استقلال تهران 
و پرســپولیس آورده اســت:« در خصوص گزارش ابزاری علیه باشــگاه های 
پارس جنوبی جم، تراکتورسازی تبریز، نساجی مازندران، صنعت نفت آبادان، 
استقلال تهران و پرسپولیس مبنی بر امتناع و استنکاف از اجرای حکم قطعی 
)کمیتــه انضباطی/ کمیته تعیین وضعیت( موضوع ماده ۸۹ مقررات انضباطی 
مصــوب ۱۳۹۷ با توجه به محتویات پرونده و به منظور اجرای عدالت، تخلف 
انتسابی در خور صدور قرار دستور موقت تشخیص و بر همین اساس به استناد 
ماده ۱۰۰ از مقررات انضباطی باشــگاه موصــوف تا اطلاع ثانوی و حداکثر تا 
۳۰ روز از تاریخ صدور این قرار از ثبت نام قراردادهای خود با بازیکنان جدید 

در سازمان لیگ مربوطه بدون موافقت کتبی این کمیته محروم می گردد«.
ظــرف  و  بــوده  اجــرا  قابــل  بلافاصلــه  صــادره  موقــت  دســتور 
کمیتــه  نــزد  خواهــی  نظــر  تجدیــد  قابــل  ابــلاغ  از  روز   ۲  مــدت 

استیناف می باشد.

طلای المپیک نصیرشلال تایید شد
با اعلام کمیتــه بین المللی 
المپیک طلای نواب نصیر شلال 
در دسته ۱۰۵ کیلوگرم المپیک 

لندن تایید شد.
بــه گزارش ایســنا ، کمیته 
بیــن المللــی المپیــک تایید 
کــرد مــدال طلای اولکســی 
دســته  در  توروختیاوکراینــی 

۱۰۵ کیلوگرم وزنه برداری از این وزنه بردار پس گرفته شد.
وقتی اواخر دسامبر گذشــته کمیته بین المللی المپیک تست مثبت او را 
اعلام کرد او با محرومیت تعلیقی از حضور در این رشــته روبرو شد. بار دیگر 

نمونه این وزنه بردار مورد بررسی قرار گرد و نتیجه آن تست مثبت او شد.
به این ترتیب او مدال طلای این دسته را در المپیک لندن از دست داد. او 
همچنان دو ســال نیز از هر گونه فعالیت ورزشی حرفه ای محروم شد. تمامی 

نتایج این وزنه بردار از سال ۲۰۱۲ تا ۲۰۱۵ ملغی می شود. 
این وزنه بردار اوکراینی در المپیک لندن توانست با مجموع ۴۱۲ کیلوگرم 
به مدال طلا دست یابد و بالاتر از نواب نصیر شلال وزنه بردار ایرانی قرار گیرد 

که ۴۱۱ کیلوگرم مهار کرد. 
به این ترتیب نصیر شــلال به عنوان طلایی این دســته معرفی می شود. 
بارتلومژ بونک لهستانی از برنز به نقره و ایوان افرموف ازبک نیز از رده چهارم 

به رده سوم رسید. 

شفر منتظر دریافت حقوق 7 ماهه
جهانــی  فدراســیون 
فوتبال)فیفا( با باشگاه استقلال 
آلمانی  سرمربی  شکایت  درباره 

سابقش مکاتبه کرد.
به گــزارش فارس، ســایت 
»FAZ« آلمــان خبــر داد که 
وینفرد شفر، ســرمربی آلمانی 
در  اکنون  ایران  استقلال  سابق 
ابوظبی در تیم بنی یاس به سر می برد. او منتظر دریافت حقوق ۷ ماه آخرش 

از تیم ایرانی است.
قرارداد او با اســتقلال همچنان پابرجاســت و شفر می گوید که فدراسیون 

جهانی فوتبال)فیفا( درباره شکایتش با استقلال مکاتبه کرده است.

انتخاب جانشین منصوریان تا چند روز آینده
منصوریان  علیرضا  جانشین 
در تیم فوتبال ذوب آهن تا چند 
روز آینده مشخص خواهد شد.

با جدایی  فارس،  گزارش  به 
فوتبــال  تیــم  از  منصوریــان 
مختلفی  گزینه های  ذوب آهن، 
بــرای هدایت ایــن تیم مطرح 
شــده اســت. جــواد محمدی 
مدیرعامل این باشــگاه در مورد اینکه چه زمانی سرمربی معرفی خواهد شد، 
گفت: زمانی که یــک تیمی تغییر مربی می دهد و یا می خواهد مربی انتخاب 
کند، مطمئنا یکسری از اســامی مطرح می شود. ما در حال رایزنی هستیم و 
چند مربی هم برنامه داده اند. تمام شــرایطی که برای باشگاه و آینده فوتبال 
وجود دارد، مدنظر قرار می دهیم تا بهترین و عاقلانه ترین تصمیم را بگیریم. 

محمدی در مورد اینکه چه زمانی مربی تان انتخاب خواهد شــد، گفت: در 
حال حاضر در تعطیلات نیم فصل به سر می بریم و طی چند روز آینده تکلیف 

سرمربی تیم مشخص خواهد شد. 
وی در مــورد اینکه گزینه تان ایرانی خواهد بود، گفت: ان شــاءالله. ســعی 

می کنیم بهترین تصمیم را بگیریم.

آل کثیر؛ مدعی جدید آقای گلی لیگ برتر
دو  در  کثیــر  آل  عیســی 
فصــل گذشــته و در لیگ های 
هفدهم و هجدهم در هر فصل 
هشــت به گل به ثمر رساند اما 
در ایــن فصــل و در حالی که 
بازی هــا به نیم فصل رســیده 
 ۸ بــا دروازه حریفــان را بــاز

 کرده است.
او سال گذشته در پیکان و فصل قبل از آن در نفت تهران این تعداد گل را 
زده بود اما در این فصل عملکردش از نظر آمار دو برابر بهتر از سال های قبل 
اســت. بازی های آل کثیر باعث شده که در نقل و انتقالات زمستانی تیم های 

مطرح لیگ برتری به دنبال جذب این مهاجم باشند.
*او اولین گلش در این فصل را در هفته چهارم رقابت ها و برابر ذوب آهن 
به ثمر رساند. در دقیقه ۲۲ توپی که در هجده قدم به او رسید را با یک شوت 

زمینی وارد دروازه کرد.
* هفته پنجم: دقیقه ۱۰ سانتر به درون هجده قدم  و اشتباه دروازه بان 
گل گهر در خروج  باعث تا  آل کثیر با ضربه ســر توپ را از بالای سر دروازه 

بان تبدیل به گل کند.
*هفته هشــتم: در بــازی برابر تراکتــور و در دقیقه ۲۰ ارســال ضربه 
ایستگاهی تند و تیز به درون محوطه جریمه  با ضربه سر آل کثیر که به زیر 

طاق دروازه رفت.
*هفته دوازدهم: دقیقه ۲۸ ضربه ایســتگاهی آل کثیر بعد از برخورد به 

مدافع شهرخودرو به درون دروازه رحمتی رفت.
*هفته ســیزدهم: در بازی برابر پیــکان و در دقیقه ۳۰ ضربه پنالتی را 
خلاف جهت شــیخ ویســی را تبدیل به گل اول خودش کرد. در دقیقه 6۹ او 
گل دوم را به ثمر رســاند. در ارسال یک توپ عمقی او از بین مدافعان پیکان 
فرار کرد و با شــیخ ویســی تک به تک شد، توپ را از روی سر دروازه بان رد 

کرده و دروازه خالی را باز کرد.
*هفته چهاردهم: در دقیقه ۴۴ بازی برابر شــاهین بوشهر از روی ضربه 

پنالتی گل زد.
*هفته شــانزدهم: در دقیقه ۵۸ بازی برابر فولاد توپ به شهاب گردان 
رسید.  آل کثیر روی دروازه بان فولاد پرس کرد و ضربه گردان بعد از برخورد 

به او تبدیل به گل شد.

اخبار کوتاه

هفته شــانزدهم لیگ برتر با برگــزاری ۸ دیدار برگزار 
شــد که در پایان این هفته تیم ســپاهان دوباره به صدر 

جدول رسید.
به گزارش فارس،  هفته شانزدهم لیگ برتر با برگزاری 
۸ دیدار در دو روز و در شهرهای مختلف کشورمان برگزار 
شــد. در این هفته تیم های ســپاهان وپرسپولیس با برد 
مقابل رقبای خود در رده اول و دوم جدول قرار گرفتند و 
استقلال به دلیل شکست مقابل ماشین سازی به رده سوم 
ســقوط کرد. همچنین تیم شهر خودرو پس از چند هفته 

برنده شد تا در رده چهارم جدول قرار بگیرد.
نتایج هفته شانزدهم لیگ برتر: 

پارس جنوبی صفر- پرسپولیس یک
تراکتور یک- نفت مسجدسلیمان صفر 

سپاهان ۵- شاهین شهرداری بوشهر صفر 
استقلال یک- ماشین سازی ۲

نساجی یک- گل گهر صفر 
سایپا ۳- ذوب آهن یک 

شهر خودرو یک- پیکان صفر 
نفت آبادان ۲- فولاد ۲

تیم هفته: سپاهان 
تیم فوتبــال ســپاهان پرگل ترین بــازی هفته را در 
اصفهان رقم زد. شــاگران امیر قلعه نویی با گلباران کردن 
تیم شــاهین شهرداری بوشهر موفق شدند جایگاه خود را 
در جدول رده بندی بهبود ببخشند و به دلیل تفاضل گل 

بهتر نسبت به پرسپولیس در صدر جدول قرار گرفتند.
ناکام هفته: بازیکنان استقلال

تیم اســتقلال این روزها شرایط بســیار عجیبی دارد 

به طوری که این تیم بدون ســرمربی و بدون مدیرعامل 
در لیــگ برتــر کار خــود را ادامه می دهد. آبی پوشــان 
کــه در غیــاب کادر فنــی ایتالیایی خــود دو برد و یک 
مســاوی به دســت آورده بودند در زمین خودی و مقابل 
هوادارانشــان با نتیجــه دو بر یک مقابل ماشین ســازی 
شکست خوردند تا با دو امتیاز اختلاف نسبت به تیم های 
 اول و دوم، در رده ســوم جــدول رده بنــدی لیــگ قرار

 بگیرند.
 البته به نظر می رسد با بازگشت استراماچونی شرایط 
آبی پوشــان بســیار بهتــر از وضعیت فعلی شــود.غیبت 

ســرمربی ایتالیایی باعث شد تا استقلال در این هفته های 
اخیر ۵ امتیاز را به راحتی از دست بدهد. 

مربی هفته:امیر قلعه نویی
زردپوشــان دیار زاینده رود با برد مقابل شاهین بوشهر 
صدرنشــین لیگ برتر قرار گرفتنــد اما از روند مثبت این 
تیم در این فصل نمی توان گذشــت. امیر قلعه نویی تیمی 
جنگنــده آماده کرده به طوری کــه در اصفهان وخارج از 
اصفهان این تیم برای بردن به زمین می رود. ســپاهان با 
قلعه نویــی یکی از مدعیان اصلــی قهرمانی در لیگ برتر 

است.

بازی هفته: تراکتور- نفت مسجدسلیمان
ضمــن تقدیر از تیم ســپاهان عنوان بــازی هفته به 
جدال تراکتور و نفت مسجدســلیمان می رسد. تیم نفت 
مسجدســلیمان که نیم فصل بدون باخــت تیمش را در 
لیگ برتر ادامه می دهد در تبریز بالاخره شکست خورد تا 
تنها تیم بدون شکســت لیگ برتر سپاهان باشد. از طرف 
دیگر تیم تراکتور که با رفتن دنیزلی توسط احد شیخ لاری 
هدایت می شــود بالاخره یک برد به دســت آورد. به  نظر 
می رســد وضعیت تیم تراکتور در بازی های بعدی بهتر از 

این شود.
بازیکن هفته:  مهدی ترابی 

ایــن عنوان تکراری تریــن عنوان بــرای مهدی ترابی 
اســت. چرا که بدون شــک این بازیکن بیشترین نقش را 
در ۳۱ امتیــازی که تیم پرســپولیس در این ۱6 هفته به 
دست آورده ایفا کرده است. ترابی مثل بازی های گذشته 
ناجی کالدرون و پرســپولیس شد و در حالی که خیلی ها 
بازی این تیم مقابل پارس جنوبی را با تســاوی تمام شده 
می دانستند اما ترابی با استفاده از نبوغ و تکنیک خود یک 
گل سه امتیازی دیگر برای سرخپوشان زد تا پرسپولیس 

همچنان در کورس مدعیان باشد.
جدول گلزنان لیگ برتر

 ۸ گل: عیسی آل کثیر از نفت آبادان، مهدی قاعدی و 
دیاباته از استقلال

۷ گل: شــهریار مغانلــو از پیکان، احمــد زنده روح از 
ماشین سازی و مهدی ترابی از پرسپولیس

6 گل: حســین مالکی از شاهین شــهرداری بوشهر و 
کی روش استنلی از سپاهان

آخرین دیدار نیم فصل نخســت لیگ برتر بسکتبال در 
حالی دوشنبه برگزار خواهد شد که یکی از دیدارهای معوقه 
این مرحله با وجود تعیین دو زمان، هنوز برگزار نشده است.
به گزارش  مهر، تیم های بســکتبال مس کرمان و مهرام 
تهران روز دوشــنبه مقابل هم به میــدان می روند تا دیدار 
معوقه خود از هفته ششــم لیگ برتر بســکتبال را برگزار 
کنند. طبق برنامه ریزی فدراســیون، با برگزاری این دیدار 
پرونده لیگ برتر بسکتبال در نیم فصل بسته شده و تیم ها 
به اســتقبال نیم فصل دوم و دیدارهای خود در این مرحله 
می روند. این در حالی اســت که هنوز دیدار تیم های ذوب 
آهن و شــهرداری گرگان با وجود زمان های تعیین شــده، 

برگزار نشده است.
»لج و لجبازی« در لیگ حرفه ای بسکتبال

قــرار بود دیدار تیم های ذوب آهن و شــهرداری گرگان 
از هفته پنجم لیگ برتر بســکتبال در اصفهان برگزار شود. 
مهران شــاهین طبع و شاگردانش در تیم شهرداری گرگان 
حتی برای انجام این بازی به اصفهان هم سفر کردند اما به 
خاطر شــرایط این شهر و تصمیمی که شورای تامین برای 
لغو مسابقه گرفت، آنها بدون انجام بازی و تعیین نتیجه آن 

به شهرشان بازگشتند.
با تصمیم کمیته مسابقات فدراسیون بسکتبال، برگزاری 
این دیدار معوقه به بعد از اتمام دیدارهای نیم فصل نخست 
موکول شد. بر همین اساس قرار بود پنجشنبه گذشته )۲۸ 
آذرماه( این دیدار برگزار شود. گرگانی ها برای انجام مسابقه 
به اصفهان ســفر کردند اما به خاطر برنامه پروازی، با تاخیر 
چند ســاعته به مقصد رســیدند و به همین دلیل ســاعت 

تمرین رسمی قبل از مسابقه را از دست دادند.
به همین دلیل از ســوی شــهرداری گرگان درخواستی 
مبنی بر تعویق مســابقه مطرح شد. این درخواست موافقت 
فدراسیون را به همراه داشت و به این ترتیب قرار شد تا این 
دیدار معوقه با یک روز تاخیر در روز جمعه برگزار شــود اما 

غیبت مهران حاتمی و شــاگردانش در تیم ذوب آهن این 
بازی را هم لغو کرد!

اصفهانی ها مدعی هســتند که تاخیر در پرواز و از دست 
دادن ســاعت تمرین رســمی فقط یک بهانه بــوده برای 
گرگانی ها تا آنها زمان لازم برای رســیدن »رایان ریچاردز« 
بازیکن خارجی خــود را مهیا کنند. به همین دلیل اعضای 
کادر فنی و بازیکنان تیــم ذوب آهن اصفهان با وجود نامه 
ای که از فدراســیون مبنی بر برگزاری بازی در روز جمعه 
دریافت کرده بودند، اصلا در زمان مقرر در محل مقرر برای 

بازی حاضر نشدند.
اینگونه شد که روز گذشته تیم شهرداری گرگان همراه 
بــا تیم داوری که قرار بود بــازی را قضاوت کنند در محل 
ســالن حاضر شدند اما با درهای بسته مواجه شدند و حتی 

نتوانستند وارد سالن شوند.
بدیــن ترتیب دومین زمان تعیین شــده برای برگزاری 
دیدار معوقه تیم های ذوب آهن اصفهان و شهرداری گرگان 
هم لغو شد بدون اینکه سرانجام نتیجه بازی مشخص شود. 
با این شــرایط البته بعید است زمان دیگری برای این بازی 
تعیین شود و احتمالا کمیته انضباطی در مورد آن تصمیم 

خواهد گرفت.
دبیر فدراسیون بسکتبال: منتظر گزارش ناظر 

هستیم که در خیابان تنظیم شد!
مســعود عماری دبیر فدراسیون بســکتبال در گفتگو با 
خبرنگار مهر در این زمینه گفت: تاخیر پرواز به اصفهان که 
باعث معطلی ۱۲ - ۱۰ ساعته بازیکنان شهرداری گرگان در 
رسیدن به اصفهان شد موضوعی بود که فدراسیون به طور 
کامل و مستند در جریان آن قرار گرفت. به همین دلیل بود 
که با درخواست گرگانی ها برای تعویق زمان مسابقه موافقت 
شــد. این موضوع را هم به صورت مکتــوب به اصفهانی ها 

اطلاع رسانی کردیم.
وی تصریح کرد: با این حال مربیان و بازیکنان ذوب آهن 

حتی در محل سالن هم حاضر نشدند. این رفتار اصلا حرفه 
ای و در شان باشــگاهی بزرگ و با تجربه مانند ذوب آهن 
نبود به خصوص که روز گذشته نماینده فدراسیون را هم به 
ســالن راه ندادند. او در خیابان صورت جلسه لازم برای این 

بازی را تنظیم کرد!
دبیر فدراسیون بســکتبال همچنین در مورد موضوعات 
مطرح پیرامون بازیکن خارجی شــهرداری گرگان و ادعای 
مســئولان تیم ذوب آهن در این ارتباط، گفت: این موضوع 
درســت نیســت؛ رضایتنامه ریچاردز باید تا قبل از ساعت 
تعیین شــده برای بازی روز پنجشــنبه به دســت مان می 
رسید که اینگونه نشد. با این حساب او اصلا برای بازی روز 
جمعه هم نمی توانســت در ترکیب تیم شهرداری گرگان 
قرار بگیرد. نمی دانم مســئولان ذوب آهن چرا بهانه تراشی 

کردند.

وی بــا بیان اینکه منتظر دریافت گزارش ناظر مســابقه 
هستیم تا در مورد آن تصمیم گیری کنیم در پاسخ به این 
پرســش که »آیا احتمال دارد زمان دیگری برای این دیدار 
معوقه تعیین شود؟« گفت: به هر حال باید تصمیم منصفانه 
ای بگیریم. شهرداری گرگان برای این بازی و دو سفری که 
به اصفهان داشته در مجموع ۸۰ - ۷۰ میلیون هزینه کرده 
اما در نهایت بازی برگزار نشــد. ضمــن اینکه ما به صورت 
مکتوب تعویق بازی و برگزاری آن در روز جمعه را به ذوب 
آهن اعلام کردیم. این تیم باید از تصمیم فدراسیون تبعیت 
می کــرد. عماری تصریح کرد: تلاش فدراســیون برگزاری 
لیگ بدون حاشیه است. بهتر است تیم ها هم در این زمینه 
همکاری لازم را با ما داشــته باشــند. تلاش مان این است 
در مورد ایــن بازی هم هرچه زودتر تصمیم گیری و اطلاع 

رسانی کنیم.

تیتان اســپورت چین بنا به ســنت هر ســاله و در یک 
نظرسنجی عادلانه بهترین فوتبالیست سال ۲۰۱۹ آسیا را 

معرفی خواهد کرد.
به گزارش »ورزش سه«، ســال ۲۰۱۹ در فوتبال آسیا 
ســالی هیجان انگیز بود که با جام ملت های آغاز شد و در 
لیگ قهرمانان ادامــه یافت و با حضور دو نماینده این قاره 
در جام باشــگاه های جهان به پایان خواهد رســید. در این 
بین مرحله مقدماتی جام جهانی بزرگســالان برگزار شد و 
همچنیــن در رده پایه ها نیز چنــد تورنمنت از جمله جام 
جهانــی انجام پذیرفت و در این بین چند بازیکن در قامت 
ستاره ظاهر شدند و خود را به فوتبال جهان معرفی کردند.
بی تردید ۲۰۱۹ برای قطری ها و سعودی ها با شیرینی 
بیشتری همراه بود؛ یکی در عرصه ملی و دیگری در عرصه 
باشــگاهی، مهم ترین تورنمنت های قــاره را فتح کردند و 

دســت شرق آسیایی ها را از جام قهرمانی دور نگه داشتند. 
با این حال در کشــورهایی چون ژاپن، استرالیا، ایران، کره 
جنوبی، چین و... نیز ســتاره هایی بودنــد که نمایش های 

خوبی داشتند.
چند هفته پیش کنفدراســیون فوتبال آســیا مراســم 
برترین های ســال را در کوالالامپور برگزار کرد که علیرضا 
بیرانوند در کنار تومواکــی ماکینو و اکرم عفیف کاندیدای 
کسب توپ طلا شــد و البته این رقابت را به ستاره قطری 
واگذار کرد. حالا »فاکس اســپورت آســیا« در نظرسنجی 
سالانه خود، با ارائه لیستی به روزنامه نگاران فوتبال آسیا، 

از آن ها خواسته که بهترین بازیکن قاره را مشخص کنند.
مهم ترین نکته درباره جایزه فاکس اســپورت این است 
که بازیکنان خارجی شــاغل در آسیا یا آسیایی های لژیونر 

نیز در آن حضور دارند.

 در ایــن لیســت ۲۴ نفره، نام چهار خارجی به چشــم 
می خورد؛ پائولینیو ســتاره برزیلی تیم گوانــژو اورگراند، 
بافاتیمبی گومیس مهاجم فرانسوی تیم الهلال، سباستین 
جووینکو هافبک ســابق یوونتوس که حالا در الهلال توپ 

می زند و بغداد بونجاح مهاجم الجزایری تیم فوتبال السد.
 همچنین سردار آزمون، لی کانگ این، تاکومی مینامینو، 
یوتو ناگاتومو، یویا اوســاکو، متئو رایان، الدور شوراخمدف، 
ســون هیونگ مین و وولی لژیونرهای حاضر در فهرســت 
هســتند که به ترتیب در تیم های باشگاهی زنیت، والنسیا، 
ســالزبورگ، گالاتاســارای، وردربرمن، برایتون، رستوف و 

اسپانیول حضور دارند.
 کشــور ژاپن با ســه نماینده بیشــترین کاندیدا را در 
موضوع ملیتی به خود اختصاص داده و تیم فوتبال الهلال 
عربســتان نیز به همراه السد با سه نماینده پیشتاز هستند. 

نکتــه جالب این که هر دو تیم در جام باشــگاه های جهان 
حضور داشتند و البته راه به جایی نبردند.

 شــاید نکته مهم برای فوتبال دوســتان ایرانی، غیبت 
علیرضا بیرانوند گلر تیم پرسپولیس در این لیست باشد.

 لازم به ذکر اســت که همچون ســالیان گذشته پژمان 
راهبر ســردبیر سایت ورزش سه در این نظرسنجی صاحب 

رای خواهد بود.

با برگزار شدن بازی های عقب افتاده، شاید استقلال نیم 
فصل را بدون حتی یک هفته صدرنشینی تمام کند.

بــه گــزارش وبســایت نــود، اوج گرفتن اســتقلال با 
استراماچونی، امید قهرمانی را بین هواداران این تیم جدی تر 
از همیشــه کرد. به خصوص که آن ها، طلسم پایین تر قرار 
داشــتن از پرسپولیس را شکستند و هفته سیزدهم، با یک 
بازی بیشتر نسبت به سپاهان صدرنشین لیگ برتر شدند. 
دقیقــا همان هفته ای که بلافاصله، اســتراماچونی ایران را 

ترک کرد و تیم صدرنشین را تنها گذاشت.
اســتقلال بدون اســتراما هم، هفته هــای چهاردهم و 
پانزدهم را در صدر جــدول گذراند اما در نهایت، با باخت 
مقابل ماشین سازی صدرنشینی را به سپاهان و پرسپولیس 
داد. حالا نکته تلخ تر، اینجاســت که شــاید بــا برگزاری 

بازی های عقب افتاده لیگ برتر، همه هفته های صدرنشینی 
این تیم از دست برود. هفته سیزدهم که استقلال به صدر 
جدول رســید، بازی های زیادی به دلایل مختلف لغو شده 
بودند. استقلالی ها با شکســت پدیده ۲۵ امتیازی شدند و 
سپاهان، شهر خودرو و پرسپولیس همگی یک بازی کمتر 
داشتند. سپاهان و شهرخودرو در بازی هایی سخت، باید در 
خانه حریف به ترتیب با صنعت نفت و تراکتورســازی بازی 
عقب افتاده شــان را برگزار کنند. فقط پرســپولیس، بازی 

آسان تری در ورزشگاه آزادی با نساجی دارد.

در صورت پیروزی ســپاهان در آبادان، تمام ســه هفته 
صدرنشینی استقلال از دست می رود و آن ها، باید همچنان 
منتظر شکســته شدن طلسم صدرنشینی شان باقی بمانند. 
در صــورت نتیجــه ای غیر از برد ســپاهان، تیم قلعه نویی 
نمی تواند به استقلال برسد. اوضاع اما در مورد شهرخودرو و 
پرسپولیس متفاوت است. در صورت پیروزی شهرخودرو در 
بازی با تراکتورسازی، آن ها صدرنشینی هفته های سیزدهم 
و چهاردهم را از استقلال می گیرند اما هفته پانزدهم، تحت 
هر شــرایطی پایین تر از آن ها خواهند بود. پرسپولیس هم 

بخاطر تفاضل گل بســیار کمتر، شانس چندانی برای بالاتر 
بودن از اســتقلال در هفته ســیزدهم ندارد اما با پیروزی 
مقابل نســاجی، هفته های چهاردهم و پانزدهم را هم بالاتر 

از استقلال به پایان می رساند.
نتیجــه اینکــه در دو صورت، اســتقلال نیــم فصل را 
بدون صدرنشــینی به پایان می رســاند. اینکه یا سپاهان، 
در آبادان موفق به شکســت صنعت نفت شــود، یا هر دو 
تیم پرسپولیس و شــهر خودرو، در بازی عقب افتاده شان 
بــه پیروزی برســند. تنها حالت حفــظ حداقل یک هفته 
صدرنشــینی برای استقلال، این اســت که سپاهان و یکی 
از تیم های پرسپولیس و شــهرخودرو، مقابل حریفان شان 
متوقف شوند. اتفاقی که با توجه به بازی های سخت آن ها، 

می توانند به رقم خوردنش امیدوار باشند.

ترین های هفته شانزدهم لیگ برتر

 سپاهان،  قلعه نویی و ترابی بهترین های هفته

»کش و قوس« لیگ برتر بسکتبال به خاطر »لج و لجبازی«

آزمون در آزمون واقعی مرد سال آسیا

سه بازی عقب افتاده علیه استراما 
صدرنشینی های استقلال از دست می رود؟

مدافع تیم فوتبال پرسپولیس گفت: مهم است تمرکز 
کامل داشته باشــیم و از تیم تا هواداران نباید به حواشی 

توجه کنند، چون حاشیه تمامی ندارد.
محمد انصاری در گفت و گو با ســایت رسمی باشگاه 
پرسپولیس، اظهار داشت: خدا را شکر، تیم شرایط خوبی 
پیدا کرده است. در آخرین بازی هم با تلاش همه تیم سه 
امتیاز را کســب کردیم تا روند پیروزی ها را ادامه بدهیم. 

این ســه امتیاز برای این که در کورس باشــیم سرنوشت 
ساز بود. البته باید تلاش را بیشتر کنیم تا این روند ادامه 

پیدا کند.
وی دربــاره جای خالی امتیازاتــی که در ابتدای فصل 
از دســت رفــت و تاثیر قرعه روی این مســاله ادامه داد: 
دو مســاله کلی وجود داشــت. یکی اینکه به حکم قرعه، 
بازی هــای ابتدایــی ســنگین و با حریفــان رودررو بود، 
دیگــر این که تغییرات داشــتیم و کمی زمان لازم بود تا 
هماهنگی لازم ایجاد شود و خواسته های سرمربی به اجرا 
در آید. فکر می کنم الان شــرایط خوبی داریم و با وجود 
این مســائل الان بدون اختلاف امتیاز برای صدرنشــینی 

رقابت داریم.
مدافع سرخپوشان درباره رقابتی که در تیم وجود دارد 
و شرایط متفاوت با ابتدای فصل گذشته، خاطرنشان کرد: 

همــه دقت کرده اند که ما امســال ۲۳، ۲۴ بازیکن خوب 
داریــم. واقعا تضمینــی برای بازی کــردن هیچ بازیکنی 
نیست. دیدید که در دربی هم یک بازیکن مثل عبدی که 
هیچکــس فکرش را نمی کرد، آمد و گل زد. الان این فکر 
در تیم وجود دارد که پیروزی تیم و خوشــحالی هواداران 
در اولویت است. هر مساله دیگری باید در سایه این مساله 
دنبال شــود. تفکر بچه ها این اســت که اول باید نتیجه 

بگیریم و رقابت بعد از نتیجه گرفتن مورد توجه است.
انصــاری درباره شــروع نیم فصــل دوم و همان قرعه 
ســنگین بازی های ابتدایی اضافه کرد: واقعا همه بازی ها 
ســخت اســت ولی به هر حال بازی های رودررو با رقبای 
مستقیم ســنگین تر هســتند. فکر می کنم شرایط خوبی 
داریم ولی نیم فصل دوم، همیشــه سخت تر است. تیم ها 
نسبت به یکدیگر شناخت بهتری دارند. مهم است آمادگی 

بیشتری داشته باشید. باید اشتباهات را کم کرد و این نیاز 
به تمرکز بیشــتر دارد. باید این تمرکز را بیشتر کنیم، به 

ویژه که لیگ قهرمانان آسیا هم شروع می شود.
مدافع پرســپولیس درباره قرعه سرخپوشــان در لیگ 
قهرمانان تصریح کرد: در آســیا گروه آسانی نداریم، مثل 
سالی که به فینال رســیدیم باید مرحله به مرحله صعود 
کنیم و تمرکــز را روی همین مســاله بگذاریم. در واقع 
تمرکز باید روی هر بازی باشــد که پیش رو داریم، چه در 

لیگ برتر و چه در لیگ قهرمانان.
انصاری افزود: در این شرایط بسیار مهم است که تا حد 
امکان از حواشی دور باشیم. هواداران هم نباید به حواشی 
بیرون زمین توجه کنند. اگر به حواشی توجه شود، تمامی 
ندارد. تمام تمرکز باید روی بازی ها باشد و در این صورت 

موفق خواهیم شد.

محمد انصاری: 
بچه ها اعتقاد دارند نتیجه گرفتن، مهم تر از رقابت برای بازی است
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منابع ارزی در جنگ اقتصادی
 صرف حمایت از کشاورز خارجی 

دولــت در حالی واردات گنــدم را کلید زده که وزارت جهاد کشــاورزی به 
عنوان متولی تولید اعلام کرده بود نیازی به واردات نیست و تولیدکنندگان نیز 
برای تامین کسری موجود اعلام آمادگی کرده بودند.واردات گندم به کشور در 
حالی کلید خورده که به گفته متولیان تولید کســری مورد نیاز کشور از منابع 
داخلی قابل تأمین بود. بر این اســاس امسال کشــاورزان به دلیل نارضایتی از 
نرخ خرید تضمینی، بخشــی از گندم تولیــدی را تحویل دولت ندادند و دولت 
که سال گذشته قیمت ١٧٠٠ تومان را برای خرید تضمینی گندم تعیین کرده 
بود حاضر نشد با نرخی بالاتر از این میزان گندم را از کشاورزان خریداری کند.
به گزارش خبرنگار مهر، این در حالی اســت که کشاورزان اعلام آمادگی کرده 
بودند در صورتی که دولت حاضر به خرید محصول آنها با یک نرخ توافقی شود 
تمام کســری موجود را تأمین خواهند کرد.در همین زمینه عطاالله هاشــمی، 
رئیس بنیاد ملی گندمکاران کشــور به خبرنگار مهر گفته بود: نیازی به واردات 
گندم نیست و گندم به اندازه کافی در کشور وجود دارد.هاشمی اضافه کرده بود: 
دولت اگر بخواهد در شــرایط فعلی گنــدم وارد کند قیمت هر کیلوگرم گندم 
وارداتی برای آنها حدود ۲,۹٠٠ تومان تمام می شود بنابراین ما به آنها پیشنهاد 
کردیم که با قیمت توافقی ۲,۵٠٠ تومان برای هر کیلوگرم، کسری موجود را از 
منابع داخلی تأمین کنند.وی با بیان اینکه مسئولان اعلام کرده اند برای تأمین 
ذخایر استراتژیک به ١.۵ تا ۲ میلیون تن گندم نیاز دارند، افزوده بود که تمایل 
مسئولان بیشــتر به واردات اســت اما اگر دولت قیمت پیشنهادی ما را قبول 
کند کســری موجود ظرف حدود ۲ هفته از منابع داخلی تأمین می شود چون 
گندم در انبارهای کشــاورزان موجود است.همچنین عباس کشاورز، سرپرست 
وزارت جهاد کشــاورزی در پاسخ به پرســش خبرنگار مهر مبنی بر اینکه آمار 
متفاوتی در حوزه تولید گندم ارائه می شود، برخی از کاهش تولید این محصول 
خبــر می دهند اما وزارت جهاد میزان تولیــد را کافی می داند با این وجود چرا 
بحث واردات مطرح می شــود و اگر تولید کاهش نیافته گندم هایی که به دولت 
فروخته نشده کجا هستند؟، گفت: تولید در سال زراعی گذشته به اندازه کافی 
بوده است.وی توضیح داد: برای کالاهای اساسی یک ذخیره استراتژیک تعریف 
شــده که این ذخایر را در هر شــرایطی کشور باید داشته باشد و همه کشورها 
نیز دارند. رویکرد واردات نیز بخاطر این ذخایر اســت اگر چه از نظر ما در سال 
زراعی گذشــته میزان تولید برای این منظور کفایت می کرده است.کشــاورز با 
اشاره به اینکه قیمت خرید گندم در سال گذشته مورد پذیرش کشاورزان نبود، 
افزود: قیمت جو هیچگاه بالاتر از نرخ گندم نبوده است و همیشه قیمت جو ۲۵ 
درصد کمتر از گندم بوده اســت اما در سال گذشته در مناطقی از کشور قیمت 
جو به بالای ١٨٠٠ تا ١۹٠٠ تومان رسید که این روی محصول سایه می اندازد 
و باعث می شــود که گندم با بخشــی از جو و یا حتی ذرت جایگزین شود.وی 
اضافه کرد: به عنوان مثال در ســال ۹٧ قیمت گنــدم ١٣٠٠ تومان و نرخ بذر 
کیلویــی ١۹٠٠ تومان بود یعنی بذر ۵٠ درصد گران تر از گندم خوراکی بود در 
ســال جاری این تفاوت ١۵ درصد است اما بذر خیلی جذب نشده و این نشان 
دهنده فراوانی گندم در دست مردم است.کشاورز گفت: فکر می کنم به محض 
اینکه خرید با قیمت جدید شروع شود گندم بیشتری که از گذشته مانده است، 

عرضه خواهد شد.

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران: 
لایحه  دولت نگرانی ها را افزایش داد

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران گفت: یکی از موانع 
بزرگ توســعه در کشور، عدم هماهنگی نهادهای متولی و وجود تصمیم گیران 
بی شمار برای بخش های مختلف از جمله حمل ونقل بین المللی و ترانزیت است.

به گزارش اتاق بازرگانی ایران، غلامحســین شــافعی طی سخنانی در مراسم 
اختتامیــه اولین همایش حمل ونقل بین المللی و ترانزیت در مســیر توســعه 
اقتصادی در مشــهد گفت: در حوزه ترانزیت ۲۲ دستگاه تصمیم گیر هستند و 
در میان آن ها حتی یک دستگاه پاسخگو وجود ندارد؛ در چنین شرایطی غایت 
کار چگونه خواهد بود؟ دخالت این تعداد دســتگاه و متولی در حوزه ترانزیت، 
آثار نامطلوبی را به دنبال دارد.شــافعی ادامه داد: یکی از مشکلات بزرگ حوزه 
حمل ونقل کشور، فرسودگی بالای ناوگان حمل ونقل ریلی و جاده ای است. هیچ 
اقدامی برای نوســازی در حوزه حمل ونقل انجام نگرفته است. با بررسی لایحه 
بودجــه به اولویت هایی به مراتب پایین تــر از این بحث بر می خوریم و همین 
مسئله، نوع نگاه کلان به این بخش را تبیین می کند.وی افزود: بخش حمل ونقل 
و ترانزیت، نیازمند یک ســرمایه گذاری موثر برای کســب درآمدهای پایدار و 
ایجاد ارزش افزوده اســت. این نوع از درآمدزایی تقریبا در اقتصاد ما ناپیداست 
و برای دســتیابی به آن باید عرصه هایی همچون گردشگری و ترانزیت در صدر 
فعالیت های دولت قرار بگیرند. از ســوی دیگر باید نســبت به ترمیم اشکالات 
موجود در این حوزه ها اقدام شــود اما متاسفانه در بودجه به بخش حمل ونقل 
جفا شده اســت.رئیس اتاق ایران تاکید کرد: ما نگران سال ۹۹ هستیم. چشم 
انداز مثبتی را در بخش بودجه ای شاهد نیستیم. لایحه ای که دولت ارائه کرده، 
نگرانی ها را افزون می کند. ٧4 درصد بودجه کشور به شرکت های دولتی، بانک 
ها و موسسات انتفاعی اختصاص یافته، آن هم در حالی که درصد بالایی از این 
مراکز سال هاســت که زیان می دهند. امیدواریم مجلس پیشنهادات ارائه شده 
درباره بودجه از سوی بخش خصوصی را مورد توجه قرار دهد و تغییراتی مثبتی 
را در لایحه بودجه شــاهد باشیم.شافعی با اشاره به اظهارات و انتقادات فعالان 
حوزه حمل ونقل تجاری، مسئولان دستگاه های متولی این بخش و نمایندگان 
مجلس در این همایش، گفت: اظهاراتی دوستان، حاوی نکات تازه ای نبود. اگر 
نقبی بزنیم به مشــکلاتی که ١۵ یا ۲٠ ســال پیش از سوی فعالان این بخش 
مطرح می شــد، می بینیم که تفاوت جدی ایجاد نشده و این بدان معناست که 
طی این ســال ها چالش ها به قوت خود باقی مانده اند.وی افزود: نوع نگاه ما به 
مســائل اقتصادی یا از منظر اقتصاد خرد اســت و یا کلان اما هیچ کدام از این 
دو رویکرد گرهی از مشکلات نمی گشایند؛ چرا که چالش های امروز اقتصاد به 
مراتب عمیق تر از دو سطح مذکور هستند. در واقع ما در سیستم قاعده گذاری 
اقتصادمان با مشــکلات جدی دست به گریبان هســتیم. یکی از عوامل تداوم 
چالش ها نیز همین مســئله است.شافعی اظهار کرد: مسائلی که امروز بر آن ها 
تمرکز می کنیم، ابزاری برای توســعه و رسیدن به هدف هستند اما شاهدیم که 
همین ابزارها به اشــتباه در نقش هدف قرار می گیرند. ما از نقطه حرکت خود 
مســافت قابل انتظاری را طی نمی کنیم و این اشکالی اساسی در اقتصاد ماست 
که سیاست گذاران باید به این امر مهم، توجه کنند.رئیس اتاق ایران خاطرنشان 
کرد: به عنوان فعالان اقتصادی بیش از اینکه به طرح مشــکلات بپردازیم، باید 
راه های مناســب برای عبور از چالش ها را بیابیم و بر آن ها تمرکز کنیم. امروز 
مســئولان دولتی به اندازه ما از مشــکلات آگاه هســتند.وی افزود: با توجه به 
موقعیت های ویژه و خدادای این کشــور و شرایط استثنایی ژئوپلتیک ایران در 
حمل ونقل و ترانزیت، می توانســتیم کاری انجام دهیم که هیچ کشــوری توان 
رقابت در منطقه با ما را نداشــته باشــد اما امروز به سرعت فرصت ها از دست 
می روند و از رقبا عقب مانده ایم.وی ادامه داد: ما در همه کارها اجازه می دهیم 
قافله فرصت ها عبور کند و بعد تازه متوجه می شویم که جا مانده ایم.شافعی در 
بخش دیگری از ســخنانش به ضرورت توجه به فعالیت های دانش بنیان اشاره 
کرد و گفت: هیچ گریزی از پیوند با اقتصاد دانش بنیان نیست و نمی توانیم هیچ 
مقاومتی در مقابل فناوری های جدید داشته باشیم.شافعی افزود: حمل ونقل در 
این زمینه تا حدی عقب اســت و باید فکری به حال آن بکنیم تا عقب نمانیم. 
همان طور که در ابتدای راه اندازی تاکسی های اینترنتی در کشور، هجمه هایی 
علیه فعالیت این شرکت ها انجام گرفت اما نهایتا فناوری این بخش توانست به 
سطح جامعه نفوذ کند. اکنون در عرصه حمل ونقل بین المللی نیز این نوع نگاه 
باید ایجاد شود و فناوری های نوین در آینده نزدیک به این بخش وارد خواهند 
شــد. البته بخش حمل ونقل استان باید خود در این زمینه اقدام کند وگرنه به 

مشکلات جدی دچار خواهد شد.

گزارش

خبر

همزمان با شــدت گرفتن تحریم هــای بین المللی در 
سال ١٣۹٠، واردات بنزین کشور با چالش جدی روبرو شد. 
مســئولان و متولیان وقت در وزارت نفت که متولی تامین 
و توزیع انرژی کشــور بودند، برای رهایی از این موقعیت به 
ســراغ طرح تولید بنزین در واحدهای پتروشیمی رفتند که 
چهار سال قبل از آن )١٣٨6( توسط یکی از کارکنان شرکت 
ملی صنایع پتروشــیمی ارائه و ثبت شده بود. اما این طرح 
که به گفته مبدع آن، فریبرز پناهی )کارمند فعلی شــرکت 
ملی گاز ایران(، تنها در صورتی قابلیت اجرا داشت که تمام 
واحدهای یک مجتمع پتروشیمی به تولید بنزین اختصاص 
یابد و از تولید ســایر محصولات پتروشیمی معاف شود، در 
ســال ١٣۹٠ به صورت اشــتباه به اجرا درآمد. طی اجرای 
اشتباه این طرح، نیمی از تولید سه مجتمع آروماتیک سازی 
)برزویه، بوعلی ســینا و واحد آروماتیک بندرامام( به عنوان 
محصول پتروشــیمی به بازار مصرف ارسال و نیمی دیگر به 
عنوان ریفورمیت )با همان مشخصات ناسالم( برای اختلاط 
با بنزین روانه پالایشگاههای کشــور شد. هرچند مدتها از 
این موضوع گذشــته، اما از آنجا که موضوع تولید بنزین در 
پتروشــیمی ها در این ســالها همواره یک نقطه ابهام بود و 
مبدع این طرح نیز تاکنون با هیچ رسانه ای گفت و گو نکرده 
بود، برای آگاهی بیشتر از چند و چون ماجرا و اینکه در آن 
ســالها چه نوع بنزینی تولید و در جایگاه های کشور توزیع 
میشد، »مردم ســالاری آنلاین« با فریبرز پناهی، دکترای 
مهندسی شــیمی که از ١٧ سال پیش کارمند صنعت نفت 

است گفت و گو کرده که در ادامه می خوانید:
آقای پناهی لطفا درباره شرایط آن زمان و اینکه چه 
شد طرح تولید بنزین در مجتمع های پتروشیمی از 

سوی شما ارائه شد، توضیح دهید.
در ســال ١٣٨6 و ماجرای ســهمیه بندی بنزین، بنده 
که کارمند شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی بودم، طرحی 
ارائه کردم که با اجــرای آن در واحدهای آروماتیک صنایع 
پتروشیمی، می توانســتیم خروجی واحدها را با اعمال یک 
تغییرات فرایندی و مکانیکی به ســمت تولید بنزین سوق 
دهیم. این یک طرح فقط برای شــرایط اضطرار بود که در 
صورت اجرا می بایســت تمام خروجی واحد پتروشیمی به 
بنزین اختصاص می یافت و برای اینکه در آن ســال صنایع 
پایین دستی و زنجیره ارزش نیز مورد توجه بود، صلاح نبود 
کــه خروجی مجتمع های پتروشــیمی به بنزین اختصاص 
یابد و از ســایر محصولات باز بمانند. در سال ۹٠ و با وجود 
مشکلات کمبود بنزین، این طرح مجددا در دستور کار قرار 
گرفــت، اما از آنجایی که مجری طرح )مهندس ســالاری( 
نمی دانست که با اجرای اشتباه چه ضررهای جبران ناپذیری 
به محیط زیســت و جان مــردم وارد می آید، و برای اینکه 
مجتمع های پتروشیمی از سود سایر محصولات باز نمانند، 

طرح به صورت ناقص و به طور کلی با اشتباهات فاحش به 
اجرا درآمد.

طرح شما چگونه باید اجرا می شد و چه خصوصیاتی 
داشت؟

خوراک پتروشــیمی های برزویه و بوعلی سینا، میعانات 
گازی، و خوراک پتروشیمی بندرامام نفتای پالایشگاه آبادان 
بود. شــرایط به این صورت اســت که وقتی میعانات وارد 
پتروشــیمی ها می شود، یک برش میانی به نام نفتا دارد که 
در پالایشگاه های نفت، پایه بنزین سازی و در مجتمع های 
پتروشیمی پایه تولید آروماتیک است. بعد از حذف ترکیبات 
مضر گوگردی در واحد تصفیه هیدروژنی، در پتروشیمی این 
نفتا به منظور تولید آروماتیک هایی از قبیل بنزن، تولوئن و 
زایلین و سایر آروماتیک های سنگین وارد واحد آروماتیک 
می شــود. خروجی ایــن واحد در شــرایط نرمال محصول 
آروماتیک  و قابل عرضه مستقیم به بازار است، اما با اعمال 
طرح اینجانب روی واحد سی ســی آر، شرایط به گونه ای 
می شود که بنزین با استاندارد قابل قبول به عنوان محصول 

نهایی از واحد خارج می شود. 
در واقع واحد سی ســی آر در پتروشیمی ها به گونه ای 
طراحی شــده که با ورود نفتای عاری از ترکیبات گوگرد و 
نیتروژن دار، آروماتیک را از ٧ درصد به ٨٣ درصد می رساند 
)افزایش شــدید آروماتیک( که از این میزان ١4 درصد آن 
ترکیب بنزن هست که برای محیط زیست و انسانها بسیار 
بســیار خطرناک اســت. فرایندی که ما سال ٨6 به صورت 
آزمایشــی انجام دادیــم که موفقیت آمیز هــم بود به این 

صورت بود که عملیات 4 راکتور واحد آروماتیک تغییر یافت 
بطوریکه در نهایت محصولات با آروماتیک پایین و ترکیب 

ایزو و نفت نیک )بنزین پاک( بالاتر تولید می شد.
پس این طرح که خروجی آن بنزین با کیفیت بالا 
بود چرا اجرا نشــد و چه طرحی به جای آن در سال 

1390 به اجرا درآمد؟
در آن زمان که مهندس سالاری مدیرعامل وقت شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتــی بودند، این طرح را به طور 
اشــتباه اجرا کردند و خســارت جبران ناپذیری به محیط 
زیست و سلامت مردم وارد کردند و به شرایط کاملا متفاوت 
واحدهای سی سی آر در پتروشیمی ها و پالایشگاه ها بهایی 

ندادند.
ببینید، شرایط واحد سی سی آر در پتروشیمی ها کاملا 
متفاوت از شرایط واحد سی سی آر در پالایشگاهها از جمله 
پالایشــگاه ستاره خلیج فارس اســت. به این صورت که در 
واحد آروماتیک پتروشــیمی هدف تولید آروماتیک هایی با 
بنزن، تولوئن، زایلین و به طور کل آروماتیک های سنگین 
است و تعداد راکتورها در این واحدها بسته به شرایط تولید 
از 4 عدد به بالاست، اما در پالایشگاهی از قبیل ستاره خلیج 
فــارس، چون هدف، تولید بنزین با کیفیت و با اســتاندارد 
بالاست، اولا تعداد راکتورها از سه عدد تجاوز نمی کند، ثانیا 

محصول نهایی بنزین با شرایط استاندارد تولید می شود.
همــکاران محترم تصمیم گیر در حوزه ســوخت در آن 
دوره، بــرای اینکه عدد اکتان بنزین را بالا ببرند، ریفورمیت 
تحویلی از پتروشــیمی ها را که دارای آروماتیک ٨٣ تا ٨۵ 

درصد بود با نفتای سنگین پالایشگاه مخلوط می کردند که 
نتیجه آن یک هیدروکربن با آروماتیک و بنزن بالا می شــد 
که فقط مشخصه عدد اکتان بنزین آنهم به صورت تخفیفی 
داشت و چون واحدهای تصفیه گوگرد در آن زمان در همه 
پالایشگاه ها نبود یا ظرفیت بالایی نداشت، تمام این محصول 
نمی توانست گوگرد زدایی شود، نهایتا هیدروکربنی به عنوان 
بنزین به جایگاه های کشــور ارســال می شد که آروماتیک 
بســیار بالاتر از حد استاندارد، گوگرد بسیار بالا، بنزن بالا و 

اکتان نه چندان بالا را دارا بود.
شما در آن زمان در اجرای طرح دخیل بودید؟

خیر، از بنده برای اجرا یا نظارت بر آن درخواست نشد.
شما چطور متوجه شدید که این طرح شما ناقص یا 

اشتباه به اجرا درآمده است؟
زمانی که رسانه ها به طور وسیع به مقوله آلودگی های 
بنزینی پرداختند، آقای جلیل سالاری به دلیل اینکه آگاهی 
و اشــراف کامل نداشتند همان فرایند ناقص را در رسانه ها 
توضیح دادند. سپس آزمایشگاه ها نیز وجود این مولفه های 
خطرناک را در بنزین ها شناســایی کردند. بنده پرس و جو 
کردم و متوجه شــدم که طرح به صورت اشــتباه در حال 

اجراست.
آیا در آن زمان سعی کردید که در جلوگیری از این 

اجرای این طرح اقدامی انجام دهید؟
من در آن زمان همانند الان یک کارمند معمولی وزارت 

نفت بودم که نمی توانستم ورود کنم.
آیا شــما از نتیجه طرح اولیه خودتان که منجر به 

تولید بنزین با کیفیت می شد، مطمئن بودید؟
بله، این طرح به صورت پایلوت و به دستور مهندس نوذری 
وزیر نفت آن زمان، در سال ١٣٨6 در پتروشیمی بوعلی سینا 
به اجرا درآمد و نمونه اخذ شــده بنزیــن آن برای تایید به 
پالایشگاه شــیراز ارسال شد. طرح بنده اگر در سه مجتمع 
پتروشیمی که نام بردم اجرا می شد، حدود ۲٠ میلیون لیتر 
بنزین با مشخصات قابل قبول تولید می کرد و قابلیت ارسال 
مســتقیم به جایگاه های سوخت را داشــت ولی درعوض 
امکان تولید هیچ محصول پتروشیمی دیگری در آن واحدها 
وجود نداشــت. اما طرح ناقص حــدود ٨ تا ۹ میلیون لیتر 
بنزین آلوده تولید می کــرد و نیمی دیگر به تولید محصول 
پتروشیمی اختصاص یافته بود، این یعنی این میزان بنزین 
نیز با مولفه های بسیار خطرناک برای سلامت و جان مردم 

تولید شده است.
آیا طرح شما با خصوصیاتی که عنوان می کنید، به 

ثبت رسیده است؟
بله، ایــن طرح در ســال ٨6 در ســامانه مربوطه ثبت 
اختراع شــده و مالکیت آن به بنده و شــرکت ملی صنایع 

پتروشیمی بطور مشترک تعلق دارد.

مدیرکل بودجــه مرکز پژوهش های مجلــس با بیان 
اینکه مجلس به تنهایی قادر به حذف دلار 4۲٠٠ تومانی 
نیســت، گفت: در نظر گرفتن نرخ 4۲٠٠ تومانی و ٨۵٠٠ 
تومانی دلار در بودجه، تداوم مسیر غلط توزیع رانت است.
داریــوش ابوحمزه در گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره به 
نرخ ٨۵٠٠ تومانی دلار برای تســویه حساب های نیمایی 
در لایحه بودجه ســال ۹۹ کل کشور در کنار دلار 4۲٠٠ 
تومانی برای واردات کالاهای اولویت یک، گفت: در بودجه 
ســال ۹۹ کل کشور، سه نرخ 4۲٠٠ تومانی برای واردات 
کالاهای اولویت اول و اساســی، نرخ ٨۵٠٠ تومانی برای 
تســویه حســاب های نیمایی و نرخ بازار آزاد برای تسویه 

حساب با صندوق توسعه ملی در نظر گرفته شده است که 
البته نرخ سوم، همان قیمت دلار در بازار است و مشکلی 
پیش نمی آورد.مدیرکل بودجه مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی افزود: اما نرخ های دیگر ارز در لایحه بودجه 
مشکل ساز است که به عنوان دلار 4۲٠٠ واردات کالاهای 
اساســی و ٨۵٠٠ تومانی تسویه حســاب نیمایی در نظر 
گرفته شده است و اگر دولت بخواهد همین مسیر دونرخی 
را ادامه دهد، به طور قطع همان مشــکلاتی بروز خواهد 
کرد که در سال ۹٧ و کمتر از آن ۹٨ بروز کرده است.وی 
تصریــح کرد: تداوم دلار چندنرخی در بودجه به خصوص 
با محوریت دلار 4۲٠٠ تومانی، سیاست های رانت زا را در 

اقتصاد ایران ادامه خواهد داد و مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اســلامی نیز در یک گزارش مفصل، نسبت به این 
موضوع هشــدار داده و گزارش مرتبط با آن را هم منتشر 
کرده اســت.به گفته ابوحمزه، در نظر گرفتن نرخ نیمایی 
برای کالاهای اساســی به طور قطع ثمربخش نخواهد بود 
و معلوم نیست که توزیع دلار 4۲٠٠ تومانی برای واردات 
کالاهای اساسی به نفع مصرف کنندگان، درست به هدف 
بخــورد؛ چراکه برخی از کالاها با دلار 4۲٠٠ تومانی وارد 
کشور شــدند، اما کالایی که در ســطح بازار عرضه شد، 
خارج از نرخ 4۲٠٠ تومانی قیمت گذاری گردید؛ بنابراین 
تداوم این سیاســت نیز با روش های قبلی، جوابگو نیست.

وی در پاسخ به این سوال که آیا مجلس در شرایط بررسی 
بودجه، این نرخ را مورد تجدیدنظر قرار خواهد داد، گفت: 
حرکــت مجلس در این رابطه را نمی توان پیش بینی کرد؛ 
ولی ســال گذشــته که این فضا در مجلس مطرح بود که 
نرخ ارز 4۲٠٠ تومانی را اصلاح کند، اجماع حاصل نشــد؛ 
چراکــه با مخالفت دولت، مجلس نتوانســت یک تصمیم 
قاطع بگیرد؛ پس برای حذف دلار 4۲٠٠ تومانی از بودجه 
۹۹ نیازمنــد اجماع عمومی و تفاهم ملی هســتیم. به هر 
حال سال گذشــته مجلس خیلی تلاش کرد که این نرخ 
را حذف کند، اما دولت همچنان اصرار داشت تا به خاطر 

حفظ معیشت مردم، این کار را ادامه دهد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: در ســال جاری با وجود افزایش تحریم ها 
در تولید مس رکورد خواهیم زد و بیشترین تولید را خواهیم داشت و سال آینده 
نیز با برنامه ریزی انجام شــده در مس سونگون رکوردی دیگر ثبت می شود.رضا 
رحمانی روزگذشــته در مراســم آغاز عملیات اجرایی طرح های تکمیلی چرخه 
تولید مجتمع مس ســونگون که شــامل فاز ســه تغلیظ و آغاز عملیات ذوب و 
پالایش اســت، گفت: یک میلیارد یورو در حوزه مس ســونگون از سوی شرکت 
ملی مس ایران سرمایه گذاری می شود که این میزان سرمایه گذاری به نرخ امروز 
بیش از ١4 هزار میلیارد تومان اســت.وی اظهار کرد: این میزان سرمایه گذاری 
در قالــب ١٧ طرح با محوریت ورزقان و ســونگون انجام می شــود.وی با بیان 
اینکه تعدادی از این طرح ها پیشــرفت های بالایی دارد، گفت: تا پایان امســال 
پروژه »لیچینگ« این مجتمع برای تولید مس کاتدی به بهره برداری می رســد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: با بهره برداری از این طرح ســال آینده 
اولیــن مس کاتدی در ایــن مجتمع تولید و به بازار عرضه می شــود و در چهار 
ســال آینده نیز مرحله ذوب آن تکمیل می شود.رحمانی از مسوولان و ساکنان 
منطقه خواست با توجه به گسترش مجتمع مس سونگون، به فکر ایجاد شهرک 
تخصصی و صنایع وابســته و حوزه حمل و نقل در این منطقه باشند.وی با بیان 
اینکه سال گذشته فراز و نشــیب زیادی در کشور وجود داشت،گفت: کشور در 
تامیــن خیلی از تولیدات عمده با مشــکل مواجه بود کــه با تلاش صنعتگران، 
معدنکاران، فعــالان اقتصادی،صادر کنندگان و مــردم در این جبهه نیز پیروز 
شدیم.رحمانی با اشاره به وضعیت اقتصادی کشور و تحریم های دشمنان گفت: 
با وجود این وضعیت در تولید مس ١٣ درصد، فولاد 6.۵ ،شیشــه ١٧،کاشــی و 
سرامیک 6.۵ ،سیمان۵.۵ ،صنایع غذایی ١۵ و داروی انسانی ٣٠ درصد افزایش 
تولید داشتیم و در خودرو با آلومینیوم نیز کاهش تولید داشتیم که بخش عمده 
آن تا پایان امســال جبران می شــود.وی گفت: امسال وزارت صمت در ٧ محور 

شامل معدن و صنایع معدنی، صادرات، ســاخت داخلی، فناوری، فضای کسب 
و کار و تامین مالی و مباحث نوین برنامه ریزی کرده اســت که این محورها در 
قالب ٣4 برنامه اجرایی می شود که یکی از این برنامه ها توجه به مناطق محروم 
می باشد.رحمانی فعال سازی معادن کوچک را از برنامه های ٣4 گانه این وزارت 
اعلام کرد و گفت: هر کس در این زمینه ســرمایه گذاری کند شرکت ملی مس 
تولیــدات آنها را به قیمت روز با قرارداد بلند مدت تضمینی می خرد.معدن مس 
سونگون در ١٠٠ کیلومتری شمال شرق تبریز و ۲۵ کیلومتری شهرستان ورزقان 
واقع شده است. در شرایط کنونی و با فعالیت ۲ کارخانه تغلیظ در مجتمع مس 
ســونگون، ١4میلیون تن ماده معدنی )به عنوان خوراک( استخراج و در مجموع 
حدود ٣٠٠ هزار تن کنسانتره تولید می شود.طرح توسعه مس سونگون به شکل 
یک بسته طراحی شده و شامل کارخانه ذوب و پالایش و اسید سولفوریک است 

که بدون هیچ گونه آلایندگی اجرا می شود.
افزایش عمر معادن مس ایران به 100 سال

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایران با بیان اینکه تا ۵ سال آینده ۲.۵ 
میلیون تن به بازار تقاضای مس دنیا اضافه می شــود، اعلام کرد: با اکتشــافات 
جدید، عمر معادن مس ایران به ١٠٠ سال افزایش می یابد.اردشیر سعدمحمدی 
روز شــنبه در مراســم آغاز عملیات اجرایی طرح های تکمیل چرخه تولید در 
مجتمع مس ســونگون اظهار کرد: با کارهایی که در معدن مس سونگون انجام 
شــده، ظرفیت تولید مس کاتدی این مجتمع در سال به ۵٠٠ هزار تن افزایش 
می یابد.وی با اشــاره به کیفیت منحصر به فرد تولیــدات مس ایران گفت: بازار 
مس در دنیا تقاضای فراوانی برای خرید دارد، زیرا در حالی که عیار مس جهانی 
۹۹.۹ درصد است، ایران توانایی تولید مس با عیار ۹۹.۹۹۹ را دارد.سعدمحمدی 
با بیان اینکه ذخایر مناسبی در پی اکتشافات انجام شده در این منطقه به دست 
آمده اســت که عمر معدن مس سونگون را به بیش از 6٠ سال افزایش می دهد، 

افزود:ترکیه ســالانه ۵٠٠ هزار تن مس کاتدی از قزاقســتان وارد می کند که با 
راه اندازی مرحله اول ١٠٠ هزار تنی مس کاتدی سونگون، ۲٠ درصد بازار هدف 
ترکیه را به خود اختصاص می دهیم.وی از اســتاندار آذربایجان شــرقی خواست 
مجوز برای گســترش معدن از منابع طبیعی با رعایت الگوهای زیست محیطی 
صادر شود.مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایران اظهار کرد: مسائل زیست 
محیطی بر اســاس آخرین تکنیک های به روز و فنی در مجتمع مس سونگون 
انجام می شود.وی با اشاره به عملیاتی شدن فاز سوم مس سونگون و آغاز عملیات 
ذوب و پالایش این مجتمع گفت: ظرف ســه تا چهار ســال آینده اقتصاد مردم 
منطقه و اشــتغال آنان رونق می یابد.معدن مس ســونگون در ١٠٠ کیلومتری 

شمال شرق تبریز و ۲۵ کیلومتری شهرستان ورزقان واقع شده است.

گفت و گوی »مردم سالاری آنلاین« با مبدع طرح تولید بنزین از پتروشیمی ها

روایت اجرای نادرست یک طرح ملی در سال 90
ناآگاهی از تفاوت واحدهای CCR در پالایشگاه و پتروشیمی، به تولید بنزین آلوده منجر شد

مدیرکل بودجه مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی :

بساط ارزهای چندنرخی در بودجه ۹۹ همچنان باز است

وزیر صنعت، معدن و تجارت مطرح کرد

رشد 13 درصدی تولید مس در کشور

ارتفاع بارش ها به ۸3.۶ میلیمتر رسید
یک کارشناس آب های ســطحی گفت: ارتفاع بارش ها از ابتدای سال آبی 
۹۹-۹٨ تا امروز )٣٠ آذر ماه( به ٨٣.6 میلی متر رســیده اســت.به گزارش 
صدا و سیما، حسین خلیل شایان، کارشناس آب های سطحی دفتر مطالعات 
پایه شــرکت مدیریت منابع آب با اشاره به اینکه در ۵۲ ساله گذشته، امسال 
هشتمین سال پربارش است افزود: ارتفاع بارش ها از ابتدای سال آبی ۹۹-۹٨ 
تا امروز )٣٠ آذر ماه( به ٨٣.6 میلی متر رســیده که این رقم، در مقایســه با 
مدت مشــابه سال گذشته، 4 درصد کاهش و نسبت به بلندمدت، 44 درصد 

افزایش داشته است.
وی با بیان اینکه از شــش حوضه آبریز اصلی کشــور، متوســط بارش در 
حوضه های آبریز دریای خزر، خلیج فارس، دریای عمان، فلات مرکزی، مرزی 
و شــرقی تا تاریخ ٣٠ آذر ماه بیشتر از متوســط بلندمدت بوده است، گفت: 
در این مدت، متوســط بارندگی در حوضه های آبریز دریاچه ارومیه کمتر از 
نرمال بوده است و از مجموعه ١٠4 ایستگاه مبنای باران سنجی تحت عملکرد 
وزارت نیرو، بیشــترین میزان بارش ثبت شده از ابتدای سال آبی تا تاریخ ٣٠ 
آذر، مربوط به ایســتگاه رامسر و صفارود استان مازندران و معادل 64۲ میلی 
متر و کمترین آن مربوط به امور آب سیســتان و معادل ٧.٣ میلی متر است.

خلیل شایان با بیان اینکه در ۲۲ استان کشور، متوسط بارش ها بیشتر از دوره 

بلند مدت بوده است گفت: استان هرمزگان بیشترین افزایش میزان بارندگی 
نسبت به متوســط دراز مدت را داشته که معادل ٣٣٣ درصد بوده است.وی 
با اشــاره به اینکه جبهه بارشــی در یک هفته گذشته ۲٠ میلی متر متوسط 
بارندگی کشور را افزایش داده اســت، افزود: بیشترین تاثیر جبهه بارشی در 
افزایش میزان بارندگی در یک هفته گذشته مربوط به حوضه آبریزمند کاریان 
و خنــج و معــادل ١١٠ میلی متر در ١۹ آذر بــه ۲١۵ میلی متر در ٣٠ آذر 
رسیده اســت. میانگین بارندگی های استان تهران منتهی به ٣٠ آذر، معادل 
١۲١ میلی متر اســت که نسبت به متوســط بلند مدت، ٧٧ درصد افزایش 

داشته است.

بازار نفت تحت تاثیر یک آتش بس
معاون اســبق امور اوپک وزارت نفت گفت: روسیه اکنون به عنوان بازیگر 
اصلی وارد عرصه شــده و اعضای اصلی مثل ایران و عراق به حاشیه رفته اند و 
سعودی ها مجبور شده اند این بار را به تنهایی به دوش بکشند و بقیه کشورها 
هــم نمی توانند کاری کنند چون نه تولید و نه قــدرت مانور دارند.رضا مدیر 
در گفت وگو با ایلنا، با اشــاره به تحولات احتمالی بازار نفت در پی تصمیمات 
اوپک ١٧٧ اظهار داشت: بیش از تاثیر تصمیم اوپک، آتش بس جنگ تجاری 
آمریکا و چین بر بازار تاثیرگذار اســت و پتانسیل تقاضا را بالا برده است.وی 

افزود: تصمیمی نیم بند اوپک و کاهش نه چندان تولید از ســوی سعودی ها 
اوضاع اوپک را تغییر چندانی نداد چراکه با توجه به نزدیک شدن به انتخابات 
آمریکا، عربستان علاقه زیادی به درافتادن با این کشور نداشت. بنابراین تغییر 
عمده ای دیده نمی شود و بعید است قیمت به ٧٠ دلار برسد.معاون اسبق امور 
اوپک وزارت نفت با بیان اینکه اوضاع ایران هم با توجه به تحریم فروش نفت 
فعلا تغییر چندانی نخواهد داشت، گفت: بازار نفت دو دوتا چهارتای مشخصی 
دارد، برای ایران بیشــتر از آنکه خود بازار نفت مهم باشد گشایش های بانکی، 
تحریم و مسائل داخلی کشــور اهمیت دارد.وی در ادامه با اشاره به تحولات 
داخل اوپک بیان کرد: روسیه اکنون به عنوان بازیگر اصلی وارد عرصه شده و 
اعضای اصلی مثل ایران و عراق به حاشیه رفته اند و سعودی ها مجبور شده اند 
این بار را به تنهایی به دوش بکشــند و بقیه کشورها هم که نمی توانند کاری 

کنند چون نه تولید و نه قدرت مانور دارند. 
در واقع می توان گفت اوپک تا حدی ضعیف شده و نقش تعیین کنندگی 
آن کمرنگ شده است.مدیر با بیان اینکه نقش شیل هم تا ۲٠۲٠ رو به افول 
خواهد رفت، به عرضه ســهام آرامکو در تعیین سرنوشت اوپک اشاره و اظهار 
داشت: سعودی ها لازم داشتند که قیمت بالا برود تا ارزش آرامکو بالا برود اما 
اکنون سهام آرامکو شــناور شده، در کل اکنون سعودی ها دو دلیل برای بالا 
نگه داشــتن قیمت دارند یکی سهام آرامکو و دیگری تامین بودجه کشور، که 

فعلا هیچیک محقق نشده است.

اخبار انرژی
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الهیقمشهای:
رمزحفظسلامتجسموجان
عشقورزیدنبههمنوعاست

الهی قمشــه ای با بیــان اینکه رمز 
حفظ ســامت جســم و جان، دور هم 
جمع شــدن و عشق ورزیدن به همنوع 
است، گفت: جشن شب یلدا باید آغازی 
در تحول ارتباطــات فرهنگی ایرانی ها 

باشد.
به گــزارش ایســنا، حســین الهی 
معاصر  نویســنده  و  ادیب  قمشــه ای- 
ایرانی- در مراســم رونمایی از کتاب »زن توســعه یافته« گفت: شب یلدا 
شــب زایش نور اســت، به این معنی که خورشید از روز اول دیماه شروع 
به بالا آمدن می کند و این نشــان می دهد که مــا به طرف بهار و گرما و 

نعمت های بیشتر در حال حرکت هستیم.
وی افزود: شــب یلدا در واقع از نظر نجومی شــب معینی اســت که 
خورشــید در نسبت مشــخصی قرار می گیرد و در آن شب بر مدار راس 
الجدی عمود می شــود و از فردای این شب خورشید کمی بالاتر می آید و 

بهترین ها نویدها داده می شود.
او با ذکر مثال هایی از قصه ها و اشــعار فارسی با اشاره به اینکه  زیبایی 
سند حقانیت همه چیز است، ادامه داد: در حال حاضر بیشترین هزینه در 
دنیا برای زیبایی می شــود؛ چرا که همه چیز در گرو زیبایی است، و باقی 

چیزها را هم که انسان می خواهد برای زیبایی است.
وی با بیان اینکه  می خواهم راجع به ســامت در ادبیات صحبت کنم، 
گفت: انســان در جهان زیبایی ریشه دارد و نشانه آن هم موسیقی، شعر، 
هنر و فرهنگ است. می خواهم نسخه ای به شما بدهم، در اوضاع فعلی رمز 

حفظ سامت جسم و جان، دور هم جمع شدن است.
الهی قمشــه ای با بیان اینکه در دورهمی های دوســتانه و خانوادگی 
برکات زیــادی وجود دارد، اظهار کرد: می توانیــم هفته ای یک روز یا دو 
هفته یک روز دور هم جمع بشــویم و به کارهای فرهنگی بپردازیم. مثا 
اول یک قطعه موســیقی روح نواز پخش کنیم، سپس یک غزل از مولانا، 
حافظ یا ســعدی بخوانیم و بعد هم یک نفر قصه ای آموزنده روایت کند، 
همچنین کتاب های خوب را به یکدیگر معرفی کنیم و برای دورهمی های 
بعدی هم برنامه ای داشته باشــیم تا همه انگیزه داشته باشند و سهم هر 

کس مشخص باشد.
وی در بخش دیگری از اظهاراتش توصیه کرد، ما به عنوان خانواده های 
ایرانــی می توانیم شــبی را در هفته معین کنیم و به دور از تشــریفات و 
تجمات پذیرایی از مهمان، دوســتان و اقوام را دعوت کنیم و جنبه های 
فرهنگی وجودمان را ارتقا دهیم و از این شبها به طرف نور حرکت کنیم. 
نور میعاد نهایی همه خوبیهاســت اگر نور الهی در دل انسان تابیده شود 

انسان دیگر دچار هیچ غمی نمی شود.
این مترجم و نویســنده با اشــاره به اینکــه در خانه هایمان را به روی 
یکدیگــر باز کنیم و نور زیبایی و دانایــی را وارد زندگی هم کنیم، گفت: 
بهترین نوع عشق، عشــق ورزیدن به هم نوع است. وقتی سختی ها به ما 
انسان ها روی می آورد باید به آغوش یکدیگر پناه ببریم و از محبت یکدیگر 

بهره مند بشویم.
الهی قمشــه ای در پایان ابراز امیدواری کرد که شــب یلدا آغازی در 

تحول ارتباطات فرهنگی ایرانی ها باشد.

باتماشایآثارهنریبیشترعمرکنید!
نتایج یک تحقیق پزشــکی کــه اخیرا در »ژورنال پزشــکی بریتانیا« 
منتشــر شده نشــان می دهد،  فقط بازدید از یک نمایشگاه در طول سال 

می تواند سال ها به عمر شما اضافه کند.
به گزارش ایســنا و به نقل از آرت نت نیوز،  محققان کالج دانشــگاهی 
لندن )UCL( با انجام تحقیقی با اســتفاده از جامعه آماری متشــکل از 
۶,۷۱۰ بزرگسال ساکن انگلستان که ۵۰ سال یا بیشتر سن داشتند رابطه 

بین هنر و مرگ را بررسی کردند.
این مطالعه طولی، تعداد دفعاتی که شــرکت کنندگان در این تحقیق 
به موزه، گالری های هنری، نمایشــگاه، اجرای زنده تئاتر، کنسرت یا اپرا 

رفته اند را مورد بررسی قرار داد.
محققان به این نتیجه رســیدند حتی افرادی که در دسته کسانی قرار 
می گرفتند که در فعالیت های هنری نامنظم و کم شرکت داشتند )شرکت 
در دو یــا یک رویداد فرهنگــی هنری در هر ســال( ۱۴ درصد کمتر از 
دیگران دچار مرگ در ســنین جوانی شــده اند و هرچه که آمار شــرکت 
شرکت کنندگان در این تحقیق در رویدادهای هنری و فرهنگی بیشتر بود 

احتمال مرگ در سنین جوانی کمتر می شد.
کســانی که به صورت منظــم در رویدادهای فرهنگــی هنری حضور 
داشتند )کسانی که هر چند ماه یک بار فعالیت هنری و فرهنگی داشتند( 

احتمال مرگشان در سنین جوانی ۳۱ درصد کمتر بوده است.
این تحقیق بخشــی از موج تحقیقات اخیر اســت که رابطه بین هنر و 
سامت را می ســنجد. تحقیقاتی طی ده های اخیر در بریتانیا و دانمارک 
انجام شــد که وجود آثار هنری در بیمارستان ها و نتایج بهبود بیماران را 

به یکدیگر مرتبط دانسته است.
نتایج تحقیقاتی که این هفته به انتشــار رســید با اشاره به اینکه طول 
عمــر می تواند با وضعیت اقتصــادی ـ اجتماعی جمعیتــی که به موزه، 
نمایشگاه و گالری های هنری می روند مرتبط باشد، فاکتورهای اجتماعی 

ـ اقتصادی را نیز در برگرفته بود.
بــا این  حال هنوز برخی از همبســتگی های آمــاری بین فعالیت های 
فرهنگی و طول عمر به نظر می رســد با فاکتورهای اجتماعی ـ اقتصادی 
بی ارتباط باشــند. اگر بخواهیم به زبان ساده تر بگوییم نتایج این تحقیق 
نشان می دهد »فعالیت های فرهنگی هنری با طول عمر در ارتباط است«.

آییناعطاینخستینجایزهآینهداردوران
درزادروزاستادباستانیپاریزی

چهارم دی ماه هم زمان با زادروز اســتاد زنده یاد محمدابراهیم باستانی 
پاریزی برگزیدگان اولین دوره جایزه آینه دار دوران در تالار اقبال دانشکده 

ادبیات و علوم انسانی معرفی می شوند.
به گزارش هنرآناین، ســید عباس دعایی مدیر جایزه آینه دار دوران با 
اعام خبر فوق گفت: »نخســتین دوره این جایزه با موضوع تصویرسازی 
آثار استاد باســتانی پاریزی با عنوان »از پاریز تا پاریس« روز چهارم دی 
برگزیدگان معرفی می شوند. این جایزه که توسط موسسه آینه داران دوران 
با حمایت دانشکده ادبیات و علوم انسانی و مجتمع مس سرچشمه از سال 
گذشته اعام و آغاز شــده بود پس از استقبال تصویرگران سراسر کشور 

اولین برگزیدگان خود را خواهد شناخت.
دعایــی گفت: »بــا همکاری مــوزه هنرهای معاصر تهــران برخی از 
برگزیدگان جایزه آینه دار دوران فرصت کار پژوهشــی هنری در ســیته 
پاریــس را دریافت می کنند و آثار برگزیده نیــز  در کتاب آینه دار دوران 
از انتشــارات کتابخانه ملی جمهوری اســامی ایران به زیور طبع آراسته 
می شــود ضمن آنکــه با همراهی مجتمع مس سرچشــمه امکان ســفر 
گردشگری کرمان نیز برای تعدادی از هنرمندان عزیز فراهم شده است. و 
هدایای مرکز ارتباطات شــهرداری تهران و وزارت علوم و مراکز عاقه مند 
به همراهی این جایزه نیز در این روز با لوح یادبودی به برگزیدگان  تقدیم 
می شــود همچنین یادبود استاد باستانی به همت سازمان زیباسازی شهر 

تهران تهیه شده و در این مراسم رونمایی خواهد شد.
او افزود: »چهارم دی نمایشــگاه آثار برگزیده نیز به نمایش در خواهند 
آمد و بازســازی سالن استاد باســتانی پاریزی در دانشکده ادبیات و علوم 

انسانی نیز با حمایت شهرداری تهران اعام می شود.«
دعایــی خبر داد: »جایزه آینه دار دوران با هدف گرامی داشــت بزرگان 
ایران با موضوع برگزاری دوره ای تصویرگری از آثار نخبگان ادب و احیای 
ســنت تصویرسازی کتاب بزرگ سال شکل گرفته است و به همین منظور 

صاحب موسسه و دبیرخانه  خواهد شد.«

پیشنهاد

گزارش 

خبر

سال ۲۰۱۹ یکی از موفق ترین ســال ها اخیر در گیشه 
ســینما بود که با جا به جا شدن رکورد پرفروش ترین فیلم 
و انیمیشــن تاریخ سینما و ثبت چندین رکورد دیگر همراه 

بود.
به گزارش ایســنا، امســال جدیدترین قسمت از سری 
فیلمهای »انتقام جویــان« با نام کامل »انتقام جویان: آخر 
بازی« توانســت با فروش ۲.۷۹۷ میلیــارد دلاری و پایان 
دادن به سلطه چند ساله و ۲.۷۸۹ میلیارد دلاری »آواتار«، 
در صدر فهرســت پرفروش ترین فیلم های تاریخ سینما قرار 

بگیرد.
»انتقام جویــان: آخر بازی« دنباله »انتقام جویان: جنگ 
ابدیــت« )۲۰۱۸( و همچنیــن »انتقام جویان« )۲۰۱۲( و 
»انتقام جویان: عصر اولتران« )۲۰۱۵( اســت و بیســت و 
دومین فیلم در دنیای ســینمایی مارول اســت که برادران 
»روســو« آن را با فیلمنامه ای مشــترک از »کریســتوفر 

مارکوس« و »استیون مک فیلی« کارگردانی کردند. 
 فیلم-انیمیشــن »شیرشــاه« که بر اســاس انیمیشن 
کاسیک کمپانی دیزنی ساخته شده هم توانست با فروش 
۱.۶۵۶ میلیــارد دلاری، نه تنها پس از »انتقام جویان: آخر 
بازی« در رتبه دوم پرفروش ترین فیلم های سال ۲۰۱۹ قرار 
گیــرد بلکه با گذر از »منجمد )۱.۲۹ میلیارد دلار( و بالاتر 
از »شگفت انگیزان ۲« )۱.۲۴۲ میلیون دلار(، »مینیون ها« 
)۱.۱۵۹ میلیارد دلار(، »داســتان اسباب بازی ۴« )۱.۰۷۳ 
میلیارد دلار(، »داستان اســباب بازی ۳« )۱.۰۶۶ میلیارد 
دلار(، »منجمد ۲« )۱.۰۴۱ میلیارد دلار(، »من نفرت انگیز 
دُری«  جســت وجوی  »در  دلار(،  میلیــارد   ۱.۰۳۴(  »۳
)۱.۰۲۸ میلیارد دلار(، »زوتوپیــا« )۱.۰۲۳ میلیارد دلار(، 
در رتبه نخســت پرفروش ترین انیمیشن های تاریخ سینما 

قرار دارد.
»داستان اســباب بازی ۴« و »منجمد ۲« هم اکنون در 
رتبه پنجم و هفتم پرفروش ترین انیمیشن های تاریخ سینما 

قرار داند.  
دیگر رکوردهایی که در ســال ۲۰۱۹ جا به جا شــد به 

شرح زیر است : 
* دنیــای ســینمایی مــارول پــس از اکــران فیلــم 

»کاپیتان مارول« به اولین ســری فیلــم با مجموع فروش 
جهانــی ۲۲ میلیارد دلار تبدیل شــد. همچنین این اولین 
مجموعه فیلمی اســت که ۹ قسمت از آن شامل »کاپیتان 
مارول«، ســه فیلم »انتقــام جویان«، »مــرد آهنین ۳«، 
»کاپیتــان آمریــکا: جنــگ داخلی«، »پلنگ ســیاه« به 
همــراه »انتقــام جویان: آخر بــازی« و »مــرد عنکبوتی: 
 دور از خانــه« بــه فروشــی بالغ بــر یک میلیــارد دلار

 دست می یابند. 
* سینمای چین توانست رکورد فروش ماهانه سینمای 
جهان را در ماه فوریه با ۱.۶۳ میلیارد دلار ارتقاء بخشــد، 
رکوردی که در فوریه سال گذشته آن برای اولین بار توسط 

سینمای چین شکسته بود. 
* اســتودیو والت  دیزنی به اولین کمپانی فیلمســازی 
تاریخ تبدیل شــده که فروش سالانه محصولاتش در گیشه 
جهانی از ۱۰ میلیارد دلار عبور کرد. دیزنی همچنین اولین 
کمپانی اســت که ۶ فیلمش در یک سال به فروش میلیارد 

دلاری دست یافته اند. 
*»مرد عنکبوتی: دور از خانــه« به پرفروش ترین فیلم 

تاریخ کمپانی سونی تبدیل شد. 
* با فروش ۱.۰۷۳ میلیارد دلاری »داستان اسباب بازی 
۴«، استودیو پیکسار دیزنی اولین استودیو انیمیشن سازی 
نام گرفت که چهار محصولش شــامل »قســمت ســوم و 
چهارم »داستان اســباب بازی«، »در جستجوی دوری« و 
»شگفت انگیزان ۲«، هر کدام به فروشی بالغ بر یک میلیارد 

دلار دست یافته اند. 
* فیلم لبنانی »کفرناحوم« به کارگردانی »نادین لبکی« 
با فروش جهانی بیش از ۵۰ میلیون دلار، به پرفروش ترین 

فیلم سینمای خاورمیانه تبدبل شد. 
* »جوکر« به کارگردانی »تاد فیلیپس« اولین با درجه 
ســنی بزرگسال نام گرفت که به فروش جهانی بالغ بر یکی 

میلیارد دلار دست می یابد.
* در سال ۲۰۱۹ میادی، برای اولین ۸ فیلم به فروش 
میلیارد دلاری دســت یافتند و رکورد ســال های ۲۰۱۵ و 
۲۰۱۸ شکســته شــد که با اکران ۵ فیلــم میلیارد دلاری 

همراه بود.

نکاهیبهگیشهسینمادر۲۰۱۹

سالی که رکوردها شکست

محســن امیر یوســفی با اعام اینکه یک بازیگر جدید در نسخه متفاوت فیلم 
»آشغالهای دوست داشتنی اصل« حضور دارد خبر از ارایه فیلم به دفتر جشنواره ی 

فیلم فجر داد.
ایــن کارگردان ســینمای ایران که از ارایه نســخه بازبینی بــه هیات انتخاب 
جشــنواره ی فیلم فجر خبر داد به ایسنا گفت: این فیلم بدون تاش دکتر انتظامی 
و دکتر داروغه زاده و دیگر مدیران منصف وزارت ارشاد به اکران نمی رسید از همه 
آنها سپاســگزارم خصوصا از اهالی مستقل مطبوعات که در این شش سال همیشه 

همراه من بودند.
وی در عین حال خاطرنشان کرد: ولی جشنواره فیلم فجر بخاطر شش سال بی 
احترامی و نادیده گرفتن »آشــغالهای دوست داشتنی«، یک  معذرتخواهی به من و 
عوامل فیلمم بدهکار اســت که می تواند امسال با حضور نسخه »آشغالهای دوست 

داشتنی اصل« در جشنواره جبران شود.
امیریوســفی در پاسخ به اینکه این نسخه چه فرقی با نسخه ی اولیه دارد، گفت: 
این نسخه دلخواه کارگردان اســت که دقیقا مطابق فیلمنامه پروانه ساخت گرفته 
از سازمان سینمائی در سال ۹۱ است. نسخه جدید ۵۵ دقیقه با نسخه اکران شده 
تفاوت دارد که این پانها جداگانه در پائیز ۹۱ فیلمبرداری شــده ولی در نســخه 
اکران نبود. در این نســخه جدید که هفت ســال آماده اکران بوده بازیگری جدید 

هم حضور دارد که از نقشهای اصلی است و در نسخه اکران شده حضور نداشت.
او در پایــان گفت: امیــدوارم دکتر انتظامی با درایت و شــجاعتی که در اکران 
نســخه قبلی این فیلم داشتند و شاهد اســتقبال مردم و عدم حساسیت زائی این 
فیلم بودند الان هم با دیده شــدن »آشغالهای دوست داشتنی اصل« توسط هیات 
محترم انتخاب موافقت کنند تا بعد از هفت ســال انتظار حاصل زحمات عوامل این 

فیلم در نسخه اصل برای اهالی مطبوعات و مردم به نمایش درآید.

سجاد افشــاریان که به زودی نمایشی 
تازه را به عنــوان تهیه کننده روی صحنه 
می بــرد، معتقد اســت: دغدغه داشــتن 
تماشــاگر ، آدم ها را به اشتباه های زیادی 
وادار کرده و ســبب شــده تئاتر متفکر و 

دغدغه مند ما ضعیف تر شود.
بــه گــزارش ایســنا، در روزهایی که 
خیلی ها اوضاع تئاتر را چندان خوشــایند نمی دانند، چون بســیاری از ســالن های 
نمایشی و گروه ها با بحران تماشــاگر و هزینه های سرسام آور تولید روبرو هستند و 
مدیریت تئاتر هم با بدهی حداقل ۶ -۷ میلیاردی دســت به گریبان اســت، عده ای 
در تاش هســتند تا در همین اوضاع آثاری را با کیفیت یهتر روی صحنه ببرند در 
عین اینکه همچنان به طرح انتقاد و درخواســت برای حمایت بیشتر دولت از تئاتر 
و شــفافیت برای حمایت ها تاکید دارند. سجاد افشاریان که این روزها تهیه کنندگی 
ســه نمایش را برعهده دارد، در گفت وگویی با ایسنا از وضعیت تئاتر و نمایش هایی 
که با چند کارگردان جوان آماده کرده صحبت کرد. او گفت: در حال حاضر مشغول 
تهیه کنندگی ســه نمایش به صورت همزمان هستم؛ نمایش »از ابتدا وارد می شود« 
به کارگردانی فرید یوســفی در تماشــاخانه ملک که تا چند روز دیگر روی صحنه 
می رود،  نمایش »سرگذشت باورنکردنی دن کیشوت، مانصرالدین، هدهد و دیگران 
در سرزمین عجایب« به کارگردانی آرمان طیران در تالار مولوی و نمایش »مانستر« 
به کارگردانی کوروش شــاهونه که در پردیس شهرزاد اجرا می شوند. این نوع حضور 
من بیشتر در کنار بچه های جوان و خاق و برآمده از تئاتر دانشگاهی بوده  تا کمکی 
برای اجرای نمایش  آن ها شود که در نهایت تا به حال منجر به تهیه کنندگی نزدیک 
به ۴۰ نمایش شــده است.  وی ادامه داد: ما در حال حاضر با نسلی مواجهیم که در 
مبانی اولیه تولید تئاتر از جمله تامین یک ســالن دچار سختی های بسیار است، آن 
هم به این دلیل که زیرساخت ها متاشی شده و اساسا  زیرساخت طبقه بندی شده ای 
دیگر وجود ندارد که آدم ها  بخواهند از پسِ طی کردن یکسری شرایط و مراحل، به 

اجرای عمومی فکر کنند و به هر آنچه اندیشه کرده اند برسند. 

محسنامیریوسفیخبرداد
یکبازیگرجدیددر

»آشغالهایدوستداشتنیاصل«!

سجادافشاریان:
دغدغهداشتنتماشاگر

تئاترمتفکرماراضعیفکردهاست

ســال ها صدای ضرب خوانی هایــش در رادیو و تلویزیون 
طنین انداز بود. ترانه های کوچه بازاری اش درباره ی آیین های 
سنتی از جمله شــب چله )یلدا( برای نسل جدید هنوز هم 

بسیار محبوب و دلنشین است .
صحبت از ســینما، تلویزیون ، تئاتر، دوبله و موسیقی که 
می شود، هر کدام نام تعدادی از هنرمندان بزرگ را برایمان 
تداعی می کنند، اما کمتر پیش می آید که نامی بتواند همه ی 
این هنرها را یک جا جمع کرده باشد؛ »مرتضی احمدی« از 

معدود هنرمندانی بود که در تمام این هنرها شــناخته شده 
و فعال بود.

به گزارش ایســنا، مرتضی احمدی در ســال ۱۳۰۳ در 
جنوب تهران متولد شــد و به تاریــخ ۳۰ آذر ۱۳۹۳ از دنیا 
رفت تا در ســن نود سالگی نتواند آخرین شب یلدایش را به 

صبح برساند.
دغدغه اش فرهنگ و هنر و حفظ آیین های سنتی و اصیل 
ایرانی بود؛ احمدی در این زمینه تاش های بسیاری هم کرد 
اما همیشــه گله مند بود که چرا مسوولان آن طور که باید و 

شاید به فرهنگ و هنر اهمیتی نمی دهند.
او در آثــارش از جمله پرده خوانی هــا، منتقدی جدی و 
شجاع نسبت به عملکرد دولتمردان بود اما خودش می گفت 

که می داند رادیو و تلویزیون جای هر صحبتی نیست .

مرتضی احمدی به واســطه ی صدای زیبا و رســایی که 
داشــت از آغاز جوانی و در سال ۱۳۲۱ پیش پرده خوانی را 
در تئاتر فرهنگ آغاز کرد و از آن زمان بازیگر تئاتر هم شد.

او سپس در سال ۱۳۲۶ گوینده فیلم های خارجی شد و از 
اعضای اولیه انجمن گویندگان و سرپرستان گفتار فیلم بود. 
از ماندگارترین آثار او در دوبله می توان به کارتون »پینوکیو«  
و صداپیشــگی در نقش روباه مکار اشاره کرد. همچنین در 
تلویزیون و سینما هم آثار ماندگاری همچون  »کاه قرمزی و 

پسرخاله« و »آیینه« دارد.
مرتضی احمدی همچنین کتاب هایی دارد که در آنها به 
ترانه های قدیمی و ســنت های آیینی و احوالات تهران قدیم 
پرداخته اســت از جمله  »پرسه در احوالات ترون و ترونیا«، 

»کهنه های همیشه نو« و »فرهنگ برو بچه های ترون«.

ترانه ای که در زیر می خوانید ، توصیف شب های چله است 
در گذشته، که مرتضی احمدی آن را بسیار زیبا خوانده است :

شــب های چله بچه ها، چه شور و حالی داشتیم/سماور و 
قوری چای رو کرسیمون میذاشتیم

مادربزرگ، قصه می گفت برامون/چه خوب بودش شبهای 
چله هامون

می گفت که از مردم شهر قصه/بیاین بگم یه قصه درسته
حکایت شاه و وزیر مکار /حکایت آدمای فداکار

حکایت پول و جوون باهوش/حکایت گرگ و فرار خرگوش
حکایت طلسمِ شهر سنگی/دیو و پری و قصه های رنگی

تمــوم و با هزارتا آب و تابش/ می گفت تا وقتی که بگیره 
خوابش

پاشین بیایین که اول غروبه/حکایت شبهای چله مونه

پنجمینشبیلدابدونمرتضیاحمدی
چلهرابهصبحنرسانداماسالهایلدارازندهکرد

جدول پرفروش ترین فیلم های سال ۲۰۱۹ سینمای جهان

فروش جهانیتوزیع کنندهنام فیلمرتبه

۲.۷۹۷ میلیارد دلاردیزنیانتقام جویان: آخر بازی۱

۱.۶۵۶ میلیارد دلاردیزنیشیر شاه۲
۱.۱۳۱ میلیارد دلاربرادران وارنرمرد عنکبوتی: دور از خانه۳

۱.۱۲۸ میلیارد دلاردیزنیکاپیتان مارول۴

۱.۰۷۳ میلیارد دلاردیزنیداستان اسباب بازی ۵۴
۱.۰۶۰ میلیارد دلاربرادران وارنرجوکر۶

۱.۰۵۰ میلیارد دلاردیزنیعلاء الدین۷
۱.۰۴۱ میلیارد دلاردیزنیمنجمد ۸۲
۷۵۸ میلیون دلاریونیورسالهابز و شاو۹
۷۲۸ میلیون دلاربیجینگ انلایتنه زا۱۰

فراخوانارزیابیکیفیمناقصهعمومی 
دومرحلهای

مناقصه گزار: شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران – روابط عمومی 
موضوع مناقصه: سامانه یکپارچه برای مدیریت ارتباط با مشتریان

شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در نظر دارد ایجاد و توســعه و نگهداشت سامانه یکپارچه برای مدیریت ارتباط با مشتریان خود را از طریق مناقصه به پیمانکار 
واجد شرایط واگذار نماید لذا از کلیه پیمانکاران ذیصاح و توانمند مربوطه دعوت می گردد. حداکثر ظرف مدت دو هفته از تاریخ انتشار آخرین آگهی روزنامه با مراجعه 
به ســایت های HTTP..//IETS.MPORG.IR و MONAGHESE.NIOPDC.IR بخش مناقصات ستاد نسبت به تکمیل فرم ارزیابی کیفی مربوط به مناقصه گران 
اقدام و این فرم را به همراه سایر مدارک درخواستی به اداره روابط عمومی این شرکت واقع در تهران خیابان ایرانشهر شمالی روبروی پارک هنرمندان جنب خیابان 
برادران شاداب پاک ۱ طبقه نهم تحویل نمایند. تلفن های تماس ۸۸۸۳۲۲۲۰ – ۸۴۱۲۱۵۵۶، پس از بررسی مدارک ارزیابی کیفی متقاضیان، از پیمانکاران دارای 

صاحیت جهت دریافت اوراق مناقصه دعوت به عمل خواهد آمد.
برآورد مبلغ معامله ۲۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال بوده که براساس بررسی میدانی برآورد شده است.

تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: مبلغ ۱/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال می باشد که براساس آئین نامه تضامین دولتی قابل ارائه می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۹۸/۱۰/۱
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۹۸/۱۰/۳

روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران 

شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران
شماره مجوز وزارت نفت: ۱۳۹۸/۵۹۱۳شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران

»نوبت اول«

فراخوانتجدیدمناقصهعمومی 
)نوبتاول(

شرکت آب منطقه ای استان چهارمحال و بختیاری در نظر دارد مناقصه زیر را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزار و به شرکت های دارای پایه ۵ و بالاتر رشته آب ارجاع نماید. کلیه مراحل 
برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق 
درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

موضوع: بسترسازی چشمه ها و قنوات انتخابی و احداث مقطع اندازه گیری چشمه های مهم استان 
برآورد و مدت انجام کار: حدود ۳/۳ میلیارد ریال به مدت ۶ ماه شمسی 

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ۹۸/۰۹/۳۰ الی ۹۸/۱۰/۳
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت ۱۴:۳۰ روز شنبه مورخ ۹۸/۱۰/۱۴

زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت ۹ صبح روز یکشنبه مورخ ۹۸/۱۰/۱۵
شرکت آب منطقه ای استان چهارمحال و بختیاری

وزارت نیرو
شرکت مدیریت منابع آب ایران

شرکت آب منطقه ای استان چهارمحال و بختیاری

شماره: ۳۱۶/۹۸/۱۳۳۹
تاریخ: ۹۸/۹/۲۷
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»دونالــد  ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا 
روز گذشته لایحه بودجه دفاعی ۷۳۸ میلیارد 
دلاری این کشــور را امضا کــرد و اختصاص 
بخشــی از این بودجه به تشــکیل یک واحد 
نظامــی جدید به نام » نیــروی فضایی « را 
شاید بتوان مهم ترین شاخصه بودجه دفاعی 

2020 آمریکا دانست.
 ترامــپ این لایحــه را کــه »قانون ملی 
اختیارات دفاعی« نام دارد، روز گذشــته در 
مراســمی در »پایگاه اندروز« و پیش از آغاز 

تعطیلاتش امضا کرد.
این لایحه پس از چنــد ماه مذاکره میان 
دموکرات هــا و جمهوریخواهــان در هــر دو 
مجلس نمایندگان و ســنا تصویب شــد و به 
امضای ترامپ رســید. پنتاگــون در گزارش 
ماه فوریه خود اعلام کرد که چین و روســیه 
تلاش هــای جدی در توســعه فن آوری هایی 
داشته اند که به آنها امکان تخریب یا اختلال 
ماهواره هــای آمریکا و متحدانش در بحران ها 
و جنگ ها را می دهد و آمرکیا با چالش جدی 

و فزاینده در آزادی عمل در فضا روبروست.
نیروی فضایی اولیــن واحد فضایی ارتش 
از زمان تشکیل نیروی هوایی آمریکا در سال 
۱۹۷۴ است و شامل نیروهایی در فرماندهی 
فضایی آمریکا می شــود واحــدی جداگانه 
که اوایل ســال جاری به منظــور نظارت بر 
عملیات های فضایی ارتش تشــکیل شد. این 
ارتش 200 نیــرو دارد و بودجه اولیه اش ۴0 
میلیون دلار اســت. بزرگتریــن واحد ارتش 
۴۸0 هزار نیرو و بودجه ۱۸۱ میلیارد دلاری 

دارد.
قانون اختیارات دفاع ملی نیروی فضایی را 
به عنوان ششمین شاخه ارتش آمریکا تاسیس 
می کند که هدف از تاســیس آن حفاظت از 
امــوال و دارایی های آمریــکا در فضا در برابر 
تهدیدات روســیه و چین اســت. این نیروی 
جدید بخشــی از نیروی هوایی در ساختاری 
مشابه تفنگداران دریایی برای نیروی دریایی 

خواهد بود و توســط یکی از فرماندهان چهار 
ستاره عملیات فضایی رهبری خواهد شد.

سنای آمریکا که تحت کنترل دموکرات ها 
قرار دارد روز پنجشــنبه به لایحه مجوز دفاع 
ملی یا NDAA با ۸۶ رای موافق در مقابل 
۸ رای مخالــف با این لایحــه موافقت کرد. 
مجلس نمایندگان آمریــکا که تحت کنترل 
دموکرات ها قرار دارد هفته پیش با ۳۷۷ رای 
موافق در مقابل ۴۸ رای مخالف با این لایحه 

موافقت کرده بود.
بخــش فرماندهــی نیــروی فضایی ، هم 
اکنونــی یکی از زیــر مجموعه های نیروهای 
هوایــی ارتــش آمریکا اســت اما بــه دلیل 
اهمیتــی که دونالــد ترامپ ترامــپ به این 

بخــش از نیروهــای نظامی بــرای مواجهه 
احتمالــی در جنگ هــای فضایی با روســیه 
و چین قائل اســت، با اختصاص بخشــی از 
بودجه دفاع، قصد دارد تــا نیروی فضایی را 
از نیروی هوایی مســتقل کــرده و آن را به 
 یک بخــش جدید در نیروهای نظامی آمریکا

 تبدیل کند.
نیروی هوایی آمریکا ۳00 هزار نفر پرسنل 
دارد که حدود ۱۶ هزار نفر آن در فرماندهی 
نیروی فضایــی خدمت می کنند و درصورت 
مستقل شــدن این واحد، این نیروها تشکیل 

دهنده پرسنل نیروی فضایی خواهند بود.
قانون بودجه دفاعی آمریکا شامل افزایش 
۳.۱ درصــدی تعیین بودجه بــرای اولین بار 

برای ایجاد نیروهای فضایی اســت که شاخه 
جدیــدی در ارتــش آمریــکا در بیش از ۶0 
سال گذشته است و اولویت نظامی ترامپ را 

تشکیل می دهد.
مجلس نمایندگان آمریکا در سالهای قبل 
که تحت کنتــرل جمهوریخواهان بود طرح 
تشکیل نیروهای فضایی را تایید کرد اما این 

طرح در سنا تصویب نشد.
ترامپ روز گذشته و پس از امضای لایحه 
بودجــه دفاعی، به نشــانه اهمیت تشــکیل 
بخش نیــروی فضایی ارتش آمریــکا، ژنرال 
جِی ریموند یکی از فرماندهان ارشد نیروهی 
هوایــی را به عنوان نخســتین رئیس بخش 
عملیات هــای فضایی منصوب کــرد و بدین 

ترتیب ، این ژنرال، نخســتین نیروی رسمی 
نیروی فضایی آمریکا شد.

قانون سزار در لایحه بودجه دفاعی آمریکا
لایحه بودجــه دفاعی آمریــکا همچنین 
همچنین شــامل اقداماتی است که به قانون 
ســزار شــهرت دارد و در تلاش هــای قبلی 
نتوانســته بود موافقت کنگــره را جلب کند. 
این قانون شامل تحریم هایی علیه تلاش های 
نظامی »بشار اسد« رئیس جمهور سوریه در 
جنگ داخلی این کشــور است که همچنین 

ایران وروسیه را نیز در بر می گیرد.  
این قانون همچنین بــه وزیر امورخارجه 
آمریکا اجازه می دهد از کســانی که شواهدی 
را درباره متهمان به ارتکاب جنگی در سوریه 

گردآوری می کند،  حمایت کند.
بر اســاس گــزارش تارنمــای آمریکایی 
پولتیکــو، این لایحه در مجموع ۶۳۵ میلیارد 
دلار بــه بودجــه جــاری پنتاگــون، 2۳.۱ 
میلیارد دلار به برنامه های هســته ای، ۷۱.۵ 
میلیــارددلار برای هزینه هــای جنگی و ۵.۳ 
میلیارددلار برای کمک های مقابله با بلاهای 

طبیعی اختصاص می دهد.
لایحه  بودجه دفاعی آمریکا ســال 20۱۹ 
میلیــادی ۷۱۷ میلیــارد دلار بود که نه تنها 
موجــی از خشــم را  در داخل این کشــور 
برانگیخت  بلکه واکنش بین المللی به ویژه از 

سوی روسیه و چین را به همراه داشت.
ایــن بودجــه عــلاوه بــر نوســازی زیر 
ساخت های ارتش، قرار بود بر تعداد سربازان 
آمریکایــی افزوده و عملیات متعارف هجومی 
ارتش را ارتقا دهد. همچنین با اختصاص ۶.۳ 
میلیارد دلار، نیروی بازدارنده نظامی اروپا را 
افزایش دهد، 2۵0 میلیون دلار برای اوکراین 
اختصاص داده و تا ســال 2020 یک بازوی 
نظامی-فضایی برای ارتــش آمریکا به وجود 
آورد. در عین حال، ایــن بودجه ۶۹ میلیارد 
دلار برای عملیات به اصطلاح »احتمالی برون 

مرزی« در نظر گرفته بود.

نیروی فضایی ایالات متحده رسما تشکیل شد

بازگشت آمریکا به جنگ ستارگان

توییتر اعلام کرده است که هزاران حساب کاربری از عربستان سعودی را 
بســته و گفته است این حساب ها بخشی از یک عملیات بزرگ جنگ روانی 

حکومتی بوده اند.
این شــبکه اجتماعی اطلاعات مربوط به حدود ۶000 حساب را به طور 
عمومی منتشــر کرده و می گوید آنها بخشی از یک شبکه بزرگ شامل ۸۸ 

هزار حساب بودند.
بنا به اعلام توییتر، این حســاب ها عمدتا به زبان عربی می نوشتند اما در 
عین حال برای مخاطب غربی هم محتوا تولید می کردند وموضوعات مربوط 

به تحریم های ایران از جمله محورهای کار این حساب ها بوده است.

بسته شدن حساب حکومتی سعودی در توئیتر
نامزد جمال خاشــقچی، روزنامه نگار کشته شده در کنسول گری عربستان 
در اســتانبول، غرب را متهم کرده که به اندازه کافی به قتل این روزنامه نگار 

منتقد توسط مأموران عربستان واکنش نشان نداده است. 
»خدیجــه چنگیز« به روزنامه آلمانی ولــت گفت، واکنش دونالد ترامپ، 
رئیس جمهــور آمریــکا به این مســئله »قلب« او را »شکســته« اســت. او 
یادآور شــد: »دولت آمریــکا از موقعیت دفاع از حقوق بشــر و آزادی بیان 
که ارزش های این کشــور محســوب می شــود برخوردار اســت، اما ترجیح 
 داد بــه جای این کار با ســکوت خود به لاپوشــانی قتل خاشــقچی کمک 

کند.«

انتقاد نامزد خاشقچی از غرب
ایوانکا ترامپ اظهار کرد، جلســه قریب الوقوع سنا درباره استیضاح رئیس 
جمهوری آمریکا، پدرش را با انرژی کرده اســت. » ایوانکا ترامپ«، دختر و 
مشــاور ارشــد »دونالد ترامپ«، رئیس جمهوری آمریکا در گفتگو با شبکه 
ســی بی اس اظهار کرد: او مانند بیــش از ۶۳ میلیون رای دهنده ای که او را 
برای ریاســت جمهوری انتخاب کرده اند، پرانرژی اســت. به گزارش پایگاه 
خبری هیل، ایوانکا ترامپ افزود: این مســاله  از جنبه های گوناگونی از جمله 
این که نخستین استیضاح کاملا جانبدارانه است، تاریخی محسوب می شود. 
مجلس نمایندگان آمریکا چهارشنبه گذشته لایحه استیضاح ترامپ به اتهام 
سوء استفاده از قدرت و مانع تراشی در مسیر تحقیقات کنگره را تصویب کرد. 

انرژی ترامپ از استیضاح

عجله جانسون برای طلاق از اروپا

نخســت وزیر بریتانیا روز گذشــته و پس از 
کسب موافقت اکثریت پارلمان با کلیات طرح 
خروج از اتحادیه اروپا ) برگزیت ( خاطرنشــان 
کرد که این کشور پس از اجرای برگزیت، از هیچ 
یک از قوانین اتحادیه اروپا تبعیت نخواهد کرد.

نمایندگان پارلمان بریتانیا شــامگاه جمعه 
و پس از ســال ها بن بســت و کشمکش بر سر 
برگزیت، سرانجام به توافق پیشنهادی بوریس 
جانسون نخست وزیر این کشور برای خروج از 
اتحادیه اروپــا در ۳۱ ژانویه 2020 رای مثبت 

دادند.
در رای گیری دیروز که طرح فوق با اکثریت 
۱2۴ رای و از جملــه رای ۶ نماینــده از حزب 
کارگر به تصویب رســید، کلیــات طرح مورد 
بحث قرار گرفت و گفت وگو بر سر جزئیات آن 
به صورت یک قانون، به بعد از تعطیلات ســال 
نو موکول شــد. نمایندگان مقرر کردند که این 
طــرح تا قبل از پایان ماه ژانویه جاری به قانون 

تبدیل شود.
بر اســاس این طرح، بریتانیا روز ۳۱ ژانویه 

)۱۱ بهمن( از اتحادیه اروپا خارج شــده و این 
تاریخ قابل تمدید نمی باشــد. از فردای خروج 
از اتحادیــه اروپا، یعنی از اول فوریه، دوره گذار 
شــروع می شود. در این دوره که تا 2۱ دسامبر 
2020 می تواند ادامه پیدا کند، بریتانیا همچنان 
عضو بازار مشــترک اتحادیه اروپا باقی خواهد 
ماند. قرار این است که در این فاصله معاهدات 
تجاری جدید با اتحادیه اروپا امضا شود. از سوی 
دیگر این قانــون هرگونه طول دادن دوره گذار 

فراتر از پایان سال 2020 را ممنوع می کند.
جرمــی کوربیــن رهبــر حــزب کارگر از 
نمایندگان این حزب خواست به این طرح رای 
منفی دهند. رایی که بــه دلیل اکثریت قاطع 
حزب محافظه کار تاثیری روی نتیجه نخواهد 
داشــت. دولت پیش بینی می کند تا پایان سال 
2020 می توانــد به توافق های تجاری جدید با 
اتحادیه اروپا برسد. با این حال منتقدین نسبت 

به واقع گرا بودن این دیدگاه تردید دارند.
این طرح نســبت به طرح قبلی که بوریس 
جانســون در ماه اکتبر به صحن پارلمان آورده 

بــود تفاوت هایــی دارد. از جمله بند مربوط به 
حقوق کارگران از این طرح حذف شــده است. 
همچنین بــه دولت اختیارات بیشــتری برای 
امضای معاهدات، بدون نیاز به مشاوره با پارلمان 

داده شده است.
بر اساس این طرح، قانون حقوق بشر بریتانیا 
مصــوب ۱۹۹۸ کــه اعلامیه حقوق اساســی 
اتحادیــه اروپــا را به قانون داخلــی اضافه می 
کــرد، تغییر خواهد کرد. حزب محافظه کار در 
مانیفست سال 20۱۵ قول این تغییر را داده بود.
بوریس جانسون در اولین اقدام خود پس از 
پیروزی در انتخابات قــول داد حقوق کارگران 
برای اعتصاب را محــدود کند. این تصمیم در 
ادامه قوانین تصویب شده توسط مارگارت تاچر 
برای محدود کردن حق اعتراض کارگران دیده 
می شود. بر اســاس این طرح آراء دادگاه عالی 
اتحادیــه اروپا دیگــر در بریتانیا نفوذ نخواهند 
داشت. همچنین اعلامیه حقوق اساسی اتحادیه 

اروپا از قوانین بریتانیا حذف خواهد شد.
از جمله ســایر حقوق اولیه ای که با تصویب 

این قانون حذف می شــوند مــی توان به حق 
حفاظت از اطلاعات شــخصی؛ حقوق قربانیان 
قاچاق انســان؛ حقوق قربانیان جرائم؛ حقوق 
معلولین، مانند اجباری بودن نصب برچســب 
به خط بریل بر روی داروها؛ حقوق اقلیت های 
مذهبی، عقیدتی و جنســیتی در محل کار و 
تضمین برابری دستمز بین مرد و زن اشاره کرد.

ممنوعیت تبعیض بر اساس جنسیت، نژاد 
و معلولیــت در محیــط کار، از قبل در قوانین 
بریتانیا وجود داشت. اما عدم تبعیض بر اساس 
دین و عقیده از اعلامیه حقوق اساسی اتحادیه 
اروپا آمــده و بنابراین با ایــن قانون باطل می 
شود.  همچنین قانون جدیدی در حال تصویب 
است که به بریتانیا اجازه می دهد در مورد آراء 
دادگاه اتحادیه اروپا )CJEU( که درباره بریتانیا 
هستند تجدید نظر کند. رهبر حزب ملی گرای 
اسکاتلند که اکنون سومین حزب بزرگ بریتانیا 
است در سخنان دیروز خود برگزیت را به طور 
کامل رد کرد. وی بوریس جانسون را متهم کرد 

که کشور را به سمت پرتگاه می کشاند.

دختر »صدام« دیکتاتور سابق عراق با انتشار فایل صوتی 
در صفحه توئیتری خود با اشــاره به اعتراضات مردم عراق 
مدعی شده که وی اقدامی برای موج سواری بر روی مطالبات 
مردم کشــورش و تشویق به خشونت ها نداشته است، اما در 
عین حــال در همین متن کوتاه هم از ترویج خشــونت و 

کشاندن عراق به هرج و مرج بیشتر ابا نکرده است.
»رغد صدام حســین« از جمله کسانی که نقش مهمی 
در کشتار ســال ۹۳ جوانان شیعه عراقی در پایگاه اسپایکر 
در حومه شــهر تکریت، همزمان بــا ورود داعش به اراضی 
عراق دارد، او خطاب به مردم عراق گفته » اینکه تجربه یک 
حکومت حقارت، وابســتگی، عقب ماندگی و کشتار باشد، 
پذیرفتنی نیســت و هیچ یک از آن هایی که دستشــان به 
خون عراقی ها آغشته شده از مجازات در امان نخواهند ماند 

و مردم همه قاتلان، سارقان اموال عمومی و کسانی را که در 
احترام به مردم عراق و حاکمیت کشورشــان کوتاهی کرده 
اند، به جزایشــان خواهند رساند و هر صاحب حقی به حق 
خود خواهد رسید. در همین راستا »حریر حسین کامل« نوه 
صدام هم در واکنش به این سخنان در صفحه اینستاگرامی 
خود ادعا کرد که سخنان مادرش پاسخی شفاف به کسانی 
اســت که آن ها را به سوار شدن بر موج اعتراضات متهم می 
کنند. دختر صدام  به عنوان یکی از چهره های باقی مانده از 
حزب منحله بعث در حال حاضر در اردن به ســر می برد و 
دولت عراق تاکنون بارها از »امان« خواسته است که او را به 
اتهام حمایت و مدیریت گروه های تروریستی در عراق تحویل 
دهــد اما دولت امان تاکنون به بهانه های مختلف از این کار 

خودداری کرده است.

»حَسّان دیاب« نخست وزیر منتخب لبنان دیروز )شنبه( 
با حضــور در مجلس، رایزنی های پارلمانی خود را با اعضای 
فراکســیون ها برای انتخاب وزیران و تشــکیل دولت نجات 
ملی آغاز کرد. جلســه ی رایزنی های پارلمانی به ریاســت 
»نبیه بری« تشکیل شد و نخست وزیر منتخب ابتدا با وی 
گفت وگو و رایزنی کرد. حسان دیاب که پنجشنبه گذشته 
از طرف »میشل عون« رئیس جمهوری لبنان مامور و مکلف 
به تشکیل دولت جدید شد روز جمعه و مطابق قانون اساسی 
کشــورش با سعد حریری، تمام سلام، نجیب میقاتی و فواد 
سنیوره نخست وزیران پیشین دیدار و رایزنی کرد و موضع و 

سخنان آنان را در این ارتباط شنید.
کانال های خبری و رســانه های صوتی و تصویری لبنان 
گزارش کردند که نیروهــای ارتش همه ی راه های منتهی 

به ســاختمان مجلس در میدان »النجمه« در مرکز بیروت 
را بستند و تدابیر امنیتی را تشدید کردند. روزنامه مسیحی 
»النهار« چاپ بیروت امروز نوشــت: رایزنی های پارلمانی در 
باره ی شــکل و ماهیت دولت که فن سالارانه )تکنوکرات( 
باشد یا تکنو - سیاسی )ترکیبی از فن سالاران و سیاسیون( 
که محل اختلاف احزاب است، نخواهد بود بلکه هدف تشکیل 
دولت کوچک »نجات ملی« مرکب از افراد متخصص اســت 
زیرا بحران های اقتصادی، مالی و سیاسی به طور جدی، لبنان 
را تهدید می کند. روزنامه ی لبنانی »اللواء« نوشت: نخست 
وزیر منتخب در پی دولت کوچک نجات ملی متشکل از ۱۸ 
یا حداکثر 2۴ وزیر متخصص از همه ی گرایش های حزبی و 
سیاسی خواهد بود که ۵0 درصد آنان مسیحی و ۵0 درصد 

مسلمان هستند.

رایزنی های پارلمانی برای تشکیل دولت نجات ملی در لبنانتوطئه دختر صدام برای اغتشاشات عراق

وزارت دفــاع آمریکا طــی هفته جاری در 
تکمیــل توافق قبلی برای آمــوزش و تجهیز 
نیروهای نظامی جیبوتی، ۵۴ خودروی نظامی 
در اختیــار این کشــور آفریقایی قــرار داد تا 
ابزارهــای رقابت خود را در این منطقه تقویت 

کند. 
خبرگزاری آل افریکا روز شنبه گزارش داد 
که تحویل  ۵۴ دستگاه خودروی نفر بر زرهی 
از نوع »هوویز« به جیبوتی، بخشــی از طرح 
مشــارکت ۳۱ میلیون دلاری ســرفرماندهی 
نظامی آمریکا در آفریقــا )افریکوم( در بخش 
نظامــی جیبونی اســت تــا در عملیات های 
گردان های واکنش ســریع این کشــور مورد 

استفاده قرار گیرند.
مایکل سیمپســون، فرمانــده افریکوم در 
جیبوتــی به این خبرگزاری گفــت که با این 
اقدام وزارت دفاع آمریــکا، یگان های واکنش 
ســریع تحت فرماندهی آمریکا به راحتی می 
توانند در هر ماموریت گشت زنی و رزمی علیه 

دشمنان شرکت کنند.
وی بــدون اشــاره با نام کشــور و یا گروه 
خاصی به عنوان دشــمن آمریــکا، جیبوتی 
را از شــرکای کلیــدی آمریــکا در منطقــه 
در زمینــه امنیــت و ثبات منطقــه ای و نیز 
اقدامات بشردوســتانه توصیف کرد گفت که 
حضــور نیروهای فرامنطقــه در جیبوتی و به 
ویژه در شــاخ آفریقا و فعالیت های غیرقانونی 
و خرابکارانه تروریســت های نشــان دار چون 
»الشباب« سومالی و داعش و القاعده موجب 

شده است آمریکا نتواند به راحتی اهمیت این 
کشــور آفریقایی را در منطقه و جهان نادیده 

بگیرد.
کشور جیبوتی در شــاخ آفریقا قرار دارد و 
جمعیت ۸00 هزار نفــری را در دل خود جا 
داده است.جیبوتی کوچک ترین و کم جمعیت 
ترین کشــور آفریقایی محسوب می شود. این 
کشور از سمت شمال با اریتره و از سمت غرب 
و جنوب با اتیوپی همســایه است همینطور از 

سمت جنوب شرقی با سومالی هم مرز است.
پایتخت جیبوتی شهری هم نام با خودش 
اســت. بیشتر جمعیت این کشور را مسلمانان 
تشکیل می دهند و اغلب مردم به زبان عربی و 

فرانسوی صحبت می کنند.  
 بــه همین دلیــل آمریکا حضــور نظامی 
گســترده ای در جیبوتی دارد به گونه ای که 
فقــط در اردوگاه »لمونییر« در این کشــور، 
حدود ۴ هزار نیروی نظامی آمریکایی مستقر 

هستند.
چندی پیش بود که وبگاه »سام تریبیون« 
سومالی نیز گزارش داده بود که مقام های رژیم 
صهیونیســتی بارها به دولــت آمریکا توصیه 
کردنــد برای تقویت مواضــع نظامی خود در 
جیبوتــی همزمان با افزایــش حضور نظامی 

چین در این کشور، تعجیل کند.
در واقع ایــن توصیه های تــل آویو صرفا 

بــرای آمریــکا نیســت، بلکه مقامــات رژیم 
صهیونیســتی در دیدارهای آشکار و پنهان با 
مقامات عربســتان ســعودی و امارات متحده 
نیز توصیه های مشــابهی را مطرح کرده و می 
کنند تا به بهانه رقابت با حضور نظامی چنین 
در جیبوتی و در واقع شــاخ آفریقا با تشکیل 
یک چهار ضلعی آمریکا، اسرائیل، عربستان و 
امارات حضــور خود را در باب المندب تقویت 

کنند.
بــه همیــن دلیل هم هســت کــه محور 
ســعودی، اماراتی، آمریکایی و صهیونیســتی 
بشدت در حال نفوذ در کشورهای شاخ آفریقا 
به ویژه در جیبوتی، اریتره و ســومالی و حتی 
اتیوپی و سودان است تا هم بتواند به زعم خود 
یمــن را در کنترل خود بگیرد و هم در رقابت 

بین المللی با چین در منطقه عقب نماند.
آمریکا مدت ها اســت که علاوه بر تقویت 
پایگاه های خود در سومالی لند )منطقه خارج 
از کنترل دولت مرزی ســومالی( و اریتره، از 
دو هفته گذشته نیز به بهانه خارج کردن نام 
ســودان از فهرست کذایی حامیان تروریست 
و لغو تحریم هــا علیه آن کشــور، مذاکرات 
آشکار و پنهانی را با مقامات سودانی به ویژه 
»عبدالله حمدوک« نخســت وزیر موقت این 
کشــور برای تقویت حضور نظامی در سودان 
آغاز کرده است. واشنگتن پیش از این دولت 

اریتره را تحت تحریم های سیاسی و اقتصادی 
خود قــرار داده بود و حتی شــورای امنیت 
ســازمان ملل را نیز برای اعمال تحریم های 
مشــابه تحریک کرده بود، اما از سال گذشته 
سعی کرد با حمایت ســعودی ها و اماراتی ها 
تحریم شــورای امنیت سازمان ملل متحد را 
علیــه اریتره لغو کند تا بتوانــد برای تقویت 
حضــور نظامی محور آمریکایــی -اماراتی - 
سعودی در این کشــور از مقامات آن کشور 

امتیازاتی بگیرد.
بــه همین دلیل هم بود کــه با آغاز تجاوز 
ائتلاف سعودی و اماراتی تحت عنوان »توفان 
شن« به کشور یمن، دولت امارات بارها تلاش 
کرد با اســتفاده از بندر »عصب« اریتره که در 
فاصله کمی از ســاحل یمن قرار دارد، از این 
بندر به عنوان ســرپل نیروهای ائتلافی برای 

تهاجم به یمن استفاده کند.
همیــن بهانه هــا، یعنی رقابــت آمریکا با 
تروریستی  ســازمان های  فعالیت های  چین، 
مرتبط با القاعده و داعش در سومالی و یمن، 
حضور دزدان دریایی سومالی و به ویژه جنگ 
نابرابر کشــورهای مرتجع عرب به سرکردگی 
عربســتان ســعودی علیه مردم مظلوم یمن 
موجب شــد تا آمریکا بر اهمیت حضور خود 
در این منطقه بیشتر تاکید کند و آنها را بهانه 
ای برای همکاری بیشتر با عربستان سعودی 

و امارات متحده عربی قــرار دهد تا در عین 
حال منافع رژیم صهیونیستی در این منطقه 

را نیز بیشتر و بهتر تامین کند.
در واقع باید گفت که کشــور جیبوتی که 
چین نیز به تازگی یــک پایگاه نظامی بزرگ 
را برای نخستین بار در خارج از مرزهایش در 
آنجا ایجاد کرده اســت امروزه می رود تا یک 
بــار دیگر به کانون رویارویــی آمریکا و چین 
تبدیل شــود. زیرا تا قبل از شروع ساخت این 
پایگاه تا تابســتان سال 20۱۷ که نهایتا چین 
کار احــداث پایگاه را به پایان رســاند، آمریکا 
به این اقــدام اعتراض می کرد و نســبت به 
پیامدهای آن هشدار می داد اما در اسفند ماه 
۱۳۹۶ بود که نماینــدگان کنگره آمریکا ابراز 
نگرانی کردند که ممکن است به تدریج قدرت 
آمریــکا در جیبوتی افول کنــد و این بندر به 
سمت چین گرایش بیشتری پیدا کند. توماس 
والد هاســر ژنرال ارشــد آمریکا که فرماندهی 
نظامیــان آمریــکا در آفریقــا را برعهده دارد 
همچون مقامات رژیم صهیونیستی تاکید کرد 
که اگر جیبوتی به ســمت چین گرایش پیدا 
کند تبعات بسیار سنگینی برای آمریکا خواهد 
داشت. سال ها بود که غربی ها بخصوص آمریکا 
و بعضا ژاپن، اتحادیه اروپا و ایتالیا، فرانسه در 
ایــن بندر قدرت نمایی و یکه تازی می کردند 
و امروزه با وجــود پایگاه نظامی چین، قدرتی 
در جیبوتی پا به عرصه گذاشــته اســت که 
راهبردهایی بســیار متفاوت در مقایسه با این 

کشورها در باره مسایل جهانی دارد.

جنگ استراتژیک آمریکا و چین در جیبوتی

دومینوی استعفا در پنتاگون
کناره گیری هــای پیاپی مقام های پنتاگــون در روزهای اخیر همراه با کاهش 
محبوبیت دونالد ترامپ در نظرســنجی های انجام شده از نظامیان، بیانگر آشکار 
شــدن خشم های پنهانی اســت که با اخراج »جیمز متیس« وزیر دفاع پیشین 
شــکل گرفته است. وزارت دفاع آمریکا تایید کرد که »تینا کایدانو« مشاور ارشد 
همکاری های بین المللی پنتاگون از مقام خود کنار رفت. او پنجمین مقام ارشد 
رسمی پنتاگون است که در هفت روز گذشته استعفا می دهد. پیش از وی »راندال 
شریور« مقام ارشد سیاستگذاری آسیا و »جیمی استوارت« معاون وزیر دفاع برای 
پرسنل و آمادگی، اعلام کناره گیری کردند.  همچنین در رسانه های آمریکا مطرح 
شــده که »استیون واکر« رئیس آژانس پروژه های تحقیقاتی پیشرفته دفاعی نیز 
گفته اســت که در ژانویه استعفا خواهد داد؛ »کاری بینگن« دستیار معاون وزیر 
دفاع برای امور اطلاعاتی نیز از مقام خود کناره گیری خواهد کرد. تارنمای »وظیفه 
و هدف« در مقاله ای درباره این مساله نوشت: با این کناره گیری ها، در مجموع ۱۸ 
پست از ۵۹ جایگاهی که رئیس جمهوری برای پنتاگون تعیین می کند و سنا باید 
بــه آن رای دهد، خالی می ماند. پنتاگون تاکنون درباره چرایی این کناره گیری ها 
اظهارنظری نکرده و در پاسخ به پرســش های خبرنگاران نیز پاسخی ارائه نداده 
اســت. از ســوی دیگر در واکنش به این سخنان و شایعه ها درباره این استعفاها، 
مارک اسپر وزیر دفاع آمریکا مدعی شده است همه چیز در زیرمجموعه اش مرتب 
بوده و این کناره گیری های پی درپی بخشــی از »گردش عادی« امور در پنتاگون 

محسوب می شود.
تنش در پنتاگون

پنجشنبه گذشته )2۸ آذر( » جک رید « سناتور دموکرات در واکنش به این 
کناره گیری ها گفت: پنتاگون کارایی خود را از دست داده است.

او در گفت وگو با تارنمای »اخبار دفاعی« افزود:  افرادی شاغل در پنتاگون به 
احتمال زیاد احســاس می کنند »نه تنها مورد توجه قرار نمی گیرند بلکه از سوی 

کاخ سفید نادیده گرفته می شوند.«
برخی ناظران می گویند این سخنان نمی تواند فقط یک اتهام سیاسی از سوی 
چهره های دموکرات باشــد زیرا برخی گزارش های درز شده از لابلای دیوار بلند 

سانسور پنتاگون، بیانگر تنش هایی در میان مسئولان نظامی آمریکاست.
» لارا سلیگمن « خبرنگار مستقر در پنتاگون در مقاله ای در تارنمای » فارین 
پالیسی « نوشت، فضایی از کینه و دشمنی در داخل پنتاگون به دلیل عملکرد » 
جان رود « معاون وزیر دفاع  در امور سیاستگذاری به وجود آمده و او مقصر  ایجاد 

تنش در محیط کاری پنتاگون است.
بنابر این گزارش، جان رود که مقام شماره سه پنتاگون است، فردی بد دهان 
بوده و زیردستانش از او ناراحتند. اگرچه از پنج مقام دفاعی که اعلام کناره گیری 

کرده اند، تنها یک نفر - شریور - با » ود« کار می کند.
به نظر می رسد با توجه به عملکرد ترامپ در جابجایی مقام ها و برکناری ناگهانی 
آنها از مسئولیت، کناره گیری، عزل یا مجبور به استعفا به رویه ای مرسوم در دولت 
آمریکا تبدیل شده باشد اما خالی ماندن ده ها پست حساس و کناره گیری ده ها نفر 
دیگر، موجی از انتقاد را برانگیخته است. دلیل این مساله می تواند یکجانبه گرایی 
و بی توجهی ترامپ به نظرات کارشناســی تلقی شود، همانگونه که تاکنون نشان 
داده اســت چندان به رویه های جاری دیوانسالاری پایبند نیست و ابتدا تصمیم 
می گیرد و ســپس دیگران مجبور می شوند درباره آن چاره اندیشی کنند. در این 
زمینه الیزابت وارن نامزد ریاســت جمهــوری آمریکا و رقیب احتمالی ترامپ در 
انتخابات 2020 گفته، ترامپ با ترکیب سمی از شرارت و بی توجهی به وزارت امور 
خارجه اعلام جنگ کرده است. در یکی از نخستین اقدامات، او تلاش کرد بودجه 
وزارت امور خارجه را به یک ســوم کاهش دهد. برخی از مقام های ارشد حرفه ای 

اخراج شدند و برخی دیگر در اعتراض به این اقدامات استعفا دادند.
این وضعیت می تواند درباره وزارت دفاع و پنتاگون نیز صادق باشد به گونه ای 
که » لیا بلگر « فرمانده پیشین در نیروی دریایی آمریکا به ایرنا گفت: از روزی که 
ترامپ به ریاست جمهوری رسیده، او یا سخنان مشاوران متخصص و کارشناسان 
را نادیده گرفته یا کسانی را که با او مخالف کرده اند را همچون وزیر دفاع پیشین 
)ژنرال متیس( اخراج کرده است. او تاکید دارد که ترامپ به جای آنها، افرادی »بله 

قربان گو« را به دور خود جمع کرده است.
در نظرسنجی انجام شــده در تارنمای میلیتاری تایمز در بازه زمانی ماه های 
اکتبر تا دسامبر)مهر تا آذر( امسال، میزان محبوبیت ترامپ در بین نظامیان آمریکا 
بــه ۴2 درصد کاهش یافته در حالی که این رقم در زمان انتخابات 20۱۶، حدود 
۵0 درصد بوده اســت. این نظر سنجی نشان می دهد نظامیان آمریکایی دیدگاه 
خوبی نســبت به عملکرد ترامپ ندارند؛ هرچند که به نسبت نظرسنجی عمومی 
یک درصد بیشــتر است. موسسه گالوپ در نظرســنجی اخیر نشان داده میزان 
محبوبیت ترامپ در ســطح جامعه آمریکا از ۵۳ درصد سال 20۱۶ به ۴۳ درصد 

تنزل یافته است.
» پتر فیور « مشاور جورج دابلیو بوش رئیس جمهوری پیشین آمریکا دراین باره 
می گوید، نظامیان، افرادی هستند که اخلاق و معیارهای ارتش برای آنها معنای 
زیادی دارد. رئیس جمهوری از آنها همچون ســایر کارکنان وزارت خارجه انتقاد 
کرده است. این احتمال وجود دارد که آنها بیش از سایر بخش ها از رئیس جمهوری 
رنجیده باشند. در نظر سنجی میلیتاری تایمز، زمانی که به طور مشخص درباره 
شیوه برخورد ترامپ با مسائل نظامی پرسیده می شود، تقریبا ۴۸ درصد از نظامیان 
مورد بررسی، نسبت به عملکرد ترامپ نظر بدی دارند و ۴۴ درصد گفته اند که او 

وظایف خود را به خوبی انجام داده است.
این رقم در مقایســه با نظرسنجی مشابه در سال 20۱۸ کاهش چشمگیری 
داشــته است که ۵۹ درصد از عملکرد ترامپ ابراز رضایت کرده بودند و فقط 20 

درصد نسبت به او دیدگاه نامطلوبی داشتند.
اخراج جیمز متیس وزیر دفاع محبوب پنتاگون، دستور ناگهانی خروج نیروها 
از سوریه، تاخیر در ارسال کمک های نظامی مصوب کنگره به اوکراین، استیضاح و 
تصمیم جنجالی درباره سه متهم به جنایت جنگی در افغانستان که منجر به اخراج 
ریچارد اسپنسر فرمانده نیروی دریایی شد، موضوع هایی است که گفته می شود به 

کاهش محبوبیت ترامپ کمک کرده است.
علاوه بر آن، بحث دیوار مرزی و اســتفاده از بودجه وزارت دفاع برای ساخت 
آن و همچنین اعزام ۶ هزار نیرو به مرزها دیگر موضوع های مطرح درباره عملکرد 

ترامپ در قبال پنتاگون است.
جایگزین معرفی شــده برای متیس یعنی مارک اســپر نیز در این نظر نجی 
تاییدیه قاطعی از ســوی نیروهای نظامی ندارد به گونه ای که فقط 2۴ درصد با 
انتصابش موافق و 20 درصد مخالف بودند و ۵۶ درصد نیز اعلام کردند نظر قاطعی 

درباره مقام های عالی پنتاگون ندارند.
دلیــل کناره گیری پیاپی پنــج مقام پنتاگــون هر چه باشــد، اظهارنظرها 
و نظرســنجی ها نشــان می دهد خشــمی پنهــان در بدنه پنتاگــون از ترامپ 
و سیاســت هایش وجــود دارد که گاه و بیگاه با خبر اســتعفای مقام های آن در 

رسانه های این کشور خودنمایی می کند.

ویژه

آگهی مفقودی
برگ کمپانی )نسخه مخصوص کارخانه( موتور سیکلت سوپر تندر 
 ۱2۴۸۱EH0۱0۸۹۹ ۱2۵ به شماره موتورCC به رنگ مشکی تیپ
و شماره شناســایی NEH***۱2۵T۹۵۳0۹۹2 به شماره پلاک 
۶۱۴-۶۶۸2۱ به مالکیت آقــای روح الله ترابی مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد. 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی  و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 139860306271003346هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حسین حسنی 
اسکندری فرزند محمود بشماره شناسنامه 3050 صادره از مشهد در ششدانگ اعیان 
یک باب خانه به مســاحت 250 مترمربع قسمتی از پلاک 106 اصلی بخش 9 مشهد 
واقــع در انتهای خین عرب روســتای بهار 26 انتهای کوچــه اعیان متعلق به خود 
متقاضی و عرصه موقوفه بینش محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی اســت درصورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادرخواهد شد.م الف: 502
تاریخ انتشار نوبت اول: 98/10/01-تاریخ انتشار نوبت دوم: 98/10/16

 حمیدرضا افشار-رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه 5 مشهد



عصر آزادگان
 اول دی 1378 

تیتر اول صفحه اول روزنامــه »عصر آزادگان« به 
سخنان هاشمی رفســنجانی اختصاص داشت که 
خبر داده بود رفع حصر آیت الله منتظری در شورای 
عالی امنیت ملی به تصویب رســیده است. آیت الله 
منتظــری از تاریخ 23 ابــان 1376 تا 10 بهمن 
1381 )ســه ســال بعد از این اظهار نظر از سوی 

هاشمی( در حصر خانگی بسر می برد.
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نابخشوده 
»نابخشــوده« نام فیلمی وسترن 
بــه کارگردانــی و تهیه کنندگی 
سال  محصول  ایســتوود  کلینت 
برادران  آمریکایی  شرکت   1۹۹2
وارنر است.این فیلم جز 250 فیلم 
برتر تاریخ در سایتimdb  است 
و و در رای گیری 100 فیلم برتر 
در 10 ژانر به انتخاب بنیاد فیلم 
آمریکا جز 10 فیلم برتر وسترن 

است.
داســتان فیلم در ســال 1880 
در ایالــت وایومینگ اســت که، 
زنی روســپی توسط دو گاوچران 

مجروح شــده و از ریخت می افتد. کلانتر شهر )جین هکمن( تنها به جریمه کردنشان اکتفا می کند. اما دوستان زن برای 
کســی که بتواند انتقامش را بگیرد هزار دلار جایزه می گذارند. ویلیام مانی )کلینت ایستوود( هفت تیرکش که توبه کرده 
ولی هنوز گذشته زشتش عذابش می دهد به کمک دوست قدیمی اش )مورگان فریمن( و یک مرد جوان آخرین کار خود 

را شروع می کند.

فناوری
اپل ماهواره اینترنتی می سازد

یک منبع آگاه فاش کرده اپل قصد دارد ماهواره 
هایی کوچک به فضا بفرستد تا سرویس اینترنت 

را برای کاربرانش فراهم کند.
به گزارش مهر به نقل از دیلی میل، به نظر می 
رســد پس از اسپیس ایکس و بلواوریجین، اپل 
نیز قصد دارد ماهواره های کوچک به آســمان 

بفرستد تا اینترنت پرسرعت را فراهم کند.
طبق گزارشــی جدید اپل مخفیانه مشــغول 
توسعه ماهواره ها و فناوری بی سیمی است که 

طی 5 سال آینده به کار گرفته خواهند شد.
تیم اپل برای توســعه فناوری جدید شامل 12 
مهندس هوافضا برای توسعه ماهواره و طراحی 

آنتن های صنعتی اســت. البته فعالیت های این گروه هنوز در مراحل  اولیه اســت.  یک منبع ناشــناس این خبر را به 
خبرگزاری بلومبرگ فاش کرده و هنوز مشخص نیست پروژه مذکور  به طور واقعی اجرا شود یا آنکه گستره فعالیت های 

آن چقدر است.
به گفته کارشناســان، اپل با اســتفاده از این ماهواره می تواند شبکه ای بســازد که اینترنت را از فضا به طور مستقیم به 

موبایل های کاربران انتقال می دهد.
چنین فناوری به اپل کمک می کند تا شبکه ای مخصوص مشتریان خود ایجاد کند و اگر این طرح موفقیت آمیز باشد، 

اینترنت برای کاربرانی خارج از اکوسیستم اپل نیز فراهم می شود.
جالب آنکه کارشناســان معتقدند این شــرکت از ماهواره های جدید برای قدرتمندتر کردن ســرویس جی پی اس خود 

استفاده می کند. به این ترتیب سرویس Apple Maps قدرتمندتری در اختیار کاربران قرار می گیرد.
البته به نوشته بلومبرگ احتمال دارد اپل ماهواره نسازد بلکه فناوری را توسعه دهد که اینترنت را از ماهواره هایی دریافت 

کند که از قبل در مدار زمین قرار گرفته اند و سپس آن را در اختیار کاربرانش قرار دهد.

چهرهها

محمد نوری؛ خواننده خاطره ساز
محمــد نــوری )زاده 1 دی 1308 در رشت–درگذشــته ۹ مرداد 138۹ در 

تهران( مدرس آواز و خواننده ایرانی بود.
محمد نوری موســیقی را زبانی جهانی و از آن تمــام اقوام و ملت های روی 
زمین می دانست و از همین رو به اقتباس و الهام از هنر کلاسیک غرب معتقد 
بود. او برنده جایزه »خورشــید طلایی« )50 سال صدای متفاوت و ماندگار( 
در سال 78 از جشنواره مهر و دارای مدرک درجه یک هنری از شورای عالی 
ارزیابی کشور و وزارت ارشاد بود. وی در سال 1385 به عنوان چهره ماندگار 

برگزیده شد.
دهه بیســت دوران آغاز نوعی تفکر در شعر و موسیقی آوازی درمیان مردم 
ایران، به ویژه نسل جوان بود که بخشی را می توان متأثر از نشر و پخش وسیع تر موسیقی علمی و آثار فولکلور کشورهای 
مختلف جهان از طریق رادیو و صفحات گرامافون دانست. محمد نوری در همین سال ها )سنین نوجوانی( با خواندن اشعار 
نوینی که بر روی نغمه های روز مغرب زمین و برخی قطعات کلاســیکِ آوازی ســروده شده بود، کار خوانندگی را آغاز کرد. 
او طی ســال های بعد، با تکیه بر تحصیلات هنرستانی و دانشگاهی خود، توانست هویت مستقلی به این اندیشه و گرایش 

ببخشد و با اجرای آثار اساتیدی که قبلا ذکر آنان رفت، فضای متفکرانه ای به گونه آوازی خویش دهد.
محمد نوری طی پنج دهه بیش از سیصد قطعه آوازی اجرا کرد. او همچنین به تقریر و ترجمه مقالات و سرودن اشعاری 
برای ترانه پرداخت. محمد نوری در ســال های پایانی عمر چند اجرا به نفع بیماران خاص داشــت. وی ترانه های زیادی 
با تم میهنی چون »جان مریم«، »شــالیزار«، »واســونک«، »جمعه بازار«، »ایران« را اجرا کرده اســت. یکی از مهم ترین و 

معروف ترین ترانه های وی، جان مریم نام دارد که آهنگ زیبای آن از ساخته های خود نوری است.
نوری در کنار تحصیل در رشته ادبیات زبان انگلیسی و رشته نمایش، آواز ایرانی را نزد اسماعیل مهرتاش آموخت. بعد از 
آن نزد استادان هنرستان عالی موسیقی »سیروس شهردار« و »فریدون فرزانه« و »مصطفی کمال پورتراب« رفت و از آن ها 
تئوری موسیقی، سلفژ و نوازندگی پیانو را فراگرفت. آواز کلاسیک را نزد »اولین باغچه بان« و »فاخره صبا« آموخته و شیوه 
آوازی خود را با تأثیر از اســتادانی چون »حسین اصلانی«، »ناصر حسینی« پیدا کرد و رفته رفته به شیوه منحصر به فرد 

خود دست یافت؛ شیوه ای که به سختی می توان آن را در زیر شاخه ای از شاخه هایی چون پاپ، کلاسیک و … گنجاند.
محمد نوری فارغ التحصیل هنرستان تئاتر، زبان و ادبیات انگلیسی از دانشگاه تهران، و مبانی تئاتر از دانشکدهٔ علوم اجتماعی 
بود. او پس از انقلاب 1357 ایران و پس از مدتی سکوت، فعالیت هنری خود را با آلبوم »در شب سرد زمستانی« همراه با 
فریبرز لاچینی و احمدرضا احمدی در سال 1368 از سر گرفت و این همکاری بعدها با آلبوم» آوازهای سرزمین خورشید« 

ادامه یافت. در سال 1385 او از سوی سازمان صدا و سیما به عنوان چهره ماندگار موسیقی انتخاب و معرفی شد.

ساموئل بکت، نمایشنامه نویس ایرلندی
ســاموئل بارکْلی بکِت )زاده 13 آوریل 1۹06 – درگذشته 22 دسامبر 1۹8۹( 

نمایشنامه نویس، رمان نویس و شاعر اهل ایرلند بود.
او در ســال 1۹6۹ به دلیل نوشته هایش - در قالب رمان و نمایش - که در فقر 
]معنوی[ انســان امروزی، فرارَوی و عروج او را می جوید،جایزه نوبل ادبیات را 

دریافت نمود.
آثار بکت بی پروا، به شکل بنیادی کمینه گرا و بنابر بعضی تفسیرها در رابطه با 
وضعیت انسان ها عمیقاً بدبینانه اند. این حس بدبینی اغلب با قریحهٔ طنزپردازی 
قوی و غالباً نیش دار وی تلطیف می گردد. چنین حســی از طنز، برای بعضی از 
خوانندگان آثار او، این نکته را دربردارد که ســفری که انسان به عنوان زندگی 
آغاز کرده است با وجود دشواری ها، ارزش سعی و تلاش را دارد. آثار متاخر او، بنُ مایه های موردنظرشان را به شکلی رمزگونه 

و کاهش یافته مطرح می کنند.
بکت در خانواده ای مرفه و مذهبی )پروتستان( بزرگ شده و تا اتمام تحصیلات دانشگاهی و شروع کارش به عنوان استاد 
هنوز باور مذهبی داشته است. پس از ترک قطعی محیط آکادمیک و مهاجرتش به پاریس، گسست از مذهب را در آثارش 
منعکس می کند. با اجرای در انتظار گودو در ســال 1۹53 تماشــاگر با اعلان جنگی شوک آور روبرو می شود. بکت در آثار 

دیگرش هم با طنز تندی به اصول کاتولیسیسم برخورد می کند.
او در 22 دسامبر 1۹8۹ در سن 83 سالگی درگذشت و مقبره وی در گورستان مون پارناس، پاریس است.

فیلمبازی

بی سواد و فرقی نمي کند
»می خوانم. مثل یک بیماری اســت. هرچیزی که به دستم بیفتد یا به چشمم بخورد، می خوانم: روزنامه ها، 
کتابهای درســی، اعلان ها، تکه کاغذهایی که در خیابان پیدا می کنم، دستورهای آشپزی، کتاب های کودک. 
هرچیزی که چاپ شــده باشد. چهار ســال دارم. جنگ تازه شروع شده است. آن زمان، در روستایی زندگی 
می کنیم که نه ایستگاه دارد، نه برق، نه آب لوله کشی و نه تلفن. پدرم تنها آموزگار روستاست. به همه پایه ها 
درس مي دهد، از کلاس اول تا ششــم. توی یک اتاق. مدرســه، فقط با حیاطش از خانه ما جدا می شــود و 
پنجره هایش به باغچه ســبزیکاری مادرم باز می شــوند. وقتی از آخرین پنجره اتاق بزرگ چهاردست و پا بالا 
می روم، همه کلاس را می بینم، و پدرم را که آن جلو ایســتاده و چیزی روی تخته سیاه می نویسد.« بي سواد 
نوعي حدیث نفس کریستوف است. آگوتا کریستوف نویسنده، شاعر و رمان نویس مجارستانی ساکن سوئیس 

در این داســتان، کل زندگي اش را با دور تند از نظر مي گذراند، از کودکي و عشــق به خواندن و نوشتن تا دوران جنگ، تبعید و تبدیل 
شدن به نویسنده اي معروف. همه این ها، مثل داستاني فشرده و موجز روایت مي شود، با جمله هاي کوتاه و ساده و میني مالیسم خاصي 
که کریســتوف در آن اســتاد است. سرچشمه اصلي رمان دفتر بزرگ را مي شود در این اثر یافت. داستان هاي مجموعه فرقي نمي کند، 
شــعرهایي هســتند که به نثر نوشته شده اند، آمیخته به سوررئالیسم و رنج بودن. این رنج را مي شود در همه آثار کریستوف دید اما او 
همیشه دنیاي تلخ و سیاه آثارش را با طنزي ظریف ترکیب مي کند تا پذیرفتني و حتي بسیار خواندني است. »در جنگل راه می رویم. 
طولانی. خیلی طولانی. شاخه ها صورت مان را می درند، توی چاله ها می افتیم. برگ های مرده کفش هامان را خیس می کنند، قوزک هامان 
روی ریشه ها پیچ می خورند. چند چراغ قوه روشن شده اند، اما نورشان چیزی نیست، جز چند دایره کوچک و درخت، فقط درخت. با این 
همه، انگار باید تا حالا از جنگل خارج می شدیم. حس می کنیم دور خودمان می چرخیم.« کتاب »بی سواد و فرقی نمي کند« مجموعه 

ای از داستان های »آگوتا کریستوف«با ترجمه اصغر نوری از سوی نشر مروارید در 44 صفحه منتشر شد.

آدم محتاط
آنچــه در این کتاب خواهید خواند گزینه ای از داســتان های کوتاه متنوع فکاهی و طنزآمیز دکتر »عباس 
توفیق« است که تعدادی از آن ها طی سالیان دراز در هفته نامه معروف فکاهی و طنزآمیز توفیق در صفحه 
»داستان هفته توفیق« به چاپ رسیده است که شامل بیست داستان کوتاه طنز و کاریکاتورهایی از غلامعلی 
لطیفی ،کامبیز درم بخش، ناصر پاکشــیر و ثنا حســین پور میباشد. دکتر عباس توفیق طنزنویس طنزسرا 
کاریکاتوریست سردبیر رئیس هیأت تحریریه و یکی از سه نفر صاحبان و ناشران روزنامه توفیق است. او دارای 
درجه لیسانس از دانشکده حقوق و علوم سیاسی و اقتصادی دانشگاه تهران و درجه دکتری جامعه شناسی از 
دانشگاه سوربنُ پاریس مي باشد. تز دکتری او تحت عنوان نقش مطبوعات فکاهی و طنزآمیز در جامعه ایران 
با درجه »بســیار افتخارآمیز« به تصویب دانشگاه پاریس رسیده است. کتاب مصور »آدم محتاط« گزینه ای 

از داستان  های کوتاه متنوع فکاهی و طنزآمیز دکتر »عباس توفیق« در 222 صفحه از سوی انتشارات مروارید، روانه بازار کتاب شد.

 با قرعه کشی مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا، تیم های مختلف رقبای خود را در این مرحله شناختند 

نقاشی دیواری از ترامپ در نوار غزه

طرحروز

قاب

پیشنهاد

 خبرگزاری فرانسه

افراد چاق سالانه 700 میلیون تن دی اکسید کربن بیشتر تولید می کنند
پژوهشــگران آمریکایی اخیرا اعلام کرده اند چاقی به کره زمین آســیب می رساند 
و افراد دارای اضافه وزن ســالانه 700 میلیون تن دی اکســید کربن بیشتر تولید 
می کنند. به گزارش ایســنا و به نقل از دیلی میل، براساس یک مطالعه جدید، افراد 
چاق نســبت به افراد دارای وزن نرمال ســالانه 700 میلیون تن دی اکسید کربن 
بیشــتری تولید می کنند. تحقیقات »انجمن چاقی«)Obesity Society( نشان 
داده اســت که افراد چاق حدود 1.6 درصد از کل انتشار گازهای گلخانه ای ساخته 
شده توسط انسان را تشکیل می دهند. به گفته محققان این امر به دلیل ترکیبی از 
میزان متابولیک بالاتر و تأثیر محیط در تولید مواد غذایی و افزایش ســوخت مورد 

نیاز برای حمل و نقل افراد چاق است.
طی این مطالعه پژوهشگران انجمن چاقی از داده های انتشار گازهای گلخانه ای، داده های جمعیتی و آمار شیوع چاقی استفاده کردند و 

دریافتند چاقی عامل انتشار 20 درصد بیشتر از تولید گازهای گلخانه ای در مقایسه با افراد با وزن طبیعی است.
به گفته پژوهشگران افزایش وزن افراد روی کره زمین می تواند سبب افزایش انتشار دی اکسید کربن شود.

»فیدون مگکس«)Faidon Magkos( نویسنده این مطالعه و متخصص تغذیه دانشگاه کپنهاگ دانمارک گفت: ما طی این مطالعه 
دریافتیم علاوه بر اینکه چاقی عوارض متعددی از جمله بیماری دارد و گاها سبب مرگ زودرس افراد می شود، می تواند بر محیط زیست 
نیز تأثیر منفی بگذارد. برای ارزیابی تأثیر چاقی بر محیط زیست محققان میزان انتشار اضافی گازهای گلخانه ای که شامل  دی اکسید 
کربن، متان و اکسید نیتروژن است و افزایش متابولیسم اکسیداتیو، افزایش تولید و مصرف مواد غذایی و افزایش مصرف سوخت برای 
انتقال افراد دارای وزن ســنگین را محاسبه کردند. در سطح جهانی، چاقی حاصل از فعالیت های متابولیکی به تنهایی منجر به انتشار 
گازهای گلخانه ای اضافی در حدود 4۹ مگاتن در سال معادل دی اکسید کربن)CO2eq( - واحد استاندارد برای اندازه گیری ردپای 

کربن – می شود. حمل و نقل افراد چاق نیز باعث انتشار زیاد دی اکسید کربن می شود.

دانستنیها

بالاخره ما هم یخ می زنیم، دیر یا زود!
فاطمه استیری

از قصه آوای دو ساله عبور نکرده ایم که به قصه فرهاد 14 ساله 
و آزاد 17 ســاله میرسیم، هرسه قربانی هستند، یکی قربانی 

تحریم دوتای دیگر قربانی »نان«. 
بی تعارف حتی با هیجان هم این قصه ها را گوش می دهیم، 

می خوانیم و تعریف می کنیم برای نفرات دوم و سوم و...
با هیجان می گوییم نماینده آمریکا بخاطر آوای ما یکباره به 
سمت تخت روانچی رفته و باب مذاکره را باز کرده، با هیجان 
تعریف می کنیم دو برادر کولبر در برف و کولاک گردنه های 
کردستان یخ زده و مرده اند و مردم با تکه های نان به استقبال 

جسدهای یخ زده شان رفته اند.
انــگار گوش مان عادت کرده به شــنیدن اینکــه امروز »چه 
کســی« قربانی »چه چیزی« شده اســت، چشم مان حتی 
بیشــتر عادت کرده که در همین گوشــه و کنار شهر ببینیم 
کودک هفت، هشــت ساله و پیرمرد و پیرزن 70، 80 ساله را 

که دستفروشی می کنند، ببینیم و بگذریم.
بگذریم چون روزگارمان روزگار گذراندن شده است، روزگارمان 
روزگار تلخی کشیدن و یک لیوان آب خوردن رویش شده تا 
بشــوید و ببــرد این تلخی را تا فردا برســد و بازهم روز از نو 

روزی از نو.
گیر می دهیم به فلان سیاستمدار و فلان وزیر و فلان نماینده 
که چرا فلان حرف را زد، چرا فلان کار را کرد، چرا آقازاده اش 

فلان ماشین را سوار می شود، چرا اختلاس می کند، چرا ...
گیر ندهیم لطفا... نه ما را توان تغییر دادن آن دنیای زشت و 
بدقواره آنها )از نگاه ما( هست، نه آنها حاضرند دل بکنند از آن 
دنیای زیبا و گرم و دلچسب شان. گیرم یک آوا هم برود، دوتا 
فرهاد هم یخ بزنند، ســه تا آزاد هم قربانی راه نان شوند، مگر 

فرقی هم دارد برای آنها؟
گیر ندهیم به آنها چون فایده ای ندارد، گیر بدهیم به خودمان، 
خود ما اهالی شــریف رسانه که صبح تا شبمان را پرکرده ایم 
با گنده گویی ها و اراجیف فلان سیاستمدار و فلان کاندیدا و 
فلان نماینده و تحلیل کردن همان اراجیف و گزارش نوشتن و 
مصاحبه گرفتن و ...گیر بدهیم شاید چند نفری از ما لااقل به 
خودشــان آمدند، تکانی به خود دادند و رها کردند این دنیای 

پوچی که ساخته ایم برای خودمان.
یحتمل قصه ما هم همان قصه نان است و اجبار، که مانده ایم 
و مجبوریم ببینیم و بشنویم و بنویسیم، اما بالاخره ماهم یک 
روز قربانی همین دنیای بدقواره آنها خواهیم شد، بالاخره یک 
روز ما هم یخ می زنیم، یک روز وســط همین غُصه قصِه نان 
مان، نفس مان مــی گیرد با این تفاوت که ما در گردنه های 
تته از کولاک و برف یخ نمی زنیم، ما همین جا دقیقا وســط 
همین شهر درندشت تهران وسط همین فضای مرده و زشت 

و یخ زده سیاست بالاخره یک روز یخ میزنیم.
پی نوشت:

یادداشت نیست، دلنوشته هم نیست، نتیجه ترک یک عادت 
و دیدن فیلم یخ زدن فرهاد و آزاد بود، نتیجه چند دقیقه گیر 
دادن بــه خودم بود که یادم نرود در چــه دنیای بدقواره ای 

هستم و پزُ روزنامه نگار بودن ندهم.
منبع: خبر آنلاین 

دانشگاه »استنفورد« 
خودروی خودرانش را ارتقا داد

خــودران  خــودروی  »اســتنفورد«  دانشــگاه  محققــان 
»DeLorean« را بروزرسانی کردند تا قابلیت »دریفت« این 
خودرو بهتر شــود. به گزارش ایســنا و به نقل از انگجت، در 
ســال 2015 میلادی بود که یک تیم تحقیقاتی از دانشگاه 
 )DeLorean(« اســتنفورد«، خودرو قدیمی »دلوریــن«
را بــه حالــت برقــی و خــودران تبدیــل کردنــد و آن را 
»مارتی«)MARTY( نام گذاشتند. حال محققان دانشگاه 
»اســتنفورد« این خودرو را ارتقا بخشــیده اند و اکنون این 
خــودرو می توانــد در عرض چنــد دقیقه، مســافتی چند 
کیلومتری را بــا »دریفت« طی کند و این کار را با دقتی در 
 )Chris Gerdes(»سطح انسان انجام دهد. »کریس جردز
مهندس مکانیک دانشگاه استنفورد اظهار کرد، ما در تلاشیم 
خودروهای خودرانی را تولید کنیم که می توانند در مانورهای 
اضطراری یا ســطوح لغزنده ماننــد یخ و برف خود را کنترل 
کنند. وی ادامه داد، ما تمایل به ساخت وسایل نقلیه ای داریم 
که از تمام اصطکاک میان لاســتیک خودرو و جاده استفاده 
می کنــد تا به این ترتیب خــودرو را از معرض صدمه دیدن 
خارج کند. »کریس جــردز« افزود، ما می خواهیم خودرویی 
داشته باشیم که می تواند از هرگونه تصادف که از نظر قوانین 

فیزیک، قابل اجتناب است، خودداری کند.

نگاه

تختگاز

حضرت محمد)ص(:
از قیل و قال و کثرت سوال و تلف کردن مال در گذر.
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جواد لگزیان


